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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od S. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob* 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

NA VČERAJŠNJEM SREČANJU MED SOCIALISTI IN KOMUNISTI

POUDARJENA SKUPNA VOLJA ZA URESNIČITEV 
ENOTNOSTI IN SODELOVANJA LEVIČARSKIH SIL
Zanimiv zaključni dokument o vseh najbolj aktualnih družbenih in političnih 
problemih - Velik poudarek mednarodnemu položaju in perspektivam miru

. RIM — «Naši stranki se obvezu
jte, da bosta v prihodnosti še te- 
teeje sodelovali in enotno nastopa
jo za rešitev vseh najnujnejših pro- 
btemov, ki v tem trenutku nepo
sredno tarejo našo državo.* S tem 
stevkom, ki je obenem tudi obve- 

za novo akcijsko politiko itali
janske levice, se začenja politični 
dokument, ki so ga izglasovali na 
včerajšnjem srečanju med delega- 
%ma KPI in PSI, ki sta ju vo
dila tajnika Berlinguer in Craxi.

je bilo pričakovati obsega za
ključni dokument vse programske 
točke, ki so v središču pozornosti 
današnje politične razprave, začen
ja z gospodarskimi in splošno druž
benimi vprašanji, pa vse do proble
mov, ki zadevajo mednarodni polo
žaj in pa perspektive socializma v
svetu.

Najmočnejši levičarski stranki 
Podčrtujeta nujnost gospodarskega 
Načrtovanja in socialnih reform, ki 
jih bo treba uresničiti ob tesnem 
sodelovanju sindikalnega sveta ter 
Jako potrditi odločen doprinos de
lavskega razreda za izhod iz seda

nje krize. Samo z enotnim nasto
pom socialistov in komunistov, pou
darja zaključni dokument, se bodo 
v parlamentu in v drugih, tudi kra
jevnih, izvoljenih organih, lahko 
ustvarili novi pogoji, ki jih Kr
ščanska demokracija in druge sre
dinske stranke ne bodo mogle več 
prezreti in odklanjati. Tu je torej 
ves politični smisel včerajšnjega 
srečanja, to je vprašanja vlade in 
odnosa s KD in treba je reči, da 
so ob tem vprašanju socialisti in 
komunisti našli skupen jezik. Obe 
stranki si namreč želita v bližnji 
bodočnosti zavzeti tak odnos, za
radi katerega ne bo mogla stran
ka relativne večine diskriminirati 
ne eno in niti ne drugo levičarsko 
stranko, kar pomeni, da sta KPI 
in PSI skušali definirati skupno 
strategijo po Cossigovi vladi.

Kljub temu, da je potekel sesta
nek med delegacijama brez prisot
nosti novinarjev, pa se je zvedelo, 
da ob vprašanju odnosa do vlade, 
ni manjkalo polemik in različnih gle
danj. Vsekakor je bilo ponovno v 
središču razprave vprašanje socia-
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MINISTER SCOTTI POROČAL PRISTOJNI POSLANSKI KOMISIJI

Glavne značilnosti 
pokojninske reforme

Od prihodnjega leta naj bi prispevke za pokojnim) 
plačevali na največ 18,5 milijona lir letne plače

Rim — Novih «zlatih» upokojen
cev, ki bi si na osnovi pripadno
sti kateri izmed privilegiranih kor
poracij na vrhu javnega ali zaseb
na aparata izposlovali milijonske 
teesečne pokojnine ne bo več. Vla
ha bo namreč bržkone pred kon
cem oktobra, po posvetovanju s 
sindikati, predložila parlamentu za
konski osnutek o reformi pokojnin, 
si v bistvu potrjuje lanski predlog, 
J katerem so bile že izrekle na
čelno soglasje tako politične, kot 
sindikalne sile.

0 smotrih, ki naj jih reforma 
Pokojnin uresničuje, je včeraj po- 
Sočal minister za delo Scotti pri
stojni komisiji poslanske zbornice. 
Predvsem je treba ustvariti splošen 
Poenoten sistem zavarovanja, za-

PO OSTAVKI BAFFIJA

Carlo Ciampi 
novi guverner 
državne banke
RIM - S formalno ratifika

cijo višjega sveta Bance d'I- 
talia je včeraj stopila uradno v 
veljavo ostavka guvernerja 
Paola Baffija, ki jo Je napo
vedal na majskem občnem zbo
ru osrednjega državnega de
narnega zavoda. Baffi ki za
pušča izredno odgovorno me
sto dejanskega urejevalca ita
lijanske denarne politike po 5 
letih, je baje, potem ko je za
vrnil vse pritiske, da bi ostav
ko preklical, sam predlagal 
vladi in upravnemu svetu ban
ke za svojega naslednika Car
la Ciampija, dosedanjega gene 
ralnega ravnatelja, ki dela pri 
centralnem zavodu že od leta 
1946. Mesto generalnega direk 
tor j a pa je prevzel Lam- 
berto Dini, relativno mladi 
funkcionar (star je 48 let), ki 
je doslej služboval največ v tu
jini, od leta 1959 pri Medna
rodnem denarnem skladu. V po
litičnih krogih izražajo zado
voljstvo nad takimi »notranji
mi* izbirami, ki zagotavljajo 
zavodu kontinuiteto.

Imenovanje Ciampija in Di- 
nija je sinoči potrdila tudi vla
da, potreben je zato le še for
malni akt predsednika republi
ke, ki mora podpisati ustrezni 
odlok. Zato bo novi guverner 
dejansko prevzel Baffijevo me
sto 8. oktobra.

uživalcem manjših, ne pa visokih 
pokojnin. Po novem naj bi tudi 
dovolili delavcem, ki ob 60. letu ne 
bi dopolnili 40 let pokojninskih pri
spevkov, da odložijo upokojitev. 
Scotti je tudi zatrdil, daje treba 
strogo pregledati olajšave za pred 
časno upokojitev, ki jih uživajo ne
katere , privilegirane kategorije, kot 
tudi zajeziti preveliko število in
validnin.

Glede finančnih vprašanj, ki jih 
postavlja reforma, je Scotti dejal, 
da bo treba kriti veliki primanjk
ljaj INPS, ki izhaja predvsem iz 
deficita skladov za pokojnine kme
tom, trgovcem in obrtnikom, z del
nim zvišanjem prispevkov teh kate
gorij, največ pa s solidarnostjo 
vseh delovnih ljudi. Minister je 
vsekakor zagotovil, da se bo refor
ma izvajala postopoma in upošte
vajoč pridobljene pravice delovnih 
ljudi in »upravičena pričakovanja*.

Ravno zadnje besede so vzbudile 
nekaj zaskrbljenosti, tako v poli
tičnih, kot v sindikalnih krogih, 
ker bi mogle pomeniti, da je Scotti 
-saj delno klonil pritiskom nekate
rih privilegiranih kategorij, ki so 
našle zagovornike v vrstah KD in 
nekaterih drugih strank. Eden med 
njimi je tajnik PSDI Longo, ki je 
celo izzval Scottija na javno raz
pravo o tem vprašanju. Besedni 
dvoboj bo drevi na televiziji. (Iv)

lističnega predsedstva vlade ter di
skriminacijska politika KD, ki na
sprotuje vstopu komunistov v vla
do. Stališča obeh strank o tem so 
bila že zdavnaj znana, kaže pa, 
da je vendar Berlinguerju uspelo 
prepričati socialiste, da je vpraša
nje vstopa KPI v vlado danes nuj
na potreba, kar odpira nove mož
nosti enotnega nastopa proti seda
nji vladi, ki se kot znano opira na 
vzdržanju socialistov v parlamentu. 
To pa ne pomeni, da bodo sociali
sti opustili načrt predsedstva vlade 
in tako imenovano vprašanje »vla
danja* države, ampak bodo v bo
dočnosti imeli pri teh zahtevah trd
nejše zaveznike v komunistih.

Politični dokument nato obravna
va skupne napore v boju proti te

1. oktobra 
«sončna ura»
RIM — Čez deset dni, ob 

enih ponoči bomo 30. septem
bra pomaknili za uro nazaj 
kazalce na svojih urah. Kon
čalo se bo obdobje tako imeno
vane legalne ure in se bomo 
povrnili k srednjeevropskemu 
času, ki mu zgrešeno pravimo 
sončna ura. Nadoknadili bomo 
tako uro spanja, ki smo jo iz
gubili 27. maja.

Legalna ura je postala ne
kaj vsakdanjega, obred, s ka
terim se soočamo že vrsto let, 
da so se začetne poieiruke m 
nasprotovanja utišila. V do
bršni meri smo vsi zadovoljni 
z uro več sonca, še najbolj pa 
turistični delavci, ki imajo cd 
legalne ure največje dobičke. 
Že prihodnje leto pa bomo po 
zaslugi energetske krize pre
mikali kazalce na svojih urah 
že 6. aprila in to ne samo v 
Italiji temveč v številnih dru
gih državah Evropske gospo
darske skupnosti. Poenotenja 
hišo še sprejeli vsi, saj neka
teri. »bogati*,' vztrajajo pri 
»sončni uri*.

Jeziti naraščanje stroškov za pokoj
ne (primanjkljaj INPS bo dose- 
Sel prihodnje leto 18 tisoč milijard 
!‘r> in izboljšati storilnost ustroja, 

upravlja in izplačuje pokojni- 
Jte- Novi pokojninski sistem bosta 
^°rala označevati odprava nesoraz
merij in pa potrditev splošne dolž- 
9°sti po solidarnosti. 
»Najpomembnejše novosti, ki jih 
h1 uvajala reforma, bodo štiri, 
jedvsem bodo od 1. januarja 1980 
upoštevali za pokojnino le največ 
J® milijonov in pol letnega dohod 
'k Srečneži, ki imajo višje plače,

rorizmu in prevratniškemu rovarje 
nju ob upoštevanju temeljnih prav
nih in človeških svoboščin, ki jih 
predvideva ustava. V ta namen de
legaciji KPI in PSI zahtevata čim
prejšnjo namestitev posebne parla
mentarne komisije, ki bi skušala 
razjasniti javnemu mnenju skriv
nostno ozadje umora in ugrabitve 
predsednika KD Alda Mora. Po
sebno pozornost posveča zaključni 
dokument vprašanju krajevnih u- 
prav in odpira nove možnosti so
delovanja med strankama, tudi v 
tistih predelih Italije, kjer je prišlo 
v zadnjem času do nesoglasij in 
polemik med socialisti in komunisti 
predvsem glede odnosov s Krščan
sko demokracijo.

Stranki se bosta tudi vnaprej 
borili za to, da bo Italija po lastnih 
močeh prispevala k reševanju ne
katerih mednarodnih problemov ter 
dosledno uresničevala politiko mi
ru in popuščanja napetosti v svetu

in to v okviru vseh organizmov, v 
katerih je prisotna. Večje napore 
bo treba posvetiti krepitvi Evropske 
gospodarske skupnosti kot neodvis
nega sveta v boju za združeno in 
svobodno Evropo ter razvoju vseh 
institucij komaj izvoljenega evrop
skega parlamenta. Gradnja socializ
ma v Evropi ob uveljaviti temeljnih 
načel svobode in demokracije 
predstavlja torej za socialiste in 
komuniste cilj, ki pa je bil v pre
teklosti večkrat sad sporov 

Kaj bi lahko še rekli o včerajš
njem srečanju med delegacijama 
največjih delavskih strank? O u- 
spehu tega sestanka bodo gotovo 
najbolje pričali konkretni rezultati 
in enotni napori, ki jih bosta znali 
(stranki prikazati v nadaljevanju 
razburkanega političnega in sploš
no družbenega življenja v Italiji. 
Brez dvoma pa predstavlja včeraj
šnje srečanje koristen začetek u- 
resničevanja novih odnosov med le
vičarskimi strankami, ki so bile v 
preteklosti vse preveč podvržene 
notranjim polemikam in nesogla
sjem. (pp-st)

ZAKONSKI OSNUTEK SEN. JELKE GERBEC V SENATNI KOMISIJI

Ugoden začetek razprave 
o finančni podpori SSG

Podporo vlade izrekel podtajnik 
za turizem in prireditve Fusaro

RIM — Predsinočnjim je 7. se
natna komisija (za javno izobraz
bo in umetnost, znanstveno razisko
vanje, prireditve in šport) soglasno 
pozitivno ocenila zakonski osnutek 
senatorke Jelke Gerbec o državni fi
nančni podpori Slovenskemu stalne
mu gledališču v Trstu, ki ga bo 
morala pred dokončno odobritvijo še 
proučiti proračunska komisija.

Zakonski poročevalec sen. Bog- 
gio (KD) je v svojem prikazu o- 
snutka med drugim poudaril pomen 
Slovenskega stalnega, gledališča za 
zaščito in razvoj slovenske skupno
sti v Italiji ter izrazil upanje, da 
bo proračunska komisija odobrila 
tako osnutek kot dopolnila senator
ke Gerbec.

V razpravo so posegli senatorji 
Parrino, Gerbec, Mascagni, Mitter- 
dorfer in Ulianich. Kot rečeno so 
vsi -podprli zakonski osnutek, se
natorka Gerbec je med drugim de
jala, da slovenska narodna manjši
na s pričakovanjem čaka na odo
britev zakonskega osnutka, ki pred
stavlja pomemben ukrep tako za 
kulturne in jezikovne potrebe manj
šine kot za širjenje italijanske in

jugoslovanske kulture.
Senatorka je nato poudarila po

men zakonskega določba o finan
čni podpori Slovenskemu stalnemu 
gledališču, prikazala neoporečnost u- 
prave ter vnemo in predanost vseh, 
ki delajo v Slovenskem stalnem 
gledališču. Svoj poseg je končala s 
pozivom, da zakonski osnutek odobri
jo čimprej, ker med drugim ni u- 
streznih zakonov o splošni zaščiti 
slovenske skupnosti.

Senator Ulianich je v svojem po
segu ugotovil, da je treba oceniti 
državno podporo Slovenskemu stal
nemu gledališču kot dejanje pravič
nosti do slovenske etnične in jezi
kovne manjšine, zato je nasprotoval 
morebitni spremembi prvega člena, 
ki se sklicuje na ustavna določila. 
Obenem je senator Ulianich vpra
šal prisotnega podtajnika za turi
zem in prireditve Fusara, naj mu 
pove ukrepe v korist etničnih manj
šin.

Kot zadnji je spregovoril podtaj
nik Fusaro, ki je napovedal poglob
ljeni poseg na prihodnji seji, a je 
obenem izrazil podporo vlade za
konskemu osnutku.

TRŽAŠKA LUKA 
DANES IN JUTRI
V prostorih Pomorske postaje | 

se danes začne dvodnevna konje-' 
renca o tržaškem pristanišču, ki 
jo organizira vodstvo Neodvisne lu
ške ustanove in na kateri bodo na
stopili predstavniki vseh tukajšnjih 
dejavnikov, povezanih s pristani
škim delom: sindikatov, porabni
kov luških storitev, pristaniške u- 
prave, gospodarskih in političnih 
krogov.

Pobuda, za katero se je zav
zel zlasti predsednik luške usta
nove M. Zanetti, zasluži vsekakor 
vso pohvalo, saj ima sklicanje 
konference, namenjene obsežni ob
ravnavi tržaške pristaniške proble
matike, lahko le pozitivne učinke. 
Odprtih problemov je namreč nič 
koliko in tudi glede samega raz
voja blagovnega prometa si je tre
ba naliti čistega vina: če nam sta
tistika izkazuje, da se je promet v 
prvem letošnjem polletju povečal 
za 12,8 odst. v primeri z lanskim, 
ne smemo pri tem pozabiti, da je 
ta skok nastal skoraj izključno za
radi tega, ker se je v tem času 
povečal dovoz surove nafte za čez- 
alpski naftovod (~ 15,8 na 18 mili
jonov ton), medtem ko se je promet 
z rudami, žitaricami, oljčnimi se
meni in lesom nasprotno zmanjšal. 
Če je res, da se stalno veča pro
met s kontejnerji in trajektnimi la
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NOVA KATASTROFA Z OGROMNO GMOTNO ŠKODO IN 5 SMRTNIMI ŽRTVAMI

ZEMLJA SE JE MOČNO STRESLA VUMBRII 
IN NA P0DR0ČIU 00 PESCARI 00 RIMA
Popolnoma porušene vasi, veliko ranjenih, okoli 1500 ljudi brez strehe

Potres ni prizanesel starejšim hišam, posebno kmečkim. Pod ruševina ii so našli tudi veliko število ži
vali. Na sliki ena od porušenih hiš pri N rcii

.............................................................................................................................................................................................. .

PERTINI OB OBISKU SPOMENIKA NEMŠKEMU ODPORNIŠTVU

«Mladina naj pomisli 
na posledice diktaturen

Berlinski zid užalostil italijanskega predsednika 
ZR Nemčija navdušena nad iskrenostjo gosta

BERLIN — Pertinijeva antifaši- 
stičnr. preteklost in njegova klena, 
svobodoljubna osebnost sta navdu
šili nemško ljudstvo in politične 
predstavnike, s katerimi se je ita
lijanski predsednik srečal med svo
jim obiskom v ZRN. Nemški tisk 
poudarja, da polaga ta obisk nove 
temelje za nemško - italijanske od
nose, saj je prišlo do prave »spra
ve* med obema državama.

Župan zahodnega Berlina Dietrich 
Stobbe je včeraj pospremil Sandra 
Pertinija do vseh zgodovinskih o- 
beležij, ki v Berlinu spominjajo na 
tragično zgodovino nacizma. Perti- 
ni se je najprej ustavil pri kostnici 
v Ploetzenseeju, kjer so esesovci 
20. julija 1944 ubili pet generalov 
in 200 talcev zaradi znamenitega po
skusa atentata na Hitlerja. Zraven 
kostnice je zapor, kjer so nacisti 
pokončali 2.500 nasprotnikov Reicha.

Ogledal si je tudi posebno sobo 
za množične eksekucije, kjer so še 
vidni kavlji, na katere so obešali 
trupla, kjer so streljali do zadnjega, 
tudi ko se je Reichstag rušil nad 
Hitlerjevim truplom in so sovjetski 

8i bodo inogli prosto* doplačevati v vojaki korakah v Berlin To obelež- 
gseben pokojninski sklad, ampak je je sedaj s.mbol nemškcga^por- 

morali tudi nekaj prispevati mštva, vsakoletni cilj 200 tisoč mla- 
J solidarnostni sklad. Druga no- dih.Nemcev »Prav je» je; dejal Per- 
j°st zadeva seštevanje pokojnin z tim, «da mladi prihajajo sem in 
dohodki od'dela, kar bo dovoljeno 1 spoznajo, kaj je bila diktatura, da

bodo zato vedno branili svobodo in 
demokracijo.*

Ob berlinskem žadu se je italijan
ski predsednik povzpel na ogledni 
stolp in se zazrl v to železobetonsko 
kačo, ki ovija zahodni del mesta 
za celih 147 kilometrov in je posta
la simbol nemškega poraza in raz
cepitve. Na vprašanja novinarjev je 
Pertini odgovoril, da ne more izreči 
svojih občutkov, vendar si jih lah
ko vsak predstavlja. Med brnenjem 
snemalnih kamer se je zaslišalo 
petje ptice: »To je kos, on je svo
boden, on lahko leti na to ali na 
ono stran,* je bil predsednikov ko
mentar.

Ko je obiskal Reichstag, bivši 
sedež nacističnega režima, je Per
tinija sprejela njegova stara znan
ka Annemarie Renger, ki je imela 
pomembno vlogo v nemški povojni 
socialdemokraciji. Poudarila je, da 
ta palača obuja žalostne spomine, 
vendar daje tudi upanje za pri
hodnost. Na te besede se je Per
tini navezal in spomnil, da so pred 
nastopom tretjega Reicha po tistih 
sobah odmevale demokratične di
skusije ustanovitelja nemške social
demokracije Augusta Bebela in Ro
se I.uxemburg, ki je bila ubita v 
Berlinu med špartakistično vstajo. 
In spet je pozval mlade naj se 
.zamislijo. nad zgodovino, da ne bo

svoboda nikoli več teptana.
Zvečer je predsednik odpotoval 

na Bavarsko, kjer bo v soboto o- 
biskal v Flossemburgu nacistični 
lager, kjer so ubili njegovega bra
ta. (nf)

Demokratična Kampučija 
ohranila predstavništvo 
v Združenih narodih
NEW YORK - Odbor za polno

močja generalne skupščine OZN je 
včeraj sklenil, da bo delegacija 
Demokratične Kampučije zastopala 
to državo na 34. zasedanju gene
ralne skupščine. Poskus vietnam
skega veleposlanika Ha Van Laua, 
da bi Kampučijo zastopali pred
stavniki provietnamskega režima 
Henga Samrina, ni uspel. Za zako
nito zastopstvo so se zavzeli pred
stavniki Belgije, Kitajske, Ekva
dorja, Pakistana, Senegala in ZDA, 
proti pa so bili Kongo, Panama in 
Sovjetska zveza.

BONN — Tiskovni urad bonske 
vlade je napovedal, da bo od 22. 
do '26. oktobra obiskal Zvezno re
publiko Nemčijo kitajski predsed
nik Hua Guofeng.

ZAHTEVA PO ČIMPREJŠNJEM ODKRITJU STORILCEV

Koroški Slovenci 
obsojajo atentat

Od 12 atentatov, do katerih je prišlo v zadnjem 
času, so policijske oblasti pojasnile le enega

CELOVEC — Kot poroča avstrij
ska agencija APA, so včeraj spusti
li iz pripora na psihiatrični kliniki 
Karla Pečnika, ker ni več osum
ljen. Pečnik, voznik avtomobila, ki 
je po divji vožnji iz Velikovca pred 
Celovcem povzročil prometno nesre
čo, je doslej veljal za enega glav
nih osumljencev za atentat v Veli
kovcu.

Varnostni direktor za Koroško 
Pichler je medtem izjavil, da bo 
proti obema jugoslovanskima držav
ljanoma, ki so ju včeraj priprli, mo
žen logičen dokazni postopek na 
osnovi indicij. Kot glavni bremenil
ni moment Pichler še vedno navaja 
sodnomedicinsko ekspertizo, po ka
teri naj bi Vidmar v trenutku ek
splozije bil sklonjen nad bombo. 
Bomba je imela tako moč. da je raz
dejala strop in pod muzeja, Vid
marju pa je odtrgala nogo. Kot na
daljnje indicije navajajo, da sta se 
Vidmar in Lorgerjeva, čuvaju pred
stavila kot Italijana, da se je na
dalje Vidmar ob ogledu muzeja lo
čil od obeh ostalih in da se Lorger
jeva spravlja v protislovja z na
vajanjem drugega imena kot piše v 
potnem listu. Razen tega so našli 
lasuljo, ki naj bi jo nosila Lorger
jeva ob ogledu muzeja.

Na tiskovni konferenci Koroške 
enotne liste so včeraj med drugim 
kritizirali vlogo-koroških varnostnih

organov pri pojasnjevanju velikov- 
škega in tudi prejšnjih bombnih a- 
tentatov. Doslej so od 12 atentatov 
razjasnili le enega, in tu so bili 
storilci ljudje iz nemškonacionalnih 
krogov. Pri ostalih enajstih pa ni 
bilo nikoli dokazano, da storilci niso 
bili iz nemškonacionalnih krogov, 
koroški tisk je doslej vseskozi sku
šal ustvarjati mnenje, da za bomba
mi stojijo koroški Slovenci.

Nadalje se hoče KEL odzvati pri
zivu deželnega glavarja Wagnerja 
po sodelovanju vseh Korošcev pri 
odkrivanju atentatorjev in v ta na
men pričakuje, da ji bo Wagner po 
sredoval kopije dosedanjih sodnih 
in policijskih aktov. Razen tega pa 
zahtevajo ponovno raziskavo vseh 
dosedanjih bombnih atentatov.

V zvezi z osumljenci za velikov- 
ški atentat pa prvi kandidat KEL 
Karel Smolle vidi paralele s pri
merom Warasch, čeprav je še pre
zgodaj, da bi dajal kakršnekoli izja
ve v zvezi s storilci, kaže, da obla
sti na tekočem traku producirajo 
storilce in izsledujejo polovične 
stvari. Predstavniki KEL pa so tu
di podčrtali zunanjepolitični spodrs
ljaj v zvezi s poročanjem časopisov. 
Če bi se namreč izkazalo, da Jugo
slovana nista storilca, avstrijski 
tisk pa jih že obsoja kot krivca, 
bi to lahko privedlo do poslabšanja 
odnosov z Jugoslavijo. (Sindok) -

PERUGIA — Močan potres, prvi 
razdiralni sunek so zabeležili okoli 
23.30, je predvčerajšnjim ponoči 
stroMi Umbrio: središče naj bi bilo 
na področju od Monte Lago do A- 
matrice in Accumuli Norcia. Po 
zadnjih podatkih je potres zahteval 
pet smrtnih žrtev, ranjenih je ne
kaj desetih oseb, nad 1000 ljudi je 
ostalo brez strehe, poškodovanih 
stanovanj, javnih zgradb, cerkva pa 
je ogromno. Nekateri zaselki in tu
di večja središča so namreč do 
tal porušeni.

Prvi nočni sunek, kateremu so 
sledili v krajših ali daljših presled
kih drugi, na srečo manjši, komaj 
zaznavni in celo taki, ki so jih za
beležile samo naprave seizmoloških 
postaj (sunkov je bilo baje nad 
300). je spravil pa noge oe samo 
prebivalstvo Umbrie, temveč tudi
sosedne Marehe m Lazia. Občutili 
so ga v Rimu, Perugii. Terniju, 
Rietiju pa vse do Pescare. Spočet
ka je kazalo, da sunek ni povzročil 
škode, vendar so kmalu začele ste
kati v Rim vesti o škodi in celo 

r j; : o žrtvah,
||p j Razdiralni sunek je posebno

; i i strahovito razmajal temelje hiš,
‘ ki so se sesule do tal v S. Marcu
pri Norcii, Norcii sami, Chiavanu 
pri Chiasciju in sploh v vseh za
selkih okolj Norcie. V S. Marcu so 
izpod rušenin potegnili trupla dveh 
zakoncev in 86-letnega starca, v 
Chiavanu pa sta izgubila življenje 
dva zakonca. Ljudje, ki so morali 
na prosto, so se kmalu lotili reše
vanju ranjer.eev, ki so jih sproti 
napotili v bolnišnico v Spoleto, ka
mor šo morali premestiti tudi bol
nike iz popolnoma uničene bolnišni
ce v Norcii.

Že po prvih, še netočnih vesteh, 
o katastrofi, ki je zajela številne 
vasi Umbrie, so se v prizadete 
kraje podajali predvsem policijski 
in karabinjerski oddelki, gasilci in 
tudi osebje Rdečega križa. Spoto
ma so morali očistiti ceste ogro
mnih skal in zemeljskih usadov, ki 
so zgrmeli s hribov ob prvem sun
ku. Reševalcem se je nudil grozen 
prizor: povsod razvaline, preplaše
ni ljudje pa so brezmočno tavali 
po poljih in se niso upali, v strahu 
pred novimi sunki, v vasi.

Prvi obračun je tragičen, saj je 
župan Norcie javil, da je samo na 
tem področju nad 1.450 ljudi brez 
strehe. 4 vasi so do tal porušene, 
14 pa je utrpelo ogromno škodo. 
Popolnoma porušeno je tudi znano 
svetišče posvečeno Mariji snežni. 
Od vsepovsod prihajajo šotori, tudi 
stanovanjske prikolice, hrana in 
druge nujne potrebščine.

Včeraj si je te kraie ogledal tu
di notranji minister Rognoni ki je 
obljubil vse pomoč vlade, deželna 
uprava Umbrie pa je za Drve po
trebe namenila pol milijarde lir. 
Predsednik Pertini .je iz Berlina 
brzojavno izrazil solidarnost priza
detemu prebivalstvu, kar je storila 
tudi predsednica poslanske zborni
ce Nilde Jotti.

Potres so občutili tudi v Mar
kah, kjer so Zabeležili nekaj gmot
ne škode in na področju Lazia. Su
nek, posebno prvi, je vrgel s po
stelj tudi Rimljane.

Ljudi, posebno v prizadetih kra
jih, čaka nova, hladna noč na pro
stem: domov nimajo več in kdor 
ga še ima, se boji novih močnih 
sunkov, ki pa jih izvedenci izklju
čujejo.

djami, je prav tako res, da se 
struktura prometa čez našo luko 
sicer izboljšuje in posodablja, ne 
pa tudi, da se zaradi tega količin
sko veča. Nadaljnji statistični poka
zatelj, ki bi moral pritegniti po
zornost pristojnih krogov, je na
zadovanje tranzitnega prometa z 
Avstrijo (za 16 odst.) in s Češkoslo
vaško (za 17 odst.).

Kje so vzroki za to stagnacijo? 
Nedvomno je tudi teh nič koliko. 
Sem spadajo ustrezne prometne 
zveze z zaledjem, živahna priza
devanja konkurenčnih pristanišč 
na samem Jadranu, predvsem pa 
na severu Evrope, pomanjkljiva 
propaganda za naše pristanišče v 
tujini (ta propaganda se izvaja 
vse preveč šablonsko, skoraj ved
no brez novih idej in prijemov, in 
sicer skoraj izključno v nemško 
govorečih državah), in ne nazadnje 
neurejeno pristaniško delo, kjer 
prihaja občasno do konfliktov gle
de pristojnosti nameščencev luške 
ustanove, kompanij pristaniščnikov 
in zasebnih podjetnikov.

Sodeč po pripravah na današnjo 
konferenco, bo prav to zadnje 
vprašanje, to je problem izravnave 
konfliktov med dejavniki, ki se kon
kretno ukvarjajo z delom v luki, 
glavni argument dvodnevne raz
prave. To je vsekakor važno vpra
šanje, ki zasluži vso pozornost na
ših gospodarskih in socialnih kro
gov, saj je tržaška luka edina v 
Italiji v veliki meri odvisna od te
ga zaledja, stalno podvržena pritis
ku poslovne klientele, ki ima na 
izbiro za svoj izvoz in uvoz več 
morskih poti in ki s te močne pozi
cije neprizadeto (in upravičeno) zah
teva hitro dostavljanje blaga in 
sprejemljive tarife. Vsi si moramo 
torej prizadevati, da bo delo v lu
ki teklo kolikor mogoče brez za
stojev in da bo tuja klientela za
dovoljna z našimi pristaniškimi 
storitvami. Zato bo današnja in ju- 
trjšnja konferenca dosegla velik 
uspeh, če bo konkretno pripomogla 
k odpravi zastojev, ki izvirajo i* 
sedanje neurejenosti na področju 
pristaniškega dela. Znatno korist 
bo lahko imela tudi razprava • 
zamudah, ki nastajajo v luki zara
di ozkih grl v prometnih zvezah z 
zaledjem, čeprav si ni mogoče pri
čakovati, da bi konferenca lahko 
prinesla kaj bistveno novega na 
tem področju. Vsi vemo, da so na
črti za odpravo teh ^zamaškov» kar 
obsežni: podvojitev pomola VII, 
nova cesta čez prelaz Monte Croce 
Camico, podvojitev pontebske že
lezniške proge, avtocesta Videm - 
Trbiž, tovorna postajališča pri Ro
kovem, Štandrežu in Fernetičih, 
ranžirana železniške postaje pri 
Červinjanu, nova železniška zveza 
Tolmeč - Hermagor. Uresničitev teh 
novih infrastruktur bo seveda zah
tevala svoj čas, ni pa nobenega 
dvoma, da bo tržaška luka v pri
hodnje znatno bolje povezana z 
zaledjem kakor danes.

Poleg teh problemov nedvomnega 
pomena za nadaljnje uveljavljanje 
Trsta v mednarodnem blagovnem 
prometu — pri tem ne smemo po
zabiti na nove dejavnike, ki uteg
nejo odločilno vplivali na razvoj 
prometnih tokov na Jadranskem 
morju, kot sta zlasti energetska 
kriza in skorajšnji pristop Grčije 
v EGs — pa bi se morala današnja 
konferenca po našem mnenju lotiti 
tudi širšega vprašanja primerne 
kolokacije naše luke v sklopu ožjih 
in širših načrtov o sodelovanju. 
Dejstvo je namreč, da še vedno ni 
dovolj jasno definirana vloga, ki 
naj jo naše pristanišče odigrava v 
okviru zveze jadranskih pristanišč, 
deželnega pristaniškega načrta, no
vega sodelovanja med italijanski
mi in jugoslovanskimi lukami ob 
Severnem Jadranu, ki ga predvide
va člen 7 osimskega sporazuma o 
pospeševanju gospodarskega sode
lovanja med sosednima državama, 
da ne omenim0 najnovejše zamisli 
o «vključitvi Severnega Jadrana 
v proces integracije med tržaško in 
tržiško luko*, ki jo bo šele danes 
obširneje objavil avtor, tržaški žu
pan in evropski poslanec Cecovini.

Če bo današnja konferenca pri
pomogla k jasnejši definiciji te vlo
ge našega pristanišča, bo njen uspeh 
prav gotovo daljnosežen. Zato bi 
bil0 res škoda, če bi se razprava 
omejila le na vprašanje reorgani
zacije dela v luki in na druge spe
cifične probleme, ki so sicer lahko 
še tako važni, a ki vendar pred
stavljajo le del zapletene proble
matike tržaškega pristanišča.

E. FORNAZARIČ

Po smrti Agostinha Neta

Jose Eduardo Dos Santos 
novi predsednik Angole
LUANDA — Jose Eduardo Dos 

Santos je novi predsednik Ljudske 
republike Angole. Prevzel je mesto 
Agostinha Neta, ki je umri 11. t.m. 
v Moskvi. Dos Santos je bil do
slej minister za načrtovanje v N*- 
tovi vladi. -
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NA POMORSKI POSTAJI

Danes začetek dvodnevne 
razprave o pristanišču

V ospredju zlasti vprašanje izboljšanja prista
niškega dela ■ Razprava o luki na sedežu KD
Na pomorski postaji se danes ob 

9. uri začne dvodnevna konferenca 
o tržaškem pristanišču, ki jo orga
nizira vodstvo Neodvisne ustanove 
za tržaško luko. Na konferenci, ki 
je bila napovedana že za letos spo
mladi, a so jo pozneje prenesli na 
september, bodo obravnavali vsa 
važnejša vprašanja v zvezi z de
lovanjem luke, njeno konkurenč
nostjo in učinkovitostjo glede na po
trebe in zahteve domače in tuje 
klientele.

Pozdravni nagovor bo imel pred
sednik luške ustanove dr. M. Za- 
netti, nakar bodo nastopili tržaški 
župan Cecovini, predsednik pokra
jinske uprave Ghersi. deželni od
bornik za industrijo Rinaldi, rav
natelj Instituta za preučevanja go
spodarskih problemov Vzhodne Ev
rope Favaretto, docent s tržaške 
univerze Sartorati ter predstavnike 
tržaške luke v Munchnu Granser, 
v Hamburgu Francescon m na Du
naju Pelikan.

Popoldne z začetkom ob 15.30 bo
do na vrsti posegi glavnega ravna
telja luške ustanove Colaultija, 
predsednika združenja tržaških špe
diterjev Marzarija ter predstavni
kov tržaških avtoprevoznikov, pri
staniških kompanij ter pokrajinske 
sindikalne zveze ČGIL CISL, UIL. 
Konferenca se bo nadaljevala v so
boto, ko bosta za pristaniško upra
vo nastopila še izvedenca Longo- 
bardi in Rovelli. Glavne zaključke 
iz uradnih poročil in iz razprave 
bo ob koncu povzel predsednik lu
ške ustanove Zanetti.

O današnji pristaniški konferenci 
in njenih smotrih so včeraj obširno 
razpravljali na tukajšnjem sedežu 
KD v palači Diana. Razprave so 
se udeležili pokrajinski tajnik No 
dari, poslanec Tombesi, ravnatelj 
dnevnika «H Popolo* Belci, pod
predsednik deželnega odbora Colo- 
ni, odbornik za industrijo Rinaldi 
ter predsednik in ravnatelj pristani
ške ustanove Zanetti in Colautti. 
Na seji s0 poudarili pomen te po
bude luške ustanove, ki naj bi pri
pomogla k boljši organizaciji dela 
v pristanišču. KD meni, da je to 
neobhodno potrebno za našo luko, 
katere zmogljivost je treba izkoristi
ti v največji možni meri. Boljšo 
organizacijo dela v luki — pravi po
ročilo, ki ga je stranka izdala po 
seji — je moč doseči na krajevni 
ravni, demokristjanski parlamentar
ci pa se bodo v Rimu zavzeli za to, 
da se odpravijo zakonske zapreke, 
ki še zavirajo sodobno in racional 
no upravljanje luke.

stu dr. Stefana Lombardija, kasne
je pa še poveljnika vojaškega prezi- 
dija v Trstu, generala Antonia Rea- 
leja, ki zapušča dosedanje delovno 
mesto.

Kitajska delegacija 
v našem mestu

Delegacija kitajskih izvedencev 
na področju pomorskih prevozov, ki 
jo vodi minister za komunikacije 
Zengh Sengh in ki je na obisku v 
Italiji, je včeraj zapustila Rim in 
odpotovala proti Trstu. Naše mesto 
predstavlja prvo etapo obiska v 
raznih italijanskih mestih, ki pobli- 
že zanimajo razvoj odnosov med Ki
tajsko in Italijo.

25. t. m. stavka 
v javni upravi

V okviru razčlenjenih stavk na 
vsedržavni ravni v javni upravi, 
je tajništvo enotne federacije CGIL 
CISL-UIL oklicalo štiriumo stavko 
tudi v naši deželi. Stavka bo 25. 
t.m. in se je bodo udeležile vse 
kategorije uslužbencev v javni u- 
pravi razen železničarjev in šol
skega osebja. Predvidene so tudi 
razne manifestacije v posameznih 
pokrajinah.

NA TRGOVINSKI ZBORNICI

Srečanje 
industrijio « in okolja

Na pobudo mladih tržaških ope
raterjev, vključenih v Zvezo indu 
strijcev, bo danes ob 16. uri na tr
govinski zbornici srečanje — deba
ta o «industriji in okolju*. Poleg 
splošnih vprašanj bodo vzeli v pre
tres tudi nekatere probleme, kj se 
nanašajo na perspektive in položaj 
nekaterih krajeynih objektov.

• Tržaški župan Cecovini je v 
sredo sprejel na poslovilnem obi
sku načelnika tržaškega vojaškega 
prezidija gen. Realeja.

ROK ZAPADE V TOREK, 23. SEPTEMBRA

Samo še pet dni časa za vpis 
v tečaje 150 ur v slovenščini

Kako bodo potekali tečaji in končni izpiti za diplomo nižje srednje šole

Čez pet dni se zaključi vpisova
nje v tečaje «150 ur* v slovenščini 
za diplomo nižje srednje šole. In
tervjuji, ki jih oddaja slovenski tr
žaški radio (še danes in jutri ob 
16.30 ter v nedeljo po poročilih ob 
14. uri) dokazujejo, da to diplomo 
Iščejo mladi, ki niso dopolnili obvez
ne šole, delovni ljudje za boljšo kva
lifikacijo na delu, gospodinje, da 
lažje sledijo otrokom v šolskih pro
blemih, slovenski ljudje, ki so do
vršili italijanske šole, da osvežijo 
znanje slovenskega jezika in kultu
re; vzroki so tudi splošno izobra
ževanje in boljše razumevanje pro
blemov današnje stvarnosti.

Sindikat slovenske šole je ta in prej
šnji ponedeljek imel srečanji s pred
stavniki prosvetnih društev na Tr
žaškem, v dogovoru s Slovensko 
prosvetno zvezo, da bi se dogovo
rili o akciji na terenu. Ponovno se
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PO OCENI POKRAJINSKEGA VODSTVA KPI

Cecovini jev odbor pokazal 
popolno upravno nesposobnost

Že šest zamenjav v odboru v zadnjem letu 
PSI o «programskem preverjanju« na deželi

Ob obnovi politične in upravne 
dejavnosti v našem mestu — da
nes se sestane občinski svet, pri
hodnji petek pa pokrajinski — je 
vodstvo tržaške federacije KPI 
proučilo politični položaj s poseb
nim poudarkom na občini. Ocena, 
ki jo dajejo komunisti o doseda
njem delovanju Cecovinijevega od
bora, kot izhaja iz tiskovnega po
ročila, ki so ga objavili po seji, 
je naravnost katastrofalna.

Vodstvo KPI ugotavlja, da nara
ščajoča pasivnost in nesposobnost 
občinskega odbora vzbuja veliko 
zaskrbljenost. Odstopili so še tri
je občinski odborniki, s čimer je 
število odstopov iz odbora v zad
njem letu naraslo kar na šest. 
Odstopi so posledica notranjih spo
rov 'v Listi za Trst ter dokazujejo 
nesposobnost številnih od kandida
tov LpT, da bi opravljali uprav
ne funkcije. Stalne zamenjave pa 
seveda nikakor ne koristijo kon
tinuiteti upravljanja, niti sposobno
sti upravljavcev. Visokodoneče iz
jave župana Cecovini ja, ki ideolo- 
gizira «sposobnost tehnikov*, tega 
stanja ne morejo prikriti. Sicer pa 
je tudi samo breme, ki ga je pre
vzel Cecovini po izvolitvi v evrop
ski parlament, v škodo upravni u- 
činkovitosti odbora in samega ob

činskega sveta, kot se je že kon
kretno pokazalo. Skratka, meni 
KPI, je danes položaj tak, kakr
šen ni bil niti, ko so občino uprav
ljali najbolj pasivni demokrščanski 
odbori.

Številna kočljiva, če ne celo dra
matična vprašanja, pa terjajo nuj
nih rešitev: zato KPI poziva vse 
partijske organizacije ter svetoval
sko skupino v občini ter one v ra
jonskih svetih, naj s kar najbolj 
enotnimi pobudami izsilijo od od
bora, da se resno loti reševanja 
vseh odprtih vprašanj. Še posebno 
pa je potrebno nadaljevati akcijo 
na področju stanovanjske politike 
in izgonov ter poseči za dodelitev 
resničnih pooblastil rajonskim sve
tom, za pobude proti naraščanju 
cen, za probleme šole in mladine, 
za definicijo urbanističnih instru
mentov, za načrt o uporabi področ
ja bivše psihiatrične bolnišnice in 
za spoštovanje zakona proti onesna
ženju voda.

Politični položaj na deželni ravni 
pa sta na nedavni skupščini čla-' 
nov obravnavala deželni tajnik PSI

Bravo in namestnik tajnika Carbo- 
ne. Oba sta v zvezi s «programskim 
preverjanjem*, ki je v teku med 
strankami deželne večine, poudarila 
enotno linijo stranke, ki je strnje
na okrog predlogov dokumenta stru
je Craxi - Signorile, odobrenega 
na zadnjem deželnem kongresu. 
Bravo in Carbone sta poudarila tu
di posebnost položaja na deželi ta
ko zaradi navzočnosti avtonomistič
nih list, kot tud: zaradi drugačne 
linije KPI, ki je pri nas sestavni 
del večine. Na pogajanjih med ve
činskimi strankami — poudarja ti
skovno poročilo PSI — je socialistom 
pri srcu reševanje konkretnih pro
blemov, ne pa število odbomištev 
ali kaj podobnega.

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI

Obiska pri Comclliju
Predsednik deželnega odbora Co- 

melli je včeraj sprejel na obisk no
vega finančnega intendanta v Tr-
•liliiiiiiiniii........ ................................ ■miiiMiHiiiimiiimlllliiiiililiiiii.......... mn...... .................... ...........................................................

NOVI POZITIVNI PREMIKI V MIUSKI ZADEVI

Danes na občini v Miljah srečanje 
s slovenskimi in italijanskimi starši

Predlog, da bi otroke italijanskega otroškega vrtca 
začasno namestili v prostorih osnovne šole v Miljah

Četrti dan zasedbe v slovenskem 
šolskem centru v Miljah in nov ko
rak na poti razvozlavanja zadrgnje
nega vozla te kočljive miljske za
deve ter nov korak na poti popu
ščanja napetosti, ki se je bila na
kopičila v prejšnjih dneh. Vzdušje 
v šolskem centru je bilo včeraj 
bolj optimistično in tudi vesti, ki 
so prihajale od zunaj, so bile spod- 
budnejše. Ne samo, da so italijan
ski starši, kot vse kaže, pristali na 
predlog, da se njihovi otroci na
mesto v prostore Fonderia preseli
jo v poslopje socialnega centra «1 
Mulini*. ki stoji le kakih petdeset 
metrov od slovenskega šolskega 
centra, temveč se govori celo o 
tem, da bi jih začasno, to se pra
vi dokler ne bodo prostori v po
slopju «1 Mulini* urejeni, namesti
li v prostorih italijanske osnovne 
šole v miljskem središču. Ta pred
log je prišel od samega didaktič
nega ravnatelja za miljsko okrožje 
dr. Zamole.

Odgovor na vse te nove predlo
ge in možnosti bi se moral izobli
kovati na današnjem srečanju na 
občini, ki se ga bodo udeležili tako 
slovenski kot italijanski starši. Od 
tega srečanja vsi pričakujejo no
vih razjasnitev, čeprav to še ne po
meni, da bo problem dokončno re
šen. Velika neznanka so roki reše
vanja vsega problema. Prav tako 
še ni povsem razčiščen pojem pri
stojnosti glede slovenskega centra. 
Četudi .je za to pristojno rimsko 
ministrstvo, kot zatrjujejo na šol
skem skrbništvu, ostaja vprašanje, 
kdaj bo ministrstvo blagovolilo od
govoriti.

Za rešitev tega vprašanja se je 
Včeraj zavzel tudi pokrajinski odbor
nik za šolstvo Spadaro, ki je sku- 
IMj z odbornikom Nicolinijem in 
miljskim županom Bordonom obiskal 
-/.a se deni šolski center. Zagotovil je,

Ob uspešno opravljeni diplo
mi na živilsko-tehnološkem od
delku biotehniške fakultete v 
Ljubljani čestita

ALEXU ŠTREKLJU

ŠD Primorje

da bo posredoval pri šolskem skrb
niku, pri tem pa dostavil, da bi se 
vsa zadeva ne smela tako zavleči, 
ko pa v bistvu ne gre za ustanav
ljanje nove šole ali pa za ukinitev 
obstoječe, pač pa le za premestitev 
prostorov. Spadaro je dejal, da je 
tudi pokrajina imela več takšnih 
problemov (n.pr. Volta ali Galvani), 
ki jih je rešila brez rimskega pose
ganja.

Tudi včeraj so slovenski starši iz 
Milj prejeli več izrazov solidarno
sti, Obiskala sta jih tudi predsednik 
Slovenske kulturno - gospodarske 
zveze Boris Race in ravnatelj Slo
venskega raziskovalnega inštituta 
dr. Karel šiškovič, ki sta se v po
drobnostih seznanila z vso proble
matiko slovenske šole v miljski ob
čini ter zagotovila vso podporo v 
boju za njeno popolno uveljavitev.

O tej zadevi se je izrazil tudi od
bor Sindikata slovenske šole, ki se 
je sestal predvčerajšnjim. Odbor je 
ugotavljal, da pristojni periferni 
organi prosvetnega ministrstva ni
so storili s potrebno odločnostjo in 
pravočasno vseh korakov, ki bi re
šili problem ustanovitve šolskega 
centra pred začetkom šolskega le
ta in s tem preprečili nastanek spo
ra o prostorih.

Odbor je ponovno izrazil svoje 
popolno soglasje z zamislijo o slo
venskem centru za občino Milje in 
podporo prizadetim staršem in šol
nikom.

Obenem je ugotovil, da so homa- 
tije okrog ustanovitve slovenskega 
šolskega centra in prostorov zanj 
ponoven dokaz o nujnosti, da se 
pristojnost za spreminjanje sloven
ske šolske mreže prepusti, v skla
du z osnovnimi načeli demokracije, 
sami slovenski narodnostni skupno
sti preko primernih organov šol
ske samouprave, kot so šolski o- 
kraj in drugi zborni organi

Tudi Združenje aktivistov osvobo
dilnega gibanja za tržaško ozemlje 
je izrazilo slovenskim staršem svo
jo solidarnost.

Slovenski šolski center so zvečer 
obiskali še predstavniki miljskega 
vodstva krščanske demokracije. 
Prišli sc na povabilo samih slovem 
skih staršev, ki so jim obrazložili 
svoja stališča in potrebe.

Po vsem tem lahko že sedaj po

tegnemo nekaj zaključkov. Pred
vsem bi lahko označili za pozitiv
no dejstvo, da se je širša miljska 
javnost le seznanila s problemom 
ter končno spoznala, da obstaja tu
di slovensko vprašanje, ki ga je 
doslej tako ali drugače ignorirala. 
Italijanska javnost je skratka spo
znala, da Slovenci živijo tudi v 
mestnem središču, da se spopadajo 
z določenimi problemi, ki so vča
sih tudi problemi vseh, in da že
lijo vse te probleme enotno in pri
jateljsko reševati, (dk)

Center za izpopolnjevanje 
in vežbanje pomorščakov

V soboto so se na pokrajini sestali 
člani prve stalne pokrajinske komi
sije ter ravnatel>,tehničnega zavoda. 
»Nautico* prof. Raffaele Cassia. Na
men sestanka je bil orisati značilno
sti novega Centra za izpopolnjeva
nje, vežbanje in kvalifikacijo po
morščakov, ki ga bodo kmalu usta
novili v našem mestu in za katerega 
sta se pozanimali že ministrstvi za 
trgovinsko mornarico in za šolstvo. 
Poleg tega so se pogovarjali tudi 
o mednarodnem simpoziju na temo 
»Pomorsko šolanje v Sredozemlju*, 
ki bo predvidoma prihodnjega fe
bruarja v našem mestu.

PRI ASSICURAZIONI GENERALI

Finančna operacija 
za zvišanje kapitala

Včeraj se je začela finančna 
operacija, na osnovi katere bodo 
zvišali kapital zavarovalna druž 
be Assicurazioni Generali od se
danjih 78 milijard in 996 milijonov 
lir na 100 milijard. S tem je sto
pil v veljavo sklep skupščine del
ničarjev, ki so ga sprejeli meseca 
junija. Operacija poteka tako, da 
bodo delničarji brezplačno prejeli 
po štiri nove delnice za vsakih 15, 
ki jih že imajo od meseca januar
ja dalje. Celotna operacija zanima 
približno 36 tisoč delničarjev, šte
vilo delnic pa se bo tako povišalo 
od sedanjih 19.749.052 na 25 milijo
nov: nominalna vrednost vsake del
nice bo 4,000 lir.

obračamo na vsa prosvetna društva, 
da osebno opozorijo ljudi v svojem 
okolju ter pobirajo vpise in jih 
najkasneje v torek, 25. septembra, 
dostavijo v tajništvih slovenskih niž
jih srednjih šol ali na sedežu Sindi
kata slovenske šole.

Za vsak tečaj je potrebnih 20 do 
25 udeležencev; nam je ministrstvo 
za šolstvo dodelilo dva tečaja. Te 
enkratne prilike izobraževanja za o- 
drasle, ki se nam nudi, ne smemo 
zamuditi.

Tečaji so odprti vsem odraslim 
od 16. leta dalje, so brezplačni, 
trajajo eno šolsko leto, obsegajo 
tri učne ure dnevno v popoldanskih 
ali v večernih urah, sobote so pro
ste. Delavci se jih udeležujejo delno 
v delovnem času. Ta šola za odrasle 
nudi bolj splošno znanje, potrebno 
v vsakdanji stvarnosti. Ministrski 
osnutek programa obsega materin 
jezik, zgodovino, zemljepis, tuj je
zik, matematiko in prirodoslovne 
vede. Točnejši program pa določi
jo udeleženci tečaja skupno s profe
sorji ob podpori sindikalnih orga
nizacij.

Izven učnih ur ni potrebno posve
titi prostega časa vsakdanjemu u- 
čenju. Pri učenju jezika npr. ni 
prostora toliko za slovnico, koli
kor za pogovore, diskusijo, čitanje 
in pisanje. Prostor pa lahko najde
jo najrazličnejše aktualne teme, kot 
npr. zdravstvo na delu, ali stano
vanjske najemnine ali jedrska e- 
nergija ipd.

kdo zmotil, saj so malopridneži 
med begom »pozabili* na tleh ne
kaj srebrnine.

Golobradca 
pred sodnike
Pred približno dvema mesecema 

in pol, 7. julija letos, sta si hotela 
mladoletnika G. M. (14. let) in E. 
F. (15 let) iz Ul. Porta na nezakonit 
način prisvojiti karburator vespe 
125, ki je bila parkirana na gradbi
šču na vogalu ulic Porta in Leo. 
Pri njunem opravilu ju je zasačil 
65-letni upokojenec Umberto Centi 

•iz Ul. Leo 9, kateremu je bilo pove
rjeno nadzorstvo nad gradbiščem. 
Čentiju je uspelo zadržati mlajšega 
huligana, policija pa je pozneje iz
sledila še E. F. Včeraj so oba pri
javili sodniku za mladoletnike.

Upokojenec podlegel 
poškodbam hude nesreče
Na oddelku za oživljanje glavne 

bolnice je v včerajšnjih jutranjih 
urah podlegel poškodbam prometne 
nesreče 73-letni upokojenec Antonio 
Lopretaio iz Ul. Ginnastica 3. Ne
srečnež se je hudo ponesrečil 14. 
septembra v Ul. Roma, ko je iz 
neznanih razlogov (domnevajo za
radi slabosti) v višini hišne števil
ke 18/3 izgubil ravnotežje ter s 
pločnika omahnil na cesto, po ka
teri je prav tedaj privozil, name
njen proti Ul. Mazzini, mestni av
tobus št. 5. Upokojenec je z vso

Končni izpit poteka v obliki pogo- ,udari2 ŽSj... „ ! del avtobusa ter se onesvestil. Kljub
vsem prizadevanjem zdravnikom m 
uspelo, da bi mu rešili življenje.

vora o obravnavanih temah, pred j 
komisijo, ki jo sestavljajo isti pro
fesorji, ki so proučevali med šolskim 
letom.

Tečaji protekajo na nižjih srednjih 
šolah, za katere bo največ povpra
ševanja.

Rok za vpis zapade v torek, 25. 
septembra. Vpisovanje poteka na 
vseh slovenskih nižjih srednjih šo
lah v tržaški pokrajini, v Tržaški 
knjigami v Trstu, Ulica sv. Franči
ška 20, in na sedežu Sindikata slo
venske šole, Ulica F. Filzi 8 viso
ko pritličje, vsak dan od 16. do 18. 
ure.

V teh uradih lahko izprolnite in 
izročite obrazce za vpis, skupno z 
rojstnim listom na navadnem pa
pirju. Za osebe, ki niso še doprolnile 
23 let, je potrebno tudi protrdilo o 
opravljenem šolanju.

■ namizni parmezan
I 10 dkg. Iit."349.j ; .. . . .
I stegna purana
I kg. lit. 2090.

I jaboljka jonathan
■ kg. lit.

Stanovanjske miši 
spet na delu
Neznani tatovi so v sredo vlomili 

v stanovanje 35-letnega Gvida Neu
bauerja v Ul. Rossetti 89, ga do
bro prebrskali in odnesli s sabo več 
dragocenih verižic, zapestnic,-prsta
nov in ur za skupno vrednost pri
bližno enega milijona lir. Stanovanj
ske miši so izvršile tatvino med 
8.30 in 15. uro, ko ni bilo v stanova
nju nikogar. Po vsej verjetnosti jih 
je med stikanjem po prostorih

Mladenič podlegel 
poškodbam 13 dni 
po prometni nesreči
Po trinajstih dneh zdravljenja na 

nevrokirurškem oddelku glavne bol- i 
niče je včeraj preminil za posiedi-1 
cami prometne nesreče 19-letni Giu- 
seppe Galante iz Drevoreda Čampi1 
Elisi'44. Mladeniča so prepeljali v 
bolnico po hudi prometni nesreči v 
Ul. Combi v višini hišne številke 7.

maslo optimus
■ or. 246 lit. T625.

Nalezljive bolezni 
v tržaški občini 
Zdravstveni funkcionar tržaške ob

čine sporoča, da so od 10. do 16. 
septembra zabeležili naslednje pri
mere nalezljivih bolezni: astma 3 
primeri, norice 3, nalezljivo obole
nje z visoko vročino 1 (izven obči
ne), ošpice 2, garje 6. virusno vne
tje jeter 8 (1 izven občine), srbeči
ca 2, salmoneloza 2 (1 smrten pri
mer), infekcijska mononukleoea 2.

• V dneh 22. in 23. .decembra le
tos bo v Trstu mednarodna in med- 
deželna revija mladinskih pevskih 
zborov, ki jo, pod okriljem dežele 
Furlanije - Julijske krajine, prire
ja že drugič «Fondazione Istituto 
d'arte drammatica* iz Trsta.

PRAZNIK OTROK OB NJIHOVEM MEDNARODNEM LETU

ZA BOLJŠE SOŽITJE
V času ponovne oživitve nacio

nalne mržnje, ki se vse pogosteje 
kaže z izbruhi določenih političnih 
krogov, združenih okrog vedno bolj 
strupenega pisanja melonarskega 
glasila »La voce liber at, nam lah
ko dajo najboljši zgled prav otro
ci. V nedeljo, 23. septembra, se bo
do namreč tržaški slovenski in ita
lijanski otroci skupno podali na pot 
skozi pet celin sveta do šeste celi
ne, to je tržaške stvarnosti, kjer 
ni več prostora za mržnjo, diskri
minacije in napetost, temveč vlada

j stegna pisanca >|580{

! mladi piščanci
I kg. lit.Tm 1080{

ANGEL SLAVEC

se je po 50 letih povzpel na 
goro življenja. Da bi še dolgo 
užival ob jasnih razgledih ter 
da bi bil povratek enako dolg 
mu želijo sestre z družinami.

Prevrnjen velikan oviral promet

Težak tovornjak s kontejnerjem 
se je včeraj pozno popoldne prevr
nil na križišču ulic D’Alviano in Do
da in je za nekaj ur povzročil ve
lik zastoj v prometu v tem delu 
mesta. Tovornjak avstrijske regi
stracije podjetja Bilitz je prevažal 
24-tonski kontejner poln bal papir
ja in se je prevrnil na bok, medtem

ko je hotel zaviti na državno cesto 
202. Na srečo se ni prepetilo šo
ferju nič hudega, tako da ga niso 
niti prepeljali v bolnico. Več dela 
kot osebje Rdečega križa pa so i- 
meli gasilci in policaji. Kljub ve
likim trudom, prvim ni uspelo od
straniti velike ovire s cestišča, saj 
njihov premični žerjav ne zmore

dvigniti tolikšnega tovora. Zaradi 
tega so gasilci po dveurnem delu 
pustili tovornjak in kontejner kar 
na cesti, prometna policija pa je 
poskrbela za ograditev težkega vo
zila. Tovornjak in kontejner bodo 
odstranili s ceste danes.

Na sliki: prevrnjeni tovornjak za 
prevoz kontejnerjev.

sožitje in prijateljstvo, ki ju raz
lična govorna jezika ne moreta 
skaliti.

V mislih imamo veliko otroško 
prireditev s simpatičnim naslovom 
«Ringaringaraja ghiringhiringaiax>, 
ki jo na stadionu el. maj» prire
jajo slovenski organizaciji Sloven
ska prosvetna zveza in Združenje 
slovenskih športnih društev v Italiji 
ter italijanska sorodna organizaci
ja ARC1 z osnotmim namenom, da 
bi prispevali k zbližanju in boljše
mu medsebojnemu poznavanju med 
slovenskimi in italijanskimi otroki 
ter med slovenskim in italijanskim 
prebivalstvom sploh v tem bitnost- 
no neudobnem prostoru.

Program prireditve je zelo pester 
in bogat. Zbirališče bo že ob 10. 
uri pri ljudskem vrtu, od koder 
bodo otroci in njihovi starši krenili 
v sprevodu proti stadionu «1. maj*, 
kjer bodo že v dopoldanskih urah 
predvajali razne risanke in druge 
otroške filme. Ogledali pa si bodo 

! lahko še druge zanimivosti. Otroci 
j bodo imeli skratka široke možnosti 

izbire, tako da se bodo lahko za
bavali in se istočasno tudi česa 
naučili.

Osrednji del prireditve bo anima
cija: skupina animatorjev bo pod 
vodstvom znanega mirna Andresa 
Valdesa tki je za slovenske otroke 
V zamejstvu že star znanec, saj je 
večkrat nastopil tako na. šolah kot 
po društvih) vodila otroke skozi 
skrivnosti in zanimivosti šestih »ce
lin - kioskov*, kjer bodo otroci lah
ko sprostili svojo ustvarjalnost in 
domišljijo. Koncept tega potovanja 
si je zamislil Saša Kump. likovni 
umetnik m uodja lutkovnega gleda
lišča iz Kranja.

Praznik bodo dopolnili razni na
stopi. že na samem začetku popol
danskega dela prireditve bodo na
stopile otroške folklorne skupine, 
ki delujejo v okviru okoliških dru
štev. Po animaciji pa bodo nasto
pile folklorne skupine «Primavere» 
iz Humina, *Jože Stupnik* in učen
ci iz Svečine, ki bodo izvajali go
renjske plese, ter folklorna skupina 
italijanske narodnostne skupnosti iz 
Vodnjana v hrvaški Istri. Kulturni 
program se bo končal s skupnim 
nastopom vseh otrok, ki bodo pod 
vodstvom članov folklorne skupine 
«Stu ledi* zapeli tako v slovenšči
ni kot v italijanščini refren »Rtn- 
garaja*. ki daje naslov vsej pri
reditvi.

■ parmezan regino
J prastar 10 dkg. lit. 868(
I parmezan
| prastar 10 dkg. lit.

sir provolone
sladki 10 dkg. lit.

t

; ovčji sir
■ za ribanje 10 dkg. lit.

j brandv don rodrigo 2990 
j »hisfcT cuttv sam

! Whisky black & wtiite Z|280^

• Pokrajinski konzorcij za boj
proti tuberkulozi je razpisal nate
čaj za mesto vodje upravne služ
be. Vse nadaljnje informacije po
sreduje tajništvo konzorcija.
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SLOVENSKO 
STALNO GLEDALIŠČE 

V TRSTU

razpisuje

ABONMA
za sezono 1979-80

' VPISOVANJE ABONENTOV 
DO SOBOTE, 29. SEPTEMBRA, 
OD 9. DO 14. URE PRI GLAV
NI BLAGAJNI KULTURNEGA 
DOMA, UL. PETRONIO 4.

DOSEDANJI ABONENTI 
LAHKO OBNOVIJO ABONMA 
TUDI TELEFONSKO DO 27. 
SEPTEMBRA OD 9. DO 14. 
URE, TELEFON 734265.

SLOVENSKO 
STALNO GLEDALIŠČE 

V TRSTU 
Kulturni dom

Mihail Bulgakov
IVAN VASILJEVIČ

komedija v treh dejanjih 
dveh delih

Jutri, 22. t.m., ob 20.30

SLOVENSKA 
GOBARSKA DRUŽINA 

TRST
priredi jutri, 22. septembra, 
in v nedeljo, 23. septembra v 
Prosvetnem domu na Opčinah

II. RAZSTAVO 
SVEŽIH GOB

Ogled od 9. do 19. ure.
VABLJENI!

Gledališča

Cene na občinski tržnici na debelo
(CENE ZA KILOGRAM, TARA VKLJUČENA)

20. SEPTEMBRA 1979

Povrtnina Min. Maks. Prevl. Sadje Min. Maks. Prevl.
Česen 1200 2500 1500 Smokve 575 748 690
Radič zelen 2500 3000 2800 Banane 825 990 990
Cikorija 240 420 360 Hruške 633 805 690
Čebula 320 575 403 Jabolka
Fižol jonathan 403 575 518

v stročju 690 805 748 Melone 230 805 575
Melancane Breskve

dolge 288 518 345 (bele I) 690 863 748
Krompir bea 220 350 280 Grenivke — 880 —

Zelena Limone
paprika 345 460 403 zelene 345 805 690

Paradižniki 173 288 230 Grozdje
Peteršilj 300 600 500 pergolana I 288 403 345
Zelena 300 600 500 Pomaranče 633 805 690

SE PRED KONCEM MESECA RAZPRAVA V OBČINSKIH SVETIH

Socialisti podpirajo predlog dežele 
o eni sami zdravstveni enoti na Goriškem
Stališče so sprejeli na seji pokrajinskega in deželnega vodstva - KPI želi razdeliti Goriško v dve enoti

f Čestitke
Danes praznuje svoj 20. rojstni 

dan VESNA PETAROS iz Boršta. 
Obilo zdravja, sreče in uspeha v 
študiju ji želijo mama, oče in se
stra Nevenka.

Izleti

KOSSETT,
Pri osrednji blagajni ter na de

lavskih krožkih in šolah sprejema
jo naročila za gledališki abonma za 
sezono 1979/80. Na razpolago je 9 
kuponov za 11 predstav. Potrditev 
reda «stalni» do 6. oktobra.

VERDI
Pred oktobrsko premiero Verdije

vega Rigoletta se bo sezona gledali
šča Verdi pričela s tremi, koncerti. 
Prvi koncert bo 26. septembra ob 
20.30 z nastopom violinistke Fernan- 
de Selvaggio. Sledila bosta koncer
ta Andrea Giorgiju in orkestra gle
dališča pod vodstvom Amadija.

Kino
Ariston 17.30 «Harold e Maude». B. 

Cort, R. Gordon.
Ritz 18.00 «Un dramma borghese*. 

Režija Florestano Vancini. Fran
co Nero, Dalila Di Lazzaro. Pre
povedan mladini pod 18. letom. 
Barvni film.

Eden ' 18.00 «Zombi 2». Prepovedan 
.mladini pod 18. ietom.

Excelsior 16.00—22.00 «Hair». Barv
ni film za vsakogar. "" ” ~

Grattacielo 16.30—22.15 «1 guerrieri 
della notte». Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Penice 16.00 «Rocky II.» Silvester 
Stallone. Barvni film.

Mignon 14.30—22.00 «La misteriosa 
pantera rosa e il diabolico ispet- 
tore Closeau* Barvni film za vsa-

_ kogar.
Filodrammatico 15.30—22.00 «Erotic 

sex orgasm*. Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Cristallo 17.00 «Quel pomeriggio di 
un giorno da cani». Al Pačino. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Moderno 16.30 «Splendori e miserie 
di Madame Royale». Ugo Tognaz- 
zi. Prepovedan mladini pod 18. 
letom. Barvni film.

Aurora 16.30 «Caro papa*. Vittorio 
Gassman. Barvni film.

Canitol 16.30 «Uno sparo nel buio*. 
P. Sellers.

vittorio Veneto 16.30 «L’amico sco- 
nosciuto*. Prepovedan mladini

Id lpfo»T|

Koncerti

Devinsko - nabrežinska sekcija Slo
venske skupnosti priredi 23. t.m. eno 
dnevni izlet na Pohorje. Vpis pri od
bornikih N. Gruden, O. Žbogar in 
M. Carli.

Zruženje Union priredi 23. sep
tembra enodnevni izlet v Bohinj ob 
priliki Kravjega bala. Informacije 
na sedežu združenja v Ul. Valdiri- 
vo 30 vsak dan od 10.30 do 12. ure 
in od 17. do 19. ure. Ob četrtkih od 
17.30 do 19.30 in sobotah od 10.30 do 
12. ure. Telefon 64459.

SPDT prireja v nedeljo, 30. sep
tembra, avtobusni izlet v Karnijo 
na Monte Tinisa (2115 m). Izlet je 
primeren za vse, planinci imajo 2 
in pol ure hoje do vrha medtem 
ko je za ostale predviden krajši 
izlet okoli sedla Passo Pura. Vpi
sovanje na ZSŠDI, Ul. sv. Franči
ška 20, do vključno jutri, 22. t.m.

PD Tabor Opčine priredi v pone
deljek, 1. oktobra 1979, enodnevni 
izlet v Pastrengo (Verona) na 
ogled zoološkega parka Safari. Ži
vali od slona, leva in tigra so na 
prostem, tako da je vstop v park 
možen samo v dobro zaprtem av
tomobilu ali avtobusu. Vpisovanje 
vsak dan v Prosvetnem domu od 17. 
do 19. ure.

SLOVENSKA PROSVETNA 
ZVEZA in GLASBENA MATICA 

TRST"
sporočata, da bo v letošnjem 
šolskem letu ustanovljena dve
letna zborovodska šola. Vse, ki 
bi se radi usposobili kot zbo
rovodje ali ki bi radi še izpo
polnili svoje znanje na tem 
področju, vabimo k vpisu in 
prosimo, da se zglasijo na se
dežu SPZ v Trstu, Ul. sv. Fran
čiška 20. vsak dan od 8.30 do 
12.30 in od 16. do 19. ure do 
vključno 29. t.m. kjer bodo 
dobili vse potrebne informa
cije.

ZA ZDRAVLJENJE LIVIJA ČOKA
Nevia in Franko Vitez 10.000 lir, 

družina Bandelj 10.000, družina Vi
tez Grdina 10.000, družina Karlo 
Čok (Lonjer) 15.000, Almira Krmec
5.000 lir.

Ob 39. obletnici smrti Rudolfa Gla
viča daruje žena Marija 10.000 lir.

Zbrano na sekciji KPI «Zorko 
Kralj* v Trebčah:

Giovanni Predonzan 5.000 lir, pri
spevki v «škrinicah» 55.000, Branko
10.000, Riccardo in Silvija Sossi
5.000, Daneu 5.000, Guido in Milka 
Sossi 6.000, Renzo Balletti 5.000, 
Mercenaro 1.000, Niko Sirk 10.000, 
Santa Kralj 5.000, N. N. 4.000, Lud
vik in Berta Carli 5.000, Armanda 
Gregoretti 10.000, Nerina Carli 5.000, 
Roberto Dragono 5.000, Marta Hro
vatin 5.000, Emil in Olga Stuckler
10.000, Rudi in Nada Vilhem 10.000, 
Aleksandra Kralj 5.000, Silva Puri- 
ni 1.000, N.N. 1.000, Rudi Šuber
10.000, Carmela Kralj 5.000, druži
na Sivitz 20.000, Justina Kralj 5.000, 
Eugen Čuk 5.000, Guštin, in Clara 
Kralj 5.000, Jožef in Ljudmila Jo
gan 5.000, Pepi Cibiz 10.000, Klav
dij Levec 20.000, družina Krt (Fer- 
neče) 50.000, Viktorija Carli 10.000, 
Marino Čuk 10.000, Zdravko Škabar
10.000, Verica Škabar 5.000, Lucijan 
in Anica Malalan 10.000, Marčelo 
Žerjal 10.000, družina Vidal 10.000, 
družina Bukavec 10.000. Danilo Kralj
5.000, Antonija Carli (Uršič) 50.000, 
družina Albert Zerjau 20.000, San
dro Čuk 5.000, Marija Kralj 5.000, 
Bogdan Čuk 5.000, družina Kralj 
5.000, Severino Kralj 2.000, N. N. 
(Avstrija) 2.000 in Aldo Kralj 20 
tisoč lir.

Zbrano v uredništvu Primorskega 
dnevnika.

Družini Levak in Budal 50.000 lir, 
Regina Markon 10.000, N. N. 10.000, 
E. Co. 10.000, družina Zlobec 10.000, 
Aldo Rupel 10.000, družini Cetin 15 
tisoč, Albert in Vojko Šemec z dru
žinama 10.000, Franc Udovič 10.000, 
N. N. 30.000, Germano in Nevija 
Švara 10.000, Majda Stubelj 10.000, 
Rudi, Miloš in Gabrijela Jugovič
10.000 lir

Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

Najbrž se bodo občinski sveti še 
pred koncem septembra spoprijeli 
s predlogom deželne vlade o po
razdelitvi deželnega ozemlja v po
dročne zdravstvene enote. Kar za
deva občinski svet v Gorici je bil 
problem na dnevnem redu že na 
prejšnji seji 10. septembra, pa so 
ga odložili, da bi nekateri svetoval
ci bolj poglobili to vprašanje. Pri
hodnja občinska seja bo v petek 28. 
septembra.

Kot smo že omenili v našem ča
sopisu načrt deželne vlade predvi
deva eno samo tako zdravstveno 
enoto za vso goriško pokrajino. Vse 
občine, tudi Gradež, ki v zdrav
stvenem pogledu teži bolj na Palma
novo kot na Tržič, spadajo v to 
zdravstveno enoto. V tukajšnjih po
litičnih krogih menijo, da je hotela 
deželna vlada potrditi tudi celovi
tost goriške pokrajine, proti kateri 
smo v letošnji pomladi čuli toliko 
nasprotnih glasov. Nekateri krogi 
v Trstu in v Vidmu so hoteli in se
veda še hočejo razkosanje goriške 
pokrajine v dvoje. Stališče dežel
ne vlade o ustanovitvi ene same 
zdravstvene enote za vso Goriško 
je izrednega političnega pomena.

Socialistična stranka Italije spre
jema to razdelitev vsaj kar zadeva 
goriško pokrajino. Deželna zdrav
stvena komisija PSI je namreč- 
preučila predlog deželne vlade o 
razdelitvi deželnega ozemlja v 
zdravstvene enote. Socialisti so zelo 
kritični do kriterijev, ki so privedli 
do razdelitve v videmski pokrajini 
in v deželnem svetu bodo zahtevali 
drugačno razmejitev. Pozitivno pa 
ocenjuje deželna zdravstvena komisi
ja PSI razdelitev na področju Go
riške. Zaradi tega so stvar vzeli v 
pretres tudi na seji pokrajinskega 
vodstva socialistične stranke in 
sprejeli stališče, ki odobrava pre
dlog deželne vlade za eno samo 
področno zdravstveno enoto v go- 
riški pokrajini. To stališče bodo. oo 
sklepu pokrajinske federacije PSI, 
zagovarjali socialistični svetovalci 
v vseh občinskih svetih.

Tudi krščanska demokracija na 
Goriškem je pozitivno vzela na zna
nje že omenjeni predlog deželnega 
odbora. Manjše stranke se niso še 
o tem izrazile, čisto drugačno sta
lišče pa so zavzeli komunisti, kot 
smo poročali že včeraj. KPI se nam
reč ogreva za to, da bi goriško 
pokrajino razdelili v dve področni 
zdravstveni enoti s sedežema v Go
rici in Tržiču. Zaradi tega bo prišlo 
v izvoljenih občinskih svetih do raz
ličnega tolmačenja tega predloga 
deželne vlade.

^a prvem ou jescnsiuh Koncertov 
v gledališču Verdi bodo v okviru 
Proslav ob 100-letnici rojstva Otto- 
rina Respighija izvajali tudi Grego
rijanski koncert za violino in orke
ster italijanskega skladatelja. Na 
sporedu koncerta, ki bo prihodnjo 
sredo, bosta tudi skladbi Clemen- 
tija in Schuberta. Prodaja vstopnic 
ort sobote Halle v Pasaži Protti

Razna obvestila

OBVESTILO 
KMEČKE ZVEZE
Kmečka zveza obvešča vse za
interesirane, da bo podjetje, ki 
opravlja dela bencinovoda (A- 
quila) v tržaški pokrajini, v 
kratkem končalo z deli. Zato 
KZ vabi vse prizadete, katerim 
podjetje ni uredilo zemljišč 
po dogovoru, da se čimprej ja
vijo na sedežu Kmečke zveze 
(Ul. Cicerone 8/b) ali naj tele
fonirajo na tel. štev. 629448.

Tajništvo kmečke zveze

Tržaška sekcija Italijanskega 
^druženja za kulturne izmenjave s 
Sovjetsko zvezo sporoča, da se bo
do v prvih dneh oktobra pričeli te
čaji ruskega jezika; vpisovanje vse 
dni, razen sobote in nedelje, od 
17.00 do 20.00 ure, Ul. Torrebianca 
M. 13/1. nadstropje.
"■imimunmmmin...... .

Včeraj - danes

GODBENO DRUŠTVO 
PROSEK

priredi

glasbeni tečaj za mladino

Vpisovanje na sedežu na Pro
seku od 24. do 29. septembra 
1979 od 19. do 20. ure.

Odbor

PRODAM avto mini 120 letnik 1977 
zaradi družinskih razmer. Telefon 
727259.

IŠČEM pristen slovenski par za na
jem 90 kvadratnih metrov apart
maja v Sesljanu. Mesečno 120.000 
lir plus ogrevanje. Telefon 208281.

NOČNO močenje postelje ni več pro
blem. To nevšečnost lahko odpra
vite pri otrocih od 5. leta dalje z 
aparatom ENURELLE. Točnejše 
informacije lahko dobite pri tvrdki 
Mediman, Ul. S. Caterina 1, II. 
nadstr., tel. 60-938 vsak delavnik 
od 8. do 12. ure razen sobote.

JADRNICO LASER odlično skoraj 
novo ugodno prodam. Telefon (040) 
212267.

DOJENČKA ali do triletnega otro
ka v devinsko - nabrežinski obči
ni sprejmem v varstvo zjutraj, 
popoldne, zvečer. Telefonirati na 
št. 209259 dopoldne.

IŠČEM dvosobno stanovanje v na
jem v Trstu ah okolici. Telefon 
229263.

IŠČEM žensko za takojšnjo zaposli 
tev za varstvo otroka 2 let in ma
lo pomoč v družini, samo v do
poldanskih urah. Gorica, telefon 
86622, od 12. do 14. ter od 20. do 
22. ure.

NUJNO potrebujem osebje za in
stalacije centralnega ogrevanja in 
vode. Telefonirati na št. 226216 od 
12. do 13. ure.

PRODAM motor MOTO-Bi 250 ccm. 
Telefon 814242.

Danes, PETEK, 21. septembra 
MATEJ

Sence vzide ob 6.50 in zatone ob 
19.06. — Dolžina dneva 12.16. — Lu- 
ha vzide ob 6.39 in zatone ob 19.18. 

Jutri, SOBOTA, 22. septembra 
MAVRICIJ

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 22,8 stopinje, najnižja 17,8, ob 
18. uri 22,4 stopinje, zračni, tlak 
1017,3 mb pada, brezvetrje, vlaga 
65-odstotna, nebo jasno, morje mir- 
ho, temperatura morja 21,7 stopinje

ROJSTVA IN SMRTI 
RODILI SO SE: Barbara Ste va

bi Rita Cirello, Carlo Tius, Ste- 
fano Balbo di Vinadio, Max Bra- 
Sagnolo, Luca Rodella.

UMRLI SO: 69-letni Gaetano
Murgolo, 82-letna Eugenia Kanobel 
Vd. Kladnig, 82-letna Teresa Brai- 
rta vd. Kravania, 50-letni-Aldo Zap- 
Petti, 79-letni Mario Vjdari. 67-let- 
ba Ida Destradi por. Pregarz, 84 
letna Maria Sivi 77-letna Maria 
Rattisti vd. Franco.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Settefontane 39, Trg Unitš 4, 
Ul. Commerciale 26, Trg XXV. apri
la 6.
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.30) 

Drevored XX. septembra 4, Ul. 
Bernini 4.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Drevored XX. septembra 4, Ul. 
Bernini 4.

LEKARNE v OKOLICI 
Boljunec: tel. 228 124; Bazovica: 

tel. 226-165; Opčine: tel 211-001 
Prosek: tel 225-141; Božje polje, 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel 
200 121: Sesljan: tel. 209 197; Žavlje 
tel. 213 137; Milje: tel. 271-124.

Na isti seji občinskega odbora so 
sprejeli tudi osnutek načrta za 
gradnjo greznic v Ločniku. Občin
skemu svetu, ki se bo sestal 28. 
septembra, bodo predlagali tudi na
kup ene stavbe v Ulici Ascoli.

Zamenjave v občinski 
upravi v Ronkah

V kratkem pride v občinskem 
svetu v Ronkah do zamenjave dveh 
odbornikov, Lilijane Vižintin por. 
Tonzar, ki odgovarja za šolska 
vprašanja in ing. Eugenia Garga- 
taglija, ki je odgovarjal za urbani
stična vprašanja. Oba sta bila izvo
ljena na Usti komunistične partije 
in bosta ostala v občinskem svetu 
kot svetovalca. Ni še znano, kdo bo 
zasedel njuni mesti v odboru. Vi- 
žintinova je kot odgovorna za šol
stvo precej napravila, da je pri
šlo do odprtja slovenskega vrtca 
v tem kraju. Prav bi bilo, da bi 
bil sedaj izvoljen v odbor drugi 
slovenski svetovalec prof. Robert 
Pahor.

Občinski svet pa dokončno zapu
šča en svetovalec, komunist Giau- 
co Boscarolli. Zamenjal ga bo naj

brž prvi med neizvoljenimi Ermi- 
nio Signorelli.

Odstopi in volitve novih odborni
kov bodo na dnevnem redu občin
ske seje 28. septembra.

Jutri šesto srečanje 
mladih v Bovcu

Jutri bo v Bovcu šesto mladin
sko obmejno srečanje med delega
cijami vseh štirih obmejnih Ob
činskih konferenc Zveze socialistič
ne mladine Slovenije (Tolmin, No
va Gorica, Sežana in Koper) ter 
predstavniki Mladinskega odbora 
Slovenske kulturno - gospodarske 
zveze. Prireditelj šestega srečanja 
je tokrat OK ZSMS iz Tolmina.

Program srečanja predvideva v 
jutranjih urah obisk sedežev slo
venskih organizacij v Čedadu (Kul
turno društvo «Ivan Trinko* in u- 
redništvo Novega Matajurja), nato 
pa bo sledil v Bovcu delovni se
stanek.

Obmejne OK ZSMS in Mladinski 
odbor SKGZ pripisujejo jutrišnje
mu srečanju posebno pomembnost, 
saj bo predstavljalo vsekakor va
žen korak v razvoju mladinskega 
in širšega obmejnega sodelovanja.

KLJUB NAVODILOM SINDIKATOV

NA SLOVENSKIH ŠOLAH 
STAVKA LE DELNO USPELA
V veliki večini osnovnih šol je bil reden pouk, medtem ko so 
se na srednjih šolah v znatno večji meri odzvali pozivu sindikatov

Stavka na vseh šolah v državi, ki 
so jo včeraj proglasih tako konfe
deralni kot avtonomni sindikati, je 
v Gorici le delno uspela. Nimamo 
podatkov o udeležbi v tukajšnjih 
italijanskih šolah, najbrž je stavka
la večina profesorjev na srednjih 
šolah, manjša je bila udeležba uči
teljev, vemo pa, da so v številnih 
šolah mnogi profesorji bili prisot
ni in pouk se je redno vršil.

Nekaj podobnega se je zgodilo 
tudi na slovenskih šolah. Medtem 
ko je bila udeležba na srednjih 
šolah kar precejšnja, je bila zelo 
majhna na osnovnih šolah. Na kla
sičnem liceju «Primož Trubar* je 
stavkalo sedem profesorjev, dva ni
sta stavkala, trije včeraj niso ime
li pouka. Nimamo podatkov o uči
teljišču «Simon Gregorčič*, kjer je 
najbrž stavkalo tudi neučno osebje 
in zaradi tega nismo dobili telefon 
ske zveze. Na trgovinskem zavodu

se je pouk vršil skoro povsod. V 
doberdobskem didaktičnem ravna
teljstvu je od 43 učiteljskih in u- 
radniških moči stavkalo 19 oseb, 
v goriškem didaktičnem ravnatelj
stvu pa je od 58 učiteljskih in u- 
radniških moči stavkala le ena o- 
seba.

Iz teh rezultatov je očitni., da sti
ki med sindikalno organizacijo in 
šolskim osebiem niso najboljši, saj 
so tako Sindikat slovenske šole kot 
konfederalni sindikat za včeraj pro
glasili celodnevno stavko.

V PRIREDBI SDVODENJCEV

Kolesarski izlet 
po poteh sovodenjske 
in doberdobske občine

, V nedeljo, 23. tega meseca, pri- 
«Ivan Cankar* pa je osem profe- ; - ;a mladinski odsek Prosvetnega 
sorjev stavkalo, šest jih ni stavka- šiva Sovodnje kolesarski izlet
lo. Nekoliko drugačen je bil polo
žaj na nižji srednji šoli «Ivan Trin- 
ko», kjer je stavka zajela večino, 
profesorjev. Pouka ni bilo v dru
gih in tretjih razredih, nestavka- 
joči profesorji so prvi dve uri pouka 
zadržali v šoli novopečene dijake 
prvih razredov.

V slovenskih osnovnih šolah pa
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Trikotna razstava slik v avditoriju

V Tržiču krepijo 
pristaniške naprave

V Tržiču so včeraj zastopniki ob
čine, industrijskega konzorcija, pri
staniške ustanove in državne upra
ve, podpisali sporazum o razširitvi 
pristanišča. Občinska uprava in in
dustrijski konzorcij sta predala dr
žavni upravi 40.000 kvadratnih me
trov površine, na katerih bodo u- 
redili nove pristaniške naprave. Tr- 
žiško občino je zastopal župan Lui- 
gi Blasig, ki je poudaril važnost, 
ki jo imajo vsa ta razširitvena de
la v pristanišču za vse tržiško go
spodarstvo.

Uredili bodo pločnik 
do vrtca v Pevmi

Na zadnji seji goriškega občin
skega odbora so sprejeli sklep, da 
postavijo pločnik ob cesti, ki pelje 
od pevmskega mosta do otroškega 
vrtca v Pevmi. S tem bi zagoto
vili varnost pešcem, ki gredo po 
tej cesti, saj je pešačenje tu zelo 
nevarno zaradi zelo gostega avto
mobilskega prometa. Za pločnik se 
je ogrevala tudi krajevna konzul- 
ta. Iz poročila občinske tiskovne 
službe je razvidno, da bo delo sta
lo 54 milijonov lir. Zdi se nam, 
da je označba vsote nekoliko pre
tirana. Najbrž so v to vsoto zaje
ta tudi druga dela na tem pod
ročju.

V nedeljo bodo v razstavni dvo
rani goriškega avditorija odprli 
trikotno fotografsko razstavo, ki 
se vrši letos že sedmič in na ka
teri razstavljajo fotoamaterji iz na
še dežele, Slovenije in Koroške. 
Razstava se vrši izmenoma v e- 
nem kraju omenjenih treh dežel, 
letos je pristala v Gorici; za or
ganizacijo skrbi Circolo fotografi- 
co isontino v Gorici. Razstavo bo
do odprli ob 11 uri, prisotni bodo 
predstavnik; občine, dežele ni dru
gih oblasti, zastopniki fotoklubov 
iz sosednjih dežel. Odprta bo do 
naslednje nedelje.

Večer prej bodo na sedežu krož
ka Circolo fotografico isontino v 
Ulici S. Chiara 15 odprli razstavo 
fotografskih del pred kratkim u- 
mrlega predsednika tega krožka 
Luigija Cargnela. Tudi ta bo odpr
ta teden dni. Pokojni Cargnel je 
bil duša tega fotografskega krož
ka, precej si je prizadeval da se 
je fotografija razvila v Gorici, 
skrbel .je tudi za povezavo s foto
grafskimi krotki v Sloveniji.

Na naši sliki je ena izmed Car- 
gnelovih slik, ki bo na razstavi.
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SPET KONCERT SODOBNE GLASBE

V nedeljo v UGG koncert 
kitarista Berta Janscha
Pred njim nastopijo še nekateri drugi izvajalci moderne glasbe

po slovenskih vaseh na Goriškem. 
Proga bo dolga približno 30 km; 
slednjo bodo morale ekipe, katere 
sestavljajo od 2 do 4 člani, prevo
ziti v čim bolj točnem času treh 
ur in pol. Med vožnjo bodo tekmo
valci reševali tudi razna vpraša
nja, ki jih bodo dobili pred odho
dom. Prijave za «dirko» se spre
jemajo od 8.30 do starta, ki bo 
ob 9.30 izpred kulturnega doma v 
Sovodnjah. Vpisnina znaša 2000 lir 
na osebo.

Ob 19. uri bo na trgu pri cerkvi 
praznik s plesom ob zvokih an
sambla «Briški slavček* in nagra
jevanje jutranje tekme. Nagrajeni 
bodo med drugim najoriginalnejše 
kolo. najstarejša in najmlajša eki
pa ter naistarejši tekmovalec.

V primeru slabega vremena tek
movanje in praznik odpadeta.

Organizator si ne prevzema od
govornosti za morebitne poškodbe, 
ki bi jih tekmovalci utrpeli na 
progi, in jim priporoča pazljivo 
vožnjo ob upoštevanju pravil pro
metnega zakonika.

Dva madžarska zbora 
danes in jutri na gradu

V dvorani deželnih stanov na go- 
riškem gradu bosta drevi in jutri 
koncerta dveh različnih madžarskih 
vokalnih skupin. Drevi nastopi zbor 
madrigalistov iz Budimpešte, ki ga 
vodi F. Szekeres. Izvajal bo glas
bo madžarskih klasičnih skladate
ljev. Jutri zvečer pa nastopi komor
ni zbor tNevelok Haza» it Pecsa, 
ki ga‘vodi Aurel Tillai. Zbor deluje 
že dvajset let. Na programu ima 
dela svetovnih in madžarskih av
torjev. Oba koncerta se bosta priče
la ob 20.30.

Koncerti
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Mladi na seminarju v Bohinju

'.DRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba za zavarovance 

INAM in ENPAS od 22. do 7. ure: 
telef. štev. 732-627.

Na naši sliki je nekaj udeležen
cev mladinskega seminarja, ki ga 
je ob koncu prejšnjega tedna pri

redil v Bohinju Mladinski krožek 
Gorica. Na seminarju so se mladi 
soočali z današnjo problematiko na

raznih področjih. Daljše poročilo o 
seminarju bomo objavili v nedeljski 
številki.

V' nedeljo bo v organizaciji Oid 
Swan Musič Centra nastop znane
ga britanskega glasbenika Berta 
Janscha. Kot že Fairfield festival 
se bo tudi ta koncert vršil v 
veliki dvorani UGG. pričel se bo 
ob 21. uri. Kitarist bo nastopil z 
zelo obširnim repertoarjem, saj 
je začel pesniti že v začetku 
šestdesetih let istočasno z Dyla- 
nom, Donovanom, Cohenom in dru
gimi znanimi popevkarji. Jansch 
je bil z Johnom Rendbournom na 
vrhu akustičnih kitaristov. Najprej 
sta zečela z nastopi v londonskih 
folk-klubih in nadaljevala s kon
certi v širšem svetu. Po uspeli 
plošči sta sestavila folk skupino, 
ki je bila zelo znana in uspešna. 
Bertove skladbe so zelo cenjene 
v Ameriki, kjer se na njegovih 
koncertih kar tre ljudi. Nad izvaja
njem skladb Berta Janscha so se 
navdušili mnogi, med njimi tudi 
Donovan in tedaj nepozabni Jim- 
my Page, kitarist skupine Led 
Zeppelin, ki sodi danes v svetov
no elito. Zadnja njegova plošča, 
ki je izšla lani. nosi naslov *Avo- 
cet». Vsega skupaj je Bert .lanosch 
posnel preko deset albumov in pre
pričani smo, da bomo na njego
vem koncertu poslušali dobro folk 
glasbo.

Na koncertu v Gorici bo z njim 
sodeloval z raznimi inštrumenti
Martin Jenkins.

Pred njima bosta nastopila nizo
zemski kitarist Leo Wijnkamp, ki 

kralja rag-tima in 
blusman Sam Mit-

ga imajo za 
tudi angleški

chell, ki je eden izmed najbolj iz
razitih sodobnih izvajalcev te glas
bene zvrsti v Evropi, Sam Mitchell 
je več let spremljal enega izmed 
očetov british bluesa Long Johna 
Baldrgja.

Vstopnica na nedeljski koncert 
velja 3.000 lir. Na plakatih piše, 
da sprejmejo tudi dinarje (75 di
narjev). (al)

Umrl je Rudi Selič
V Ljubljani bo danes pogreb po

kojnega Rudija Seliča, ki je po ro
du iz Gorice in ki je pred nekaj 
dnevi umrl zaradi zahrbtne bolez
ni v Piranu. Pokojni 55-letni Rudi 
Selič se je kot mladenič aktivno 
vključil v narodnoosvobodilni boj in 
bil med najbolj delovnimi mladinci 
v goriškem severnem kvartu v le
tih nacistične okupacije. Takoj po 
osvoboditvi je nekaj časa delal na 
okrožju v Ljudskem domu, po raz
mejitvi v letu 1947 je zapustil rodno 
mesto, kjer so ostali njegovi ožji so
rodniki. V Ljubljani je študiral eko
nomijo, kasneje je delal pri neka
terih podjetjih v Piranu, v zadnjem 
času je zastopal neko jugoslovansko 
podjetje v Milanu.

Njegovim sorodnikom, med temi 
sestri Mariji, ki i je znana sindikal
na aktivistka v Gorici, naše sožalje.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici dežurna lekarna Vidussi, Ver
dijev korzo 57, tel. 28-79.

SLOVENSKO DEŽELNO 
GOSPODARSKO ZDRUŽENJE
Pokrajinski odbor GORICA

prireja

JUTRI, 22. septembra, ob 20. uri v vseh prostorih doma 
»ANDREJ BUDAL* v Štandrežu

<SREČANJE SLOVENSKIH GOSPODARSKIH 0PERATERJ EV»
dežele Furlanije - Julijske krajine, združeno z večerjo, plesom in 
prosto zabavo.
Vabila lahko dvignite na sedežu združenja v Gorici, Travnik 11/11., 
vsak dan razen ob sobotah od 9. do 13. ure ali pri načelnikih 
posameznih strokovnih sekcij.
V primeru slabega vremena bo prireditev samo v notranjih 
prostorih doma. POKRAJINSKI ODBOR

Jutri ob 18. uri bodo v hali go
riške psihiatrične bolnišnice prire
dili koncert solistov Claudia Livie- 
ra in Riccarda Martinellija, ki bo
sta izvajala skladbe avtorjev ix 
šestnajstega do devetnajstega sto
letja. Koncert prireja psihiatrična 
služba goriške pokrajine.

Razna obvestila
Športno društvo «DOM» sporoča, 

da bo tečaj telesne vzgoje za osnov
no šolo in vrtec ob ponedeljkih in 
četrtkih od 15. do 16. ure. Za sred
njo šolo pa ob sredah in sobotah 
od 16. do 18. ure. Ritmična telo
vadba za srednješolke pa bo ob 
torkih in petkih od 16. do 17. ure. 
Vsi tečaji se pričnejo s ponedelj
kom 24. septembra.

Kino
Gorica

VERDI 17.30-22.00 «Hair». Barvni 
film.

CORSO 17.15—22.00 «Buon comple- 
anno Topolino*. Walt Disney. 
Barvna risanka.

VITTORIA 18.00-21.30 «11 caccia- 
tore*. R. De Niro in J. Casale. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Tržič
EXCELSIOR 18.00-22.00 «Tomando 

a časa*.
PRINCIPE 18.00-22.00 »Concorde 

affaire 79».

JXova Gorica
in okolica

SOČA (Nova Gorica) 18.00-20.00 
«Vonj poljskega cvetja*. Jugo- 
slovanski film.

SVOBODA (Šempeter) 18.00-20.00 
«Čedno dekle*. Ameriški film. 

DESKLE 19.30 «Sam v borbi s kla
nom*. Italijanski film.

BSniSSHHH
Namesto cvetja na grob Rudija 

Seliča darujeta Delka in Ladi Dor
nik 30.000 lir v sklad za gradnjo 
partizanskega spomenika v štan
drežu.

Za vedno nas je zapustil naš dra
gi oče

Peter Brajnik
Pogreb bo danes (petek) ob 11. 

uri iz goriške bolnišnice v cerkev 
in na pokopališče v Štandrežu.

Žalostno vest sporočajo: 
hčerke Zdenka, Ema hi 

Mira z družinami.

Štandrež, 21. septembra 1979
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NAJNOVEJŠA KNJIGA 0 OSVOBODITVI TRSTA (1)

Od marca do aprila 1945. leta
Dr. Uroš Kostič: «Osvoboditev Istre, Slovenskega primorja in Trsta 1945 - Ofenziva 
jugoslovanske 4. armade» - Prekinitev zavezniške pomoči - Prvič objavljeni važni dokumenti

«Obteževalna okoliščina za obdelavo delovanja 4. armade JA 
je vsekakor tudi to, da njeno gradivo ni popolno kakor tudi gradivo 
nabavljeno iz arhivov Velike Britanije, ki se tiče Julijske krajine in 
Trsta. . . Tudi poleg svoje obsežnosti se do danes niso našli neka
teri dokumenti za obdelavo delovanja 4. armade. . . Nemški doku
menti so zelo maloštevilni. . . nemške enote, ki so bile obkoljene, so 
zelo verjetno pred kapitulacijo in ujetništvom svoje arhive sež
gale. . . Demokratična federativna Jugoslavija se je znašla v polo
žaju, da pred zahodnimi zavezniki brani svoje nacionalne pravice v 
Istri in Slovenskem primorju, a posebej v Trstu. . . V maju in juniju 
1945. . . je prišlo do zelo napetih odnosov, v katerih niti napad na 
DF Jugoslavijo ni bil izključen. V posameznih trenutkih je realno 
izgledalo. da je tragedija na vidiku, da se za iz krvi in trpljenja 
komaj ustvarjeno Jugoslavijo, neposredno po največji vojni v zgodo
vini človeštva, pripravlja nova vojna — vojna proti včerajšnjemu 
zavezniku. . . Za popolnejšo obravnavo teh problemov vsekakor da 
so pomembni tudi sovjetski dokumenti, ki so, za sedaj, še nedostopni 
tudi znanstveni in široki javnosti.»

Tako je med drugim zapisal v 
predgovoru svoje, skoraj 600 stra 
ni obsegajoče knjige velikega for 
mata — monografije «OSVOBODI 
TEV ISTRE, SLOVENSKEGA PRI 
MORJA IN TRSTA 1945 - OFEN 
ŽIVA JUGOSLOVANSKE 4. AR 
MADE», dr. Uroš Kostič, ki je — 
kot smo že poročali — v letošnjem 
juliju prejel nagrado vstaje slo
venskega naroda. O osvoboditvi 
Trsta torej zgodovinarji še niso 
rekli zadnje besede. Tudi iz sez
nama uporabljenih virov se lahko 
ugotovi, da avtor ni mogel upo
števati literature o njegovi osvobo
ditvi, ki je izšla, ko je bila knjiga 
verjetno že v tisku. Vsekakor pa 
je Kostičeva monografija obsežno 
in dragoceno zgodovinsko delo 
ter doslej najbolj temeljita obde
lava ofenzive 4. armade od marca 
do maja 1945. Zato se nam zdi sko
raj nujno, da z njeno vsebino vsaj 
v grobih obrisih seznanimo nase 
bralce, tudi zato, ker so se mno
gi med njimi borili v tej ali oni 
enoti slavne 4. armade.

Kostičeva monografija je razde
ljena na krajši uvod (8 strani) in 
sedem delov, od katerih je seveda 
najdaljši četrti (13& strani), ki o- 
pisuje REŠKO - TRŽAŠKO OPE
RACIJO s posebnim poglavjem o 
bojih našega 9. korpusa Poleg 
tega pa vsebuje knjiga še 55 zem
ljevidov - skic, 18 prilog, pred
vsem pregledov vojaškega stanja 
in oborožitve enot 4. armade ter 
od 2 do 8 dokumentarnih fotograf
skih posnetkov za ilustracijo vse
bine vsakega od omenjenih sed
mih delov. (Marsikateri izmed teh 
posnetkov je bil v letih 1945-1947 
objavljen prvič prav v našem 
dnevniku J

V AVGUSTU PRED 35 LETI
POGOVORI TITO - CHURCHILL
Že vebina samega uvoda spada

Tfičd' rilpBolj zanimive zgpdpvfnsKe 
‘jffldatkč o usodi Julijske krajine, 
zlasti Istre in posredno tudi Trsta. 
Uvod vsebuje namreč obsežen 
povzetek zapisnikov obeh pogovo
rov Tito - Churchill 12. in 13. av
gusta 1944 v Caserti, zapisnikov 
tako imenovane NEAPELJ
SKE KONFERENCE. O- 
riginale obeh zapisnikov hranijo v 
arhivu Velike Britanije iz druge 
svetovne vojne »Record Public Of
fice. v Londonu, a njihove xerox 
— kopije sta dva jugoslovanska 
raziskovalca (Jovanovič in Biber) 
odstopila Arhivu Srbije. Sestavni 
del obeh zapisnikov so še trije važ
ni dokumenti: Titovo pismo od 
12. 8. 1944 VVinstonu Churchillu: 
Churchillov memorandum Titu, 
sestavljen v noči 12. 8. 1944 in 
memorandum gen. Gamraella, na- 
če’nika štaba vrhovnega koman
danta zavezniških sil na Sredo
zemlju. Oba zapisnika z vsemi tre
mi dokumenti vred zadevajo po
sredno ali neposredno seveda tudi 
Trst.

PRED 30 LETI V BEOGRADU
Tudi v prvem delu Kostičeve 

monografije, ki obravnava splošen 
položaj na evropskem bojišču v 
prvi polovici marca 1945, je v po
glavju Jaltska konferenca (od 4. 
do 11 feb 1945) prvič objavljena 
iz omenjenega arhiva v Londonu 
vsebina strogo zaupnih poročil 
fe'dmaršala H. A!exandra od 27 
januarja 1945 za predjaltsko pri
pravljalno konferenco, ki je bila 
od 27 jan. do 2. februarja 1945 na 
Malti in ki je znana pod nazivom 
Crichet. V enem izmed svojih po
ročil je Alexander. glede vzpostav
ljanja vojaške uprave v Julijski 
krajini predlagal, naj se v J. k. 
ne vzpostavlja vojaška uprava, 
temveč da se «na vladni ravni do
seže z Jugoslavijo sporazum, naj 
bi bila jugoslovansko - italijanska 
meja približno tista iz leta 1914, 
potom ko bi se o tem sporazumele 
velike sile*, a «ozemlje vzhodno 
od te meje bi bilo pod jugoslovan
sko oblastjo ob obljubi Jugoslavi
je, da njena vojska te meje ne bo 
prekoračila.* Vendar pa je Alexan- 
der dopuščal tudi možnost tripar
titne, t.j. britansko - ameriško - 
sovjetske kontrole «zavezniške vo
jaške oblasti*, ki bi se «lahko sma
trala kot britanska cona a v dolo
čenem pogledu kot nadaljevanje 
britanske okupacijske cone v Av- 
stiji*. Zlasti je Alexander pouda 
ril »jamstvo popolne kontrole tr
žaškega pristanišča in prioriteto 
pri izkoriščanju komunikacij, ki 
vodijo iz Trsta v Avstrijo* vzhodno 
od meje iz leta 1914, «zahodno od 
te meje pa vzpostaviti zavezniško 
vojaško upravo kot tudi v drugih 
delih Italije*.

V prilogi, pa objavlja Kostič — 
vedno iz istega londonskega arhi
va — celotno besedilo enega izmed 
memorandumov, ki ga je britan
ski zunanji minister Eden ob kon
cu, jaltske konference izročil svo
jima kolegoma V tem memoran
dumu je Eden opozarjal na resno 
možnost spopada v Julijski kra 
jini, kajti Velika Britanija je na
črtovala razširitev zavezniške vo
jaške uprave v Italiji vse do ju 
fMlovanska - italijanske meje iz

Sestanek Tito - Churchill, Neapelj, avgust 1944

«V vsakem primeru bi bilo u- 
godno, če bi se dogodki razvijali 
tako, da bi bil Tito začasno za
držan z zoperstavljanjem usta
šev in belogardistov okrog Ljub
ljane in Zagreba, dokler bi bilo 
zavezniškim silam omogočeno, da 
istočasno v miru zavzamejo Ju
lijsko krajino in Koroško».

Nato navaja Kostič doslej še 
neznano vsebino Churchillovih na
vodil lordu Halifaxu, britanskemu 
veleposlaniku v ZDA:

«. . .urediti moramo naše zadeve 
z Italijo in pridobiti si moramo 
trdno podporo večine Italijanov. 
To je zelo dobra poteza*.

Britanski veleposlanik v Beogra
du Ralph Stevenson pa je bil nas
protnega mnenja, da je namreč 
potrebno nadaljevati s pomočjo 
Jugoslaviji. Zato Kostič to poglav

je upravičeno zaključuje z bese
dami:

«Iz dosedanjega toka dogodkov 
se vidi, da je bil glavni razlog 
(prekinitve pomoči Jugoslaviji) 
politične narave: na vse načine 
ovirati prodiranje enot 4. armade 
in pred njimi doseči Slovensko pri
morje in Istro. Za dosego tega ci
lja se je računalo celo z odporom 
kvizlinških sil. Te težave je ge
neralštabu JA uspelo odstraniti z 
velikimi napori* predvsem s stro
go ekonomičnostjo s prejeto hra
no od Angloameričanov in s poso
jilom od UNRRA ter z letalskim 
prevozom iz Zemuna v Zemunik 
kljub naraščajočim potrebam spri
čo vedno večjega številčnega sta
nja 4. armade.

S. R.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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PRED SOBOTNO RAZSTAVO V PROSVETNEM DOMU

Na Opčinah na ogled številne gobe
v

Razgovor z mikologom Milkom Cebulcem, ki je povedal nekaj 
o delovanju slovenske gobarske družine in o gobah na Krasu

leta 1937. Zaradi možnosti spopada 
med zavezniki in partizani in med 
jugoslovanskimi in italijanskimi 
partizani, je Eden predlagal, naj 
bi se že v Jalti izdelal predlog o 
začasni demarkacijski črti med 
jugoslovansko in zavezniško vo
jaško upravo. Predsedniki vseh 
treh vlad so se strinjali, da je 
potrebno, da se oba Edenova me
moranduma proučita po običajnih 
diplomatskih kanalih po konferen
ci v Jalti.

Končno Kostič ugotavlja kot za
nimivost dejstvo, da «se v povojnih 
spominih feldmaršala Alexandra 
nič ne govori o pogovorih, ki jih 
je vodil z maršalom Titom konec 
februarja 1945». Toda iz opisa po
teka teh beograjskih pogovorov 
sledi, da je bil poznejši umik 
enot JA — 12. junija 1945 — iz 
cone A čez Morganovo linijo neizo
giben. ' !

Drugi del Kostičeve monogra
fije obravnava v treh poglavjih 
na 40 straneh ličko - primorsko o- 
peracijo: od osvoboditve Bihača 
do vzhodne Like.

Tretji del pa zajema na skoraj 100 
straneh boje za osvoboditev zahod
ne Like in Hrvaškega primorja. V 
drugem poglavju so opisane borbe 
slovenskega 7. korpusa v sovražni
kovem ozadju, in sicer napad na 
Struge in Vinkov crh ter obramb
ne borbe v Suhi krajini- Tretje po
glavje pa vsebuje obrazložitev 
političnega pritiska vlade Velike 
Britanije, da se preneha z vojaško 
pomočjo 4. armadi.

Prav v tem poglavju je iz o- 
menjenega londonskega arhiva pr
vič objavljena vsebina Churchillo
vega dopisa od 10. marca 1945 zu
nanjemu ministru Edenu ,naj »pre
uči potrebo pošiljanja . vojačkih 
sredstev Jugoslaviji* m »ali bi se 
mogla britanska vloga v Jugosla
viji postopno zmanjšati i.n prene
hati s pošiljanjem orožja, s po
svetovalno pomočjo in s pošiljanjem 
hrane*, kajti Churchill nikakor m 
bil zadovoljen s politiko marš. Tita 
po jaltski konferenci. Eden pa je 
bil mnenja, da nikakor ni potrebno 
prenehati s pomočjo Jugoslaviji, 
ker je predvideval, da bo postala 
najbolj vplivna in najmočnejša 
država na Balkanu in svetoval:
«Ne prepuščati vso stvar Titu in 
Moskvi, pa čeprav.se nahaja iz
ven ali na meji območja, ki ima 

za Veliko Britanijo velik pomen*.
Feldmaršal Alexander pa je na 
podlagi beograjskih pogovorov o- 
dobril pošiljatev enega milijona 
obrokov hrane, nato pa še 500 ton, 
tako da v štabu 4. armade sploh 
niso vedeli za Churchillov pritisk 
okrog njene oskrbe. Tito je nam
reč zahteval od Alexandra še do
datno pomoč. Pritisk je bil torej 
v zvezi s planom zaključne ofen
zive Jugoslovanske armade, s Ti
tovo strateško nalogo, da v za
ključni fazi enote JA: a) osvobo
dijo vse jugoslovansko ozemlje 
vključno z Istro in Slovenskim 
primorjem, in b) da obkolijo in 
uničijo okupatorja na prostoru 
Maribor - Zagreb - Trst - Celovec.
Toda Alexander je predlagal, naj 
se daje Titu pomoč brez čakanja, 
če hoče biti učinkovita in koristiti 
njegovim — Alexandrovim — ope
racijam v Italiji. Kljub temu je po 
10. aprilu Velika Britanija popol
noma prenehala s pomočjo za 4. 
armado in s tem spravila Jugosla
vijo v velike težave, saj se je 
prav tedaj začela pomladna ofen
ziva.

V nekem dopisu ministrstva za 
zunanje zadeve Vel. Britanije iz 
meseca aprila 1945 pa je med dru
gim rečeno dobesedno:
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DANES V SEŽANI

PESNIK JANEZ MENART 
V KOSOVELOVI KNJIŽNICI
Z novim šolskim letom ni v Se

žanski knjižnici le povečan obisk 
bralcev, temveč se tudi začenja 
jesenska prireditvena dejavnost. 
Zadnje dni meseca bo pesnik Ja
nez Menart praznoval svojo pet
desetletnico in ob tej priložnosti 
mu je Kosovelova knjižnica pri
pravila pečastitveno razstavo. Na
men razstave je opozoriti javnost 
na pomembno in bogato ustvarjal
no delo Janeza Menarta. Ko govo
rimo o Janezu Menartu imamo 
vedno v zavesti skupino pesnikov, 
ki je približno enake starosti in 
se nam je 1953. leta predstavila v 
knjigi PESMI ŠTIRIH.

Predstavitev štirih: Kajetan Ko
vič, Janez Menart, Tone Pavček 
in Ciril Zlcbec je izrazita skupina 
slovenskih pesnikov in pomeni po
sebno slovstveno manifestacijo v 
kateri so delovale globlje moči, 
ki so se morale izpovedati v skup
nem nastopu. Poezija vseh štirih 
nosi pečat nemira in predstavlja v 
slovenski poeziji pomemben pre
lom. Vsi štirje pesniki so načel
no in dejansko vrnili slovenskemu 
pesništvu možnost, da zavzame do 
časa ustvarjalen odnos.

Pesniški rod ,ki je preživel voj
no uničenje in razpadanje sveta, 
se ni takoj znašel in je doživljal 
krizo. Razočaran nad razumnim 
človekom ne najde nikjer opore 
razen v samemu sebi. Zato se 
vrača k pojmu duše, kjer išče 
pojasnil in odrešitve, ta vrača pes
nika v doživijalsko situacijo slo
venske poromantične lirike, zato 
je pesnik prevzel načelo subjek
tivnosti, ki pa je vedno povezana 
s stvarnostjo in časom.

Po knjigi Pesmi štirih, so se 
nam vsi štirje pesniki predstavlja
li v samostojnih pesniških zbirkah 
in vsak s svojimi lastnimi literar

nimi vrednotami. Skupno jim je 
ostalo le to, da so vedno našli 
stik in pot do bralca in njihove 
knjige se nikoli niso prašile na 
knjižnih policah.

Od izdaje Pesmi štirih, ki je 
vzbudila zlasti veliko zanimanje 
pri mladih, je šlo skozi čas že ne
kaj generacij mladega rodu in 
vsem je poezija bodisi Menarta, 
Koviča, Zlobca in Pavčka enako 
blizu in ravno v tem je treba pou
dariti to posebno vrednost.

Tako ni slučajno, da je bila v 
Kosovelovi knjižnici ob petdeset
letnici že razstava Cirila Zlobca, 
lansko jesen Toneta Pavčka in 
sedaj Janeza Menarta. Razumlji
vo da prihaja na vrsto tudi Kaje
tan Kovič.

Razstava Janeza Menarta bo go
tovo zanimiv prikaz njegovega li
terarnega dela, ki se ne predstav
lja samo v pesniških zbirkah:

— Pesmi štirih 
— Prva jesen 
— Časopisni stihi 
— Semaforji mladosti 
— Pesmi o naših dneh 
— Ped kužnim znamenjem: in 

zadnja, ki je pravkar izšla ob 
pesnikovem jubileju in bo ob 
razstavi tudi predstavljena: 

— STATVE ŽIVLJENJA. 
Omeniti je treba, da bo razstava 

prikazala tudi plodno prevajalsko 
delo Janeza Menarta. Po njegovi 
zaslugi imamo imenitne prevode: 
Byrona, Shakespeara, Coleridga, 
Shelleya, Villona, Musseta in dru
gih.

Otvorjtev razstave bo v petek, 
21. septembra 1979 ob 18. uri. Ob 
tej priložnosti bo Janez Menart kar 
sam pripovedoval svoje pesmi.

Razstava bo na ogled do 1. 10. 
1979, nakar bo prenesena na vse 
osemletke v občini. a. n.

V soboto dvaindvajsetega in ne
deljo triindvajsetega septembra 
bo v Prosvetnem domu na Opčinah 
ctruga razstava gob. Razstavo pri
reja slovenska gobarska družina 
Trst, ki je bila ustanovljena lani 
atrija, mpsecg, ,Ng letošnjo raz
stavo tržaški gobarji sicer pesi
mistično gledajo, ker so zaradi ve
like suše gobe na Krasu postale 
prava redkost. Kljub temu pa si 
organizatorji veliko prizadevajo. 
Razdelili so se na ekipe, ki bcklo 
poskrbele za postavitev razstave: 
ekipa, ki bo nabirala mah, tako 
da bodo lahko položili gobe v nji
hovo naravno okolje, ekipa, ki bo 
okrasila dvorano in seveda naj

važnejša ekipa, ki bo nabrala go
be najrazličnejših vrst. Tej ekipi 
bodo pomagali tudi gobarji iz Ilir
ske Bistrice, Sežane in Nove Go
rice, ki bodo peljali Tržačane na 
taka mesta, kjer lahko dobimo naj
več gob. Razstavo bo obiskal tudi 
predsednik zveze gobarskih dru
žin Slovenije, Dušan Vrščaj.

Jeseni marsikdo leta po gozdovih 
za gobami in pri tem misli samo 
na kozico in na čudovite jedi, ki 
jih lahko pripravimo s to zanimi
vo rastlino. So pa tudi taki ljudje, 
ki se resno ukvarjajo z gobami, 
preučujejo njihove vrste, terene, 
na katerih rastejo, značilnosti po
sameznih primerkov. Take ljudi

Novost na knjižni polici

Slovenske zdravilne rastline
V času ko veliko beremo in go

vorimo o naravnih zdravilih, o vra
čanju k naravi in o preprečevanju 
bolezni z zdratm in pravilno pre
hrano, je pri Mladinski knjigi iz
šla knjiga, posvečena zdravilnim 
rastlinam. Napisal jo je dr. Pavle 
Bohinc, profesor na farmacevt
skem oddelku ljubljanske univer
ze, ki je poskrbel tudi za imenit
no opremo knjige. Ne gre za mali 
priročni format, temveč za odlič
ne barvne ilustracije, za odlično 
notranjo razvrstitev slike in tek
sta, za dober papir, tako da je 
že po svoji zunanji, praktični in 
priročni podobi knjiga privlačna. 
Seveda pa je prava odlika knjige 
njena vsebina. V uvodnem delu, 
ki je namenjen, kot pravi avtor, 
tistim, ki v šoli niso spoznali pri- 
rodoslovja in kemije, daje pisec 
kratek pregled razvrstitve rastlin 
in razlaga osnovne pojme botani
ke Posebno poglavje tega dela go
vori o značilnostih rastlinskih 
stebel, korenin, plodovih, cvetovih,

drugo pa spet o učinkovitostih, ki 
jih vsebujejo rastline. O nabira
nju in sušenju zdravilnih rastlin 
govori posebno poglavje, spet po
sebno pa o drogah. Sledi osrednji 
del, ali posebni del, kakor ga av
tor naziva. V tem delu je prikaza
nih in obdelanih 114 zdravilnih 
rastlin, ki so razvrščene po abe
cednem redu. Vsaki od teh rastlin 
je avtor posvetil dve strani. Ena 
je posvečena besedilu, druga barv
ni podobi. V tekstovnem delu pri
kazuje avtor najprej zunanjo po
dobo vsake zdravilne rastline, po
ve čas cvetenja, okolje, v kate
rem raste, učinkovine posamez
ne rastline in kaj zdravi. Pripra
va in uporaba zdravila iz te rast
line je razložena na koncu. Stran 
zaključuje slikovni prikaz korist
nosti posamezne rastline in nje
no nabiranje v določenem letnem 
času. Na drugi strani je slikovni 
prikaz iste rastline z manjšo vogal
no fotografijo v bani, ki, kaže 
rastlino v naravnem okolju. Tekst

je napisan jasno, vsakomur ra
zumljivo, pri tem pa strokovno 
neoporečno, znanstveno, brez vra
ževernega zavajanja in brez do
dajanja lastnosti, ki jih rastline 
nimajo. Zato pa je povsod tudi o- 
pozorilo na eventualno škodljivost, 
na previdnost in na točnost pri 
odmerjanju količin. V zadnjem de
lu knjige, v Dodatku, je prikaza
na sestava in uporaba čajnih me
šanic za posamezne vrste bolezni 

V slovenščini že imam0 eno ali 
dve knjigi, ki sta posvečeni zdra
vilnim rastlinam. Knjiga, ki jo je 
napisal dr. Pavle Bohinc daleč od
stopa od dosedanjih knjig in je 
imenitno delo, Ne samo zaradi 
strokovne neoporečnosti, temveč 
zaradi preglednosti, zaradi jasno
sti, stvarnih, strokovnih nasvetov 
in odličnih barvnih podob. Gre 
torej za delo, ki ga ne smemo 
prezreti in na katerega je treba 
opozoriti vse tiste, ki si v rastli
nah in naravi sploh iščejo zdravi
la za svoje bolezni in tegobe.

imenujemo mikologe in med nje 
spada tudi Milko Čebulec, član 
tržaške gobarske družine. V svoji 
hiši si je uredil kotiček, kjer kra
ljujejo gobe. Na policah so knji
ge o gobah, na stenah so slike o 
gobah, na mizi so suhe gobe. Sa
mo gobe, gobe, gobe ... V tej so
bi, ki je nadvse primerna za naš 
razgovor, mu pQstay;mo prvo 
vprašanje: «Gobarska družina je 
zanimiva organizacija. Bi nam 
razložili, kako deluje in s čim se 
ukvarjajo njeni člani?*

»Delovanje ni še izredno živah
no, saj smo ustanovili tržaški od
sek le pred približno enim letom. 
Spomladi smo priredili predavanja, 
pri katerih so sodelovali tudi go
barji iz Nove Gorice. Glavna te
ma je bil Kras z vsemi njegovimi 
posebnostmi botaniške in geološke 
narave. Nekateri člani naše go
barske družine so namreč tudi 
botaniki in geologi in večkrat so 
tudi sami predavali. Jesenska de
javnost pa obsega predvsem raz
stavo in priprave nanjo. Teden dni 
pred razstavo organiziramo gobar
ski izlet za vse člane (nas je pri
bližno osemdeset), tako da lahko 
naberemo dovolj gob. Poleg tega 
pa : e še med sabo spoznamo in 
se naučimo, kako je treba ravna
ti z gobami.*

«Vi govorite o ravnanju z go
bami. Potemtakem so gobe potreb
ne izredne nege . . .*

»Seveda. Večina ljudi ravna z 
njimi kar tako in pri tem pozabi 
kakšna dragocenost so te rastline. 
Prvo pravilo za vse tiste, ki se 
ne posebno razumejo na gobe pa 
je: pobirati moramo sam0 tiste, 
ki jih poznamo. Marsikdo to pra
vilo zanemari in potem lahko pri
de do nevarnih posledic. Razum
ljivo pa je, da tudi najboljša in 
najmanj nevarna goba lahko škodi 
bolnemu organizmu.

No, na tem izletu naberemo 
gobe, še na terenu sleda determi- 
nacija in tako bolj izkušeni go
barji posredujejo svoje znanje 
manj izkušenim. Pri tem spozna
mo še druge vrste gob in razu
memo, kakšen je pravi odnos do 
narave, ker goba je njen del, če
prav majhen. Dosti ljudi nabira 
gobe na zgrešen način in se ne 
zaveda škode, ki jo dela naravi.*

»Goba je izredno zanimiva in 
svojevrstna rastlina. Povejte nam 
kaj več 0 njej: na primer, kako 
izbirate kraje, na katerem potem 
iščete gobe; ali greste kar tako, 
za nosom?*

»Upoštevati moramo, da živijo 
gobe v simbiozi z gozdom oziro
ma drevesi in travo. Vsaka goba 
raste v takem okolju, ki e zanjo 
najbolj primerno. Goba, ki raste 
na travniku, ne bo nikoli zrasla 
v gozdu. Prav tako goba, ki raste 
v listnatem gozdu, ne bo zrasla 
v iglastem. Poznamo gobe, ki ra
stejo ob hrastu, bukvi, ob brezi, 
macesnu, in ob črnem ali rdečem 
boru. Nekatere pa lahko zrastejo 
tudi na različnih mestih. Vsaka 
goba ima seveda tudi svojo dobo. 
Zlata doba je, kot je vsem znano, 
jesen. Poleti rastejo gobe v viš
jih legah (redkokdaj dobimo spo
mladi jesensko gobo, razen če ni 
v tistih dneh izredno grdo jesen
sko vreme). Gobe pa rastejo ce' 
lo pozimi.

«Katera pa je najbolj znana in 
najbolj pogosta kraška goba?*

»To je kraška kolobarnica (tri- 
choloma goniospermum). Največ 
takih gob dobimo med Padričami 
in Bazovico in večkrat ravnamo 
z njo kakor z malovredno gobo.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni baletni maraton 
Starš and stripes

13.30 DNEVNIK
Danes v parlamentu

18.15 Pravljica dneva:
Tatvina načrta

18.20 Luci per due ribalte:
Tosca, 3. del

19.20 Hopalong Cassidy
Lo sceriffo di Mesa Gran
de, 2. del

20.00 DNEVNIK
20.40 Ping pong
21.20 Al gran sole carico d’amo- 

re, opera
Ob koncu DNEVNIK, Danes 
v parlamentu in Vremenska 
slika
Drugi kanal

13.00 DNEVNIK 2 - OB 13. URI
13.15 Obisk Makehukuvim prikaz

nim, dok.
13.45 Evrovizija:

Sredozemske igre 
Program za mladino

18.15 Sesam, odpri se:
Program za najmlajše

18.45 Sara in Noe
Vas šaljivcev, risanka

18.50 Iz parlamenta 
DNEVNIK 2 — športne vesti

19.10 Barbapapa:
Barbapapovo gledališče, 
risanka

19.15 Moški v hiši:
Southampton, draga! — TV 
film
Vremenska napoved

19.45 DNEVNIK 2 — Odprti studio
20.40 Roka na očeh, TV nanizan

ka, 1. del
21.50 Delo proti življenju, 2. in 

zadnji del
22.50 Barney Miller

Un caso da 50 dollari, TV 
film
Ob koncu DNEVNIK 2, Zad
nje vesti
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

11.00 TV v šoli
15.50 Poročila
16.00 Sredozemske igre:

Kajak, tenis in namizni tenis
18.25 Usoda nekega Charlie
18.45 Raznašalci časopisov, mla

dinska serija
19.05 «Nadigravanja»

Glasbena oddaja

19.35 TV obzornik
19.45 življenje 'v vaših rokah, od

daja iz cikla Sodobna me
dicina

20.15 Risanka
20.30 TV DNEVNIK
21.00 Zabava vas Zdravko Č°^c
21.50 Propagandna oddaja
21.55 Junaki serijskega filma: 

Mož s 6 milijoni dolarjev
22.45 TV DNEVNIK
23.00 Nočni kino:

Otilija iz Bahije, brazilski 
film
Brazilski film ni čest gost 
ne v kinematografih — ne 
na TV. Tokrat imamo prilož
nost spoznati film »Otilija 
iz Bahije*, ki nam sicer bra
zilske kinematografije ne bo 
predstavil v zelo značilnem 
stilu.
Film je precej melodram
ska pripovedka o lepi in mla
di Otiliji, ki pride v revna 
predmestja Rio de Janeira, 
da bi služila svoj vsakdanji 
kruh v javni hiši.
Koper

15.55 Split:
Kajak, tenis — finali ženske 
Skoki s stolpa — finale moški

18.25 Plavanje
20.25 Odprta meja
20.50 Stičišče
21.00 Risanke
21.15 TV DNEVNIK
21.30 Ogenj pod kožo, film 

Režija: Paul Gegauff 
Igrajo: Roger Vadim, Fran
co Fabrizi, Serge Maquand

22.50 Propagandna oddaja
23.05 Split:

Rokoborba — prosti stil, judo
23.50 Povzetek dneva

Zagreb
15.15 Med domom in šolo
15.45 Sredozemske igre:

Kajak, tenis in skoki v vodo
18.25 Plavanje
19.45 Glasbeni amaterji
21.00 Zabava vas Zdravko Čolid
22.00 Junaki serijskega filma
24.00 Sredozemske igre: 

Rokoborba, judo 
ŠVICA

19.00 Pravljice o gozdu in vili 
Amaliji

20.35 Lo scorbutico dottor Chegley, 
TV film

22.45 La valle del Paradiso, TV 
film

TRSTA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 15.30,

17.00, 18.00, 19.00 Poročila: 7.20 
Glasba za dobro jutro: 8.05 Z no
vim dnem, radijska antologija no
vega in starega: 9.30 Na počitni
cah; 10.05 Koncert sredi jutra:
11.35 Slovenski izvajalci lahke 
glasbe; 12.00 Ponovitev oddaje Re
zervirano za .. . ; 12.30 Z glasbo 
po Južni Ameriki; 13.15 Zborov
ska glasba: 14.10 Za prijetno po-

Glasbeni notes: 16.00 Prenos RL;
16.30 Glasba po željah; 17.00 Pri
morski dnevnik: 17.15 Reklame in 
zabavna glasba: 17.30 Aktualna 
tema; 17.35 Svirac svira, kolo i- 
gra; 18.00 Prenos RL.

RADIO 1
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 12.00, 13.00,

14.00, 15.00, 19.00 Poročila; 6.C0
7.20 Jutranje prebujanje: 9.00 Ra
dio anclTio; 11.00 Opera - kviz;
11.30 I big della canzone; 12.03 -

poldne; 14.45 Naši nepožnani znarr- 13.15 Vi in jaz; 14.C3 Radio 1
•. m on r>________ :______ . 1»» AE . 1 1 ‘JA TT'__________c____ :___c;: 16.30 Rezervirano za . . .; 17.05 

Skladatelji in izvajalci; 18.05 
Kulturni prostor; 18.20 Glasbeni 
drobiž.

KOPER
(Italijanski program)

8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30, 13.30,
15.30, 16.30, 17.30, 18.30, 19.30, Po
ročila; 8.00 Glasba za dobro ju
tro; 9.32 Lucianovi dopisniki; 10.00 
Z nami je . . .; 10.15 Poje Mario 
Unger; 10.40 Glasba in nasveti;
11.00 Kim, svet mladih; 12.05 Glas-

Srednji val 277,8 metra ali 1080 
kilohertz in 256,4 metra ali 1170 
kilohertz
UKVV — Beli križ 97,7 megahetz, 
UKW — Koper 89,3 megahertz
UKW — Nanos 101,0 megahertz

V resnici pa je to zelo zanimiva 
goba. Značilna je za sredozemske 
kraje (v Italiji poznamo poleg 
Krasa štiri najdišča); v severnih 
deželah je sploh ne poznajo, v 
svetovnem merilu pa jo prištevajo 
med izredno redke gobe. Pri nas 
raste v velikih količinah in mo
rali bi pazili, da ne izgine, ker bi 
bila to izredna izguba za kraško 
floro.*

»Večkrat smo omenili pravilno 
ravnanje z gobami. Bi nam razlo
žili, kaj to pomeni?*

«Nabirati moramo samo mlade 
in čvrste gobe in sicer iz dveh 
razlogov: predvsem zaradi tega, 
ker je starejša goba polna trosov 
in potem, ker tudi najboljša goba 
je lahko škodljiva, ko začne razpa
dati. Ko stara goba oozori, pusti 
na milijarde in milijarde trosov, 
ki jih razprši veter tudi na veli
ke razdalje. En-sam tros je dovolj, 
da se lahko tvori novo gobišče, na 
žalost pa bodo gobe prej ali slej 
izginile. Pomagajo si lahko samo 
tako, da se mimetizirajo z okoljem.

Naravi pa preti huda nevarnost, 
če gobe izginejo. Gobe so namreč 
smetarji gozda, ker napadejo na 
primer razpadajoče štore in jih 
takoj uničijo, medtem ko bi štor 
sam uporabil desetine in desetine 
let, preden bi strohnel. Na zdra
vili drevesih goba ne raste. Edi
nole štorovka napada tudi zdrava 
drevesa in gozdarji se je izredno 
bojijo.*

«Prej ste nam povedali, da vsa
ka goba raste ob določenem dre
vesu in da je ne najdemo nikjer 
drugje. Potemtakem mora biti go
bar izreden naturalist?*

«Da, seveda. Gobar se mora ra
zumeti na drevesa in na različno 
sestavo terena: najvažnejši pogoj 
pa je ljubezen d0 narave. Večino 
ljudi skrbi, ko dobi gobo v roke, 
ali je užitna ali ne. Njihova prva 
misel je kozica, mene pa to ne 
zanima. Ko najdem gobo, hočem 
najprej izvedeti kakšne vrste je 
in kakšno je njeno ime, vse osta
lo pride potem.* r \ Šj * \ / i ________ ______ ________________________ _____ ______ ______
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Svečanost v miljskem «centru»

ba po željah; 14.00 Prijetno po
poldne; 14.33 Zbrani za vas; 15.00 
Samoupravljavec; 15.10 Poje zbor 
Erms Grion; 15.33 Mini juke box;
16.00 Kultura in družba: 16.10 Sre
čanje z orkestrom Les Red in 
pevcem Claudiom Lippijem; 16.55 
Izletniki; 17.00 Poslušajmo jih sku
paj: 17.32 Crash; 18.00 Glasba in 
glasovi: 18.32 Nepoznane melodi
je; 19.00 Plošče,

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.00, 15.30 Poročila;
7.00 Glasba za dobro jutro; 8.30

Srednji val 546,4 metra ali 549 
kilohertz
UKVV — Beli križ 102,0 megahertz 
UKVV — Koper 98,1 megahertz 
UKVV — Nanos 88,6 megahertz

Prenos RL: 14.05 Jugoslovanska 
pop scena: 14.37 Primorska poje 
79; 15.00 S polnimi jadri; 15.30

poletje; 14!30 Europrofessioni; 
15.03 Rally; 15.35 Errepi 1 - po
letje; 16.40 Resna glasba; 17.00 
Današnja dekleta; 17.30 Neander- 
thova žena; 18.00 Donna canzona 
ta; 18.30 Glasbena oddaja z Ornel- 
lo Vanoni; 19.15 Prisluhni, večeri 
se; 19.30 Claudio Baglioni in sku
pina I Collages; 20.35 Poletne no
či; 21.03 Lahka glasba; 23.00 Pre
den zaspiš, draga.

<<ADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 10.00, 11.30, 12.30,

13.30, 16.30, 18.30, 19.30 Poročila;
6.00 - 8.45 Nekega drugega dne; 
9.32 II Dottor Živago; 10.12 Luna 
v vodnjaku: 11.32 Petdesetletni 
ki; 12.45 Hit Parade; 13.40 Belle 
epoque; 15.00 - 19.00 Radio 2 - po
letje; 20.00 Spazio X; 22.45 Soft 
mušic.

LJUBLJANA
7.C0, 8.00, 9.00, 10.00, 12.00, 13.00,

16.00, 20.00 Poročila; 7.50 Dobro 
jutro, otroci!: 8.30 Iz naših spo
redov; 9.08 Z glasbo v dober dan;
9.30 Glasbena pravljica: 10.05 - 
10.0' Z radiom na poti: 11.05 Re; 
zervirano za .. .; 13.10 Z orkestri 
in solisti; 13.30 Kmetijski nasveti;
13.40 Pihalne godbe; 14.00 Iz na
ših krajev; 14.20 Obvestila in za 
bavna glasba: 14.30 Priporočajo 
vam . . .; 14.50 Človek in zdravje;
15.05 Simfonični orkester RTV;
15.25 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo; 16.30 Napotki za tu
riste; 16.35 Zabavna glasba: 17-0® 
»Vrtiljak*; 18.00 Studio ob 18.00;
19.00 Od arije do arije; 19.30 S 
knjižnega trga; 20.25 Obvestila in 
zabavna glasba; 20.35 Lahko noč. 
otroci!: 20.45 Minute z ansamblom 
Vilija Petriča: 21.00 Uganite, Pa 
vam zaigramo. . .; 22.05 Oddaja o 
morju in pomorščakih; 23.20 Glas
beni intermezzo.

V slovenskem šolskem centru v Miljah, ki ga slovenski starši že tri dni zasedajo, je bila v sredo po
membna svečanost. Ob 6«. življenjskem jubileju zaslužnega družbenopolitičnega delavea Klljana Ferlugc. 
je v zahvalo za njegovo plodno delovanje v prid Slovencev miljskc občine imed domači zbor «Jadrun» pod

vodstvom C. Marca krajši koncert
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NA OSMIH SREDOZEMSKIH IGRAH V SPLITU IN DRUGIH DALMATINSKIH MESTIH

Velik uspeh Italije v streljanju in plavanju
Na lestvici kolajn so Jugoslovani trenutno drugi (za Francijo in pred Italijo)

(Naš posebni dopis iz Splita) 
SPLIT — Plavanje, skoki v vodo, 

Sijanje: te discipline so bile v 
ledišču pozornosti včerajšnjega, še- 

dne sredozemskih iger. V teh 
®Wrtnih disciplinah so namreč po- 
®Wi kolajne.

No, in v dveh od teh športov (v 
•tajanju in plavanju) je Italija 
*®egla velik uspeh, znatno okre- 
Wa že svojo itak dobro dosedanjo 
®ro kolajn (sedaj jih ima skupno 
5* 55), čeprav je glede zlatih odli- 
°J sedaj Francija prva. Jugoslavi- 
■'a Pa diruga. Prvo zlato na teh SI 
k je osvojil tudi Egipt, in to v

DANAŠNJI SPORED
boks
Split — Velika dvorana
19.00 kvalifikacije
Hokej na travi
Haštel stari 
5. kolo
11-00 Malta - Francija 
15.30 Egipt - Jugoslavija
11.15 Italija - Španija
jadranje
Brački kanal
Bazredi «fin», «470), «leteči 
holandec»
11.00 prva regata
JUDO
Split — Mala dvorana 
10.00- 13.00 težka in srednje- 

težka kategorija
15.00 nadaljevanje tekmovanja 

in finale
Kajak
Zaton — regatna proga na 500 
•hetrov
15.00 kajak enosed (M)
15.30 kanu enoklek (M)
16.00 kajak enosed (Ž)
16.30 kajak dvosed (M)
11.00 kanu dvoklek (M)
11-30 kajak dvosed (Ž)
18.00 kajak četverosed (M)
18.30 kajak četverosed (Ž)
nogomet
I. kolo 
Šibenik
19.15 Egipt - Jugoslavija 
Zadar
H.0O Maroko - Grčija 
Orniš
11.00 Alžirija - Francija 
Makarska
11-00 Tunizija - Turčija
odbojka
Šibenik 
5- kolo
16.00 Maroko - Francija
18.00 Turčija - Italija
20.00 Jugoslavija - Tunizija
plavanje
Split — Center bazenov 
Kvalifikacije
10.30 1.500 m prosto 
U.10 100 m prosto (M)
II. 25 200 m hrbtno (Ž)
11.30 200 m delfin (M) 
finale
18.30 800 m prosto (Ž)
18.45 100 m prosto (M)
19.03 300 m hrbtno (Ž)
19.21 200 m delfin (M
19.30 4x100 m prosto (Ž) 
BOKOMET
Trogir
•noski (2. kolo)
18.20 Egipt - Italija
20.00 Turčija - Jugoslavija 
2130 Tunizija - Alžirija
Rokoborba
Split — Mala dvorana 
H.OO - 14.00 5. in 6. kolo
18.00 - 22.00 finale
skoki v vodo
Split — Center bazenov
10.00 posamezno in dvojice 

polfinale (M in Ž)
16.00 posamezno in dvojice 

polfinale (M in Ž)
tenis
Split - Firule
l4-30 polfinale za posameznike
16.00 finale za 3. mesto za po-

en mA7mrp
17.30 polfinale moških dvojic

OOO
Split 1979

favoritinja Španka Carmen Nunez, 
ki je vodila po prvem delu tekmo
vanja, se je morala zadovoljiti z 
drugim mestom. Kot je sama Nune- 
zova priznala, ji je bil, glede osvo
jitve prvega mesta, usoden zadnji 
skok.

Od dveh Jugoslovank je bilo več 
pričakovati od mlade Alenke Kralj, 
ki pa je pod velikih psihičnim pri
tiskom (vsi so od nje pričakovali 
visoko uvrstitev) povsem popustila 
in tako osvojila šesto in zadnje 
mesto.

KONČNI VRSTNI RED
1. Arene (Fr.) 394,77
2. Nunez (Šp.) 387,12

3. Fernandez (Šp.) 384,63
4. Aor (It.) 381,90
5. Trajkovič (Jug.) 357,42
6. Kralj (Jug.) 354,33

STRELJANJE
Slavje Italijanov
Italijani so v streljanju včeraj 

dosegli velik uspeh, in to v skee- 
tu. Andrea Benelli je namreč o- 
svojil zlato, Celso Giardini pa je 
dosegel drugo mesto.

«Azzurra» sta bila na tem tek
movanju praktično brez enako
vredne konkurence in sta v glav
nem za prvo mesto bila medseboj
ni boj.

KONČNI VRSTNI RED
1. Benelli (It.) 198 (nov rekord 

SI); 2. Giardini (It.) 196; 3. Pap- 
pas (Gr.) 191; 4. Perez (Šp.) 189; 
5. Camarena (šp.) 185; 11. Grego
rič (Jug.) 171; 14. Racic (Jug.) 
167 točk.

RUGBY
Francija t Italija v finalu
Končal se je izločilni del v obeh 

skupinah turnirja v rugbyju. V A 
skupini je seveda Francija osvojila 
prvo mesto. Druga je bila Jugo
slavija, medtem ko je v B skupini 
prvo mesto osvojila italijanska re
prezentanca.

Francozi so včeraj povsem nad-
fiiiiiiiiiniiitf umi iiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiii min mlin m iMiiiniiiiiiif ii im iiiiiimiiiiiiiiiiii im umil iiiiiiimitiiim

NOGOMET S SODELOVANJEM 21 EKIP

Čez deset dni bo startala 
tudi III. amaterska liga

Slovenska predstavnika Čaja in 
Kras bosta nastopila v isti skupini

&SanjUi po
’ry.ia.

L,!«* kaže nekaj 
l01) živo

zaslugi Mohameda

dni je bilo naj- 
v novem splitskem ba-

Jfta, kjer so italijanski plavalci in 
-Tvalke zopet prednjačili (osvojili 
jjkar tri zlate kolajne). Za še en 
J**vig je poskrbel slovenski pred- 
.tanik Borut Petrič, ki je na 200 
JP Prosto dosegel nepričakovano, to- 

I c Povsem zasluženo drugo mesto 
jo tudi osvojil eno doslej svojih 

a'tira ž j ih kolajn.
današnjem kratkem komentar- 

C.Pa bi radi zapisali le nekaj be- 
nam dokaj tujem športu: o 

C8byju. Ta športna disciplina je 
l^ala tu v Splitu čez noč izredno 
Julama, in to po zaslugi franco- 

reprezentance, ki predvaja ta-

KOLAJNE
Francija
Jugoslavija
•talija
^Panija
Grčija
Turčija
fgipt J
Maroko
^žirija

19
18
15
7
1
1
1
0
0

16
12
22

6
2
2
1
1
0

9
8

18
9
7
3
0
0
1

l ,*Bro, nad katero so vsi navdu
ši tudi sami nasprotniki, 

v/rancozi so sinoči dali Jugoslo- 
Pravo lekcijo v tem športu 

fj 6), vseeno pa «plavi» niso bili 
, ?°čarani, nasprotno, od Franco- 
ui, so se marsikaj naučili. Tudi to 
^ v duh sredozemskih iger.

SKOKI V VODO 
Arene presenetila

tfi/aucozinja Isabelle Arene je ne 
j c®kovano osvojila zlato kolajno 

s*okih v vodo z deske. Velika

Tržaška nogometna zveza je u- 
radno sporočila, da se bo prvenstvo 
III. amaterske lige začelo v ne
deljo, 30. septembra. Skupno se je 
prijavilo 21 ekip, ki bodo porazde
ljene v dveh skupinah: v skupini 
«M» bo deset, v skupini «N» pa e- 
najst ekip. V letošnjem prvenstvu 
ne bodo nastopile kriška Vesna, 
Baxter, Domio in Čampi Elisi, ker 
so napredovale v višjo ligo, ekipi 
Duina in Flaminio pa sta prekinili 
vsakršno dejavnost. Zamenjale jih 
bodo Gaja, Aurisina in Grandi Mo- 
tori, ki so izpadle iz II. lige ter 
novoustanovljena ekipa Sistiana.

Slovenska predstavnika Gaja in 
Kras bosta nastopala v skupini «M»; 
v isti skupini bodo še Aurisina, Ca- 
ve, CGS, Edera, Esperia S. Giovan- 
ni, Inter TS, S. Luigi For You in 
Sistiana. Prvi del prvenstva se bo 
zaključil 25. novembra. V skupini 
«N» pa bodo nastopale Artigiani 
2P, Chiarbola, Grandi Motori, O- 
picina Supercaffe, Rabuiese, S. 
Andrea, S. Anna, S. Sergio, S. Vito 
ter Union.

Naj omenimo, da bo prvo kolo 
dokaj naporno za padriško - gropaj- 
sko Gajo, ki se bo v gosteh spo
prijela z Aurisino, Kras pa bo go
stoval pri novoustanovljeni Sistia- 
ni. Celoten razpored 1. kola «M» 
skupine pa je naslednji;

Sistiana - Kras 
Aurisina - Gaja 
CGS - Cave
Inter TS - Esperia S. Luigi 
Edera - S. Luigi For You

ATLETIKA

NAIROBI — Štirikratni atletski 
svetovni prvak Kenijec Rono je i- 
zjavil, da se pripravlja na osvojitev 
treh olimpijskih naslovov v Moskvi: 
v teku na 3.000 m z ovirami, na 
5.000 m in na 10.000 m.

ležijo otroške prireditve «Ringa, 
ringa, raja* na stadionu «1. maj* 
v Trstu.

* » »

Športna šola Trst sporoča, da 
se bo otroška telovadba za os
novnošolce začela v prvem tednu 
oktobra.

Istočasno sporoča, da bo letos 
uvedla tudi posebno vadbo za u- 
čence prvih razredov nižje sred
nje šole in za otroke otroških 
vrtcev.

* « *

SPK Čupa iz Sesljana sporoča, 
da so jesenske društvene in open 

REGATE
prenesene na nedeljo, 23. septem
bra, v Sesljanskem zalivu.

Vpisovanje na društvenem pro
storu od 8. do 9. ure. Starti so 
predvideni ob 10. uri. Regate bo
do po olimpijskem sistemu, za 
jadrnice optimist, za manjše ja
drnice in kabinate.

igrali Jugoslavijo in zmagali kar s 
86:6 (34:0). Italija pa je premagala 
presenetljivi Maroko z 10:7 (10:3).

V finalu za 1. mesto bosta igrali 
Francija in Italija, v malem finalu 
pa se bosta spoprijela Jugoslavija 
in Maroko.

ODBOJKA
VČERAJŠNJI IZIDI (moški) 

Italija - Maroko (7, 6, 4) 3:0 
Francija - Egipt 3:1
Grčija - Španija 3:1

Predsednik SFRJ Josip Broz 
Tito, ki je pokrovitelj osmih 
sredozemskih iger, se je odzval 
prošnji Tanjuga in povedal svo
je vtise v zvezi z otvoritvijo 
tega do zdaj največjega šport
nega dogodka v Jugoslaviji. 
Predsednik Tito je dejal: «lm- 
presioniran sem nad lepim o- 
keljem ter skladnim programom 
otvoritve osmih sredozemskih i- 
ger, kot tudi nad arhitekton
sko ureditvijo stadiona. Upam, 
da bo ta, kot tudi drugi šport
ni objekti, ki so bili zgrajeni 
za to tekmovanje, prispevali k 
razvoju ne le vrhunskega, mar
več tudi množičnega športa, o- 
ziroma telesne kulture v Ju
goslaviji. Prepričan sem, da 
bodo tudi same sredozemske 
igre popularizirale razvoj šte
vilnih športov v Jugoslaviji.

Organizatorji in gostitelji te
ga velikega športnega tekmova
nja so ob pomoči in podpori 
vse skupnosti vložili velike na
pore, da so zagotovili kar naj
bolj ugodne pogoje za bivanje 
in tekmovanje športnikov in 
športnih delavcev. To bo brez 
dvoma prispevalo k nadaljnje
mu razvijanju sodelovanja in 
prijateljstva med mladino vseh 
držav, ki sodelujejo na igrah.

Zelo sem zadovoljen, ker so 
bili objekti kljub sorazmerno 
kratkim rokom pravočasno 
zgrajeni, to je še en uspeh na
ših gradbenikov. S tem potr
jujejo visok ugled, ki ga ima 
jugoslovanska gradbena opera- 
tiva v svetu.*

MOŠKE DVOJICE (2. KOLO);
Šurbek, Stipančič (Jug.) - Pon, 

Abello (Šp.) 3:0, Ozbayrac, Engin 
(Turč.) - Troilo, Costantini (It.) 3:2, 
Kalinič, Kosanovič (Jug.) - Borg, 
Cini (Malta) 3:0, Bouers, Joudi 
(Tun.) - Bosi, Giontella (It.) 3:0.

ŽENSKE DVOJICE (1. KOLO);
Maraitou, Marinou (Gr.) - Sapo- 

retti, Strino (It.) 3:0, Bevilacqua, 
Mauriello (It.) - Meridja, Benhas- 
sine (Alž ) 3:0.

MEŠANE DVOJICE (2. KOLO):
Perkučin, Kalinič (Jug.) - Bevi- 

lacqua, Giontela (It.) 2:0, Palatinuš, 
Stipančič (Jug.) - Meridja, Benhas- 
sine (Alž.) 2:0.

* # *

Egipčanke rade spij'o
Rekord v spanju na MIS gotovo 

pripada Egipčankam, in še poseb
no Aidi Osmanijevi, ki bi morala 
na trening v bližnjo dvorano, mir
ne duše pa je zaspala v avtobusu 
in se naprej vozila do Splita.

* # *

Dolancu dar
Vodstvo ekipe Monaka je izro

čilo predsedniku odbora MIS Stane
tu Dolancu dar za izredno gostoljub
nost, ki jo je bila deležna mona- 
ška reprezentanca v Splitu.

BRANKO LAKOVIČ

Državno prvenstvo 
brez Panatte 
in Bertoluccija

PADOVA — V Padovi se je za
čelo včeraj italijansko teniško pr
venstvo. Na prireditvi, ki se bo za
ključila 30. septembra, ne nastopa
ta Adriano Panatta in Paolo Berto- 
lucci; tekmoval ph bo Bargzzutti, 
ki bo skušal četrto leto zapored o- 
svojiti naslov italijanskega prvaka. 
Nastopil bo tudi Gianni Ocleppo in 
drugo mladi italijanski igralci.

Med dvojicami bosta deležna naj
več pozornosti Nicola Pietrangeli, 
ki bo igral v paru z bivšim italijan
skim prvakom Sergiom Tacchini- 
jem. Igralca sta osvojila naslov že 
leta 1967 in 1978.

V ženski konkurenci ne De Sabi
ne Simmonds, ki je bila izključena, 
tako da se bodo spoprijela za pr
vo mesto Manuela Zoni, Barbara, 
Rossi, Daniela Porzio in Maria Na- 
suelli

NOGOMET

V sredo v Firencah 
Italija — Švedska
Italijanska nogometna reprezen

tanca bo odigrala v sredo, 26. sep
tembra, prijateljsko tekmo s Šved
sko. Imena igralcev, ki bodo bra
nili italijanske barve bodo znana v 
nedeljo zvečer, dan pozneje pa se 
bodo zbrali v Covercianu. Tekmo 
bo vodil švicarski sodnik Andre 
Daina, pomožna sodnika pa bosta 
njegova rojaka Macneret in Pra- 
long.

NOGOMET, Mednarodni pokali

Dober start Milančanov
Presenetljiv poraz belgijske ekipe Neveren

POKAL PRVAKOV
V svčjem prvem nastopu v po

kalu prvakov so se Milančani debro 
odrezali, saj so prinesli iz Portugal
ske dragocen remi, ki jim že v do
bršni meri zagotavlja uspešno na
daljevanje tekmovanja.

Največje presenečenje tega kola 
pa predstavlja visok poraz lanske
ga finalista v pokalu pokalnih prva
kov, belgijskega Beverna, ki je pod
legel Servetteju (Švica) kar z 1:3.

OSTALI IZIDI 
Valur Reykjavik (Isl.) — 

Hamburger (ZRN) 0:3
Servette (Švi.) —

Beveren (Bel.) 3:1
No*tingham Forrest (Ang.) — 

Čster (Šve.)
Porto (Por.) —

Milan (It.) 0:0
Dvndalk (Irska) —

Hibemians (Malta) 2:0
Partizani Tirana (Al.) —

Celtic Glasgovv (Šk.)
PCKAL

POKALNIH PRVAKOV
Rangers (Šk.) —

Fortuna Diisse'dorf (ZRN) 2:1 
Dinamo Moskva (SZ) —

Villaznia Shkodra (Al.) b.b. 2:0 
Barcelona (Šp.) —

Akranes (Isl.) 26. septembra 
Nantes (Fr.) —

Cliftonville (Sev. Irska)
Wrexhan (Wales) —

1:2
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KOTALKANJE V MESECU SEPTEMBRU

BOKS
IZLOČILNI DEL

(Izidi Italijanov in Jugoslovanov)
Lahka kategorija

Sel ver (Jug.) —
El Beldi (Tun.)

Alberti (It.) —
4:1

Sert (Turč.)
Bantam

3:2

Angin (Turč.)
4:1otecca Cit.;

Ačirovič (Jug.) —
Solimah Abdel (Eg.) 5:0

NAMIZNI TENIS
Včerajšnji izidi Italijanov 

in Jugoslovanov 
POSAMEZNICE (1. KOLO): 
Germain (Fr.) - Strino (It.) 3:0, 

Fabri (Jug.) - Uribe (Šp.) 3:0.

Razvejana dejavnost Poletovih kotalkarjev
Dobre možnosti Sama Kokorovea na državnem prvenstvu v kate
goriji naraščajnikov, ki bo v nedeljo v tržaški športni palači

Tudi letos je za kotalkarje mesec 
september prepleten z raznovrstni
mi tekmovanji. Zato se tudi Poie- 
tovi kotalkarji udeležujejo različ
nih prvenstev bedisi v Trstu samem, 
kot tudi drugod po Italiji.

Najboljši Poletov kotalkar Pavel 
Sedmak se je 8. in 9. septembra 
udeležil državnega prvenstva v Fcl- 
lcnici v kategoriji «Azzurri». Pri 
kotalkanju je to najvišja kategori
ja v kateri nastopajo najboljši tek
movalci iz cele države. V Follonici 
jih je naslopilo 18 in najboljši je 
bil Giancarlo Mutorelli iz Piacen
ze. Sedmak (ki je v tej kategoriji 
lansko leto dosegel prvo mesto) je 
bil komaj 16. Poškodbe na nogi, ki 
jih . je pred meseci zadobil v nesreči 
z motorjem, so mu onemogočile, da 
bi redno treniral in da bi se lahko 
resno: i pripravil* za tako izahteven 
nastop.

Mlad in perspektiven Mauro Ra- 
nar se je udeležil tekmovanja v 
kategoriji državnih m'adincev AR 
CI - UISP v Caiano di Prato. Na 
skupno 13 tekmovalcev je bil Renar 
9. V obveznih likih se mu je nastop
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NOGOMET NASE EKIPE V MLADINSKIH LIGAH

Zarja-Breg (naraščajniki): delitev točk
Poleg naraščajnikov so s prvenstvom doslej že začeli tudi kadeti in najmlajši

BOKS

EAST RUTHERFORD - Mehika
nec Ramon Ranquello, boksar sred
nje težke kategorije, je premagal 
ameriškega boksarja Mika Ros- 
smana s tehničnim k.o. v šestem 
krogu.

OBVKSTILA 
Športno združenje Dom

obvešča, da se je včeraj pričelo 
vpisovanje otrok za splošno telesno 
vzgojo. Vpisovanje sprejemajo od 
15. do 16. ure v prostorih nove te
lovadnice. Zamudnike pa bodo vpi
sali kar med urami telesne vzgoje, 

• « •
Košarkarska sekcija 
ŠZ Bor

obvešča, da bodo treningi 
MINIBASKETA

ob ponedeljkih in četrtkih na sta
dionu «Prvi maj*, kot sledi:
— od 16.30 do 17.45 za košarkarje 

letnika 1970 in mlajše
- od 17.45 do 19.15 za košarkarje 

letnika 1968 in 1969
•r # •

Prva seja odbora športne šole 
v Trstu, v šolskem letu 1979/80, 
bo v četrtek ob 20. uri v Trstu,
lil. sv. Frančiška 20.

* * #

ŠZ Gaja
priredi od jutri, 22,, do nedelje, 
30. septembra
6. ŠPORTNI TEDEN GAJE 

» • «
ŠZ 'aja

obvešča, da se (v okviru športne
ga tedna) vpisovanje posamezni
kov in ekip za nočni tek, bližan je, 
orientacijski pohrd in mini nogo- 
met 4x4) zaključi v ponedeljek, 
24. t.m. In eno uro pred začet
kom vsake panoge, (tel. 226161 — 
Padričc).

• « «

Športna šo’a Trst vabi vse svo 
je gojence, da se v nedeljo ude-

Medtem ko se bo prvenstvo za
četnikov in cicibanov pričelo šele 
30., oziroma 29. septembra in dežel
no prvenstvo najmlajših (kjer bo 
letos nastopalo proseško Primorje) 
7. oktobra, je v soboto bilo na spo
redu že prvo kolo prvenstva kade
tov. V nedeljo pa je startalo tudi 
prvenstvo naraščajnikov in naj
mlajših.

V prvenstvu Kadetov zastopa slo
venske barve le ekipa Brega, ki je 
v prvem kolu na domačih tleh s 
klasičnim rezultatom 2:0 odpravila 
Opicino.

Tudi v A skupini prvenstva na
raščajnikov igra le ekipa Primorca, 
ki je v prvi tekmi zasluženo, pred 
domačim občinstvom premagala šib
ki Domio. V B skupini se je sloven
ski derbi med Bregom in Zarjo kon
čal pri neodločenem izidu 1:1. 
Kriška Vesna pa je (v nepopolni po
stavi) morala v gosteh kloniti trža
ški ekipi San Vito.

JVled najmlajšimi igra v B skupini 
ekipa Krasa, ki je v nedeljo doživela 
visok poraz proti openski ekipi Opi 
cina Supercaffe.

KADETI
IZIDI 1. KOLA

S. Marco - Zaule 4:0
Fortitudo - Rosandra 1:1
S. Giovanni - Edera 0:2
Costalunga - Roianese 3:0
Op. Supercaffe - Stock 5:1
Libertas - Edile Adriatica 3:1
Breg - Opicina 2:0

LESTVICA
S. Marco, Opicina Supercaffč, Li

bertas, Edera, Costalunga, Breg 2; 
Fortitudo, Rosandra 1; Chiarbola, 
Zaule, S. Giovanni, Roianese, Stock, 
Edile Adriatica, Opicina 0.

NARAŠČAJNIKI
SKUPINA A

IZIDI 1. KOLA
Chiarbola - Esperia SI 0:4
Portuale - Zaule prek.
Muggesana - Stock 1:1
Cave * Fortitudo 1:2
Primorec - Domio 2:1
Roianese - Campanelle 3:2

LESTVICA
Esperia SI, Fortitudo, 

Roianese 2; Muggesana, 
Campanelle, Domio, Cave, 
la, Portuale, Zaule 0.

SKUPINA B 
IZIDI 1. KOLA 

Rosandra - Giarizzole 
S.. Luigi For You - CGS 
Olimpia - Montebello

Primorec, 
Stock 1; 
Chiarbo-

1:2
0:4
1:0

S. Vito - Vesna 3:2
Don Bosco - Blue Start. prek. 
Zarja - Breg 1:1

LESTVICA
Giarizzole, CGS, Olimpia, San Vi

to 2; Zarja, Breg 1; Rosandra. 
S. Luigi For You, Montebello, Ves
na. Don Bosco. Blue Start 0.

NAJMLAJŠI
SKUPINA B 

IZIDI 1. KOLA
S. Luigi For You - Giarizzole 0:3

prek.
0:6
0:4
0:4
0:6

Portuale - CGS 
Kras - Op. Supercaffč 
Roianese - Fortitudo 
S. Andrea - Domio 
Libertas - Triestina 

LESTVICA
Giarizzole, Opicina Supercaffe, 

Fortitudo, Domio, Triestina 2; Por
tuale, CGS, S. Luigi For You, Kras, 
Roianese, S. Andrea, Libertas 0.

H. W.

V PRIJATELJSKI TEKMI

Kras-Tabor Sežana 2:1
KRAS: Bogateč, D. Škabar, A. 

Škabar, Blažina, Germani R., Čer- 
njava, M. Milič, Vilalta, L. Milič, 
Vascoto, Colja. V d.p. Kapun, Re
bula, Daris, Sulli, R. Germani, Še- 
gina, Raseni, Vilalta, F. Germani, 
Vascotto, Colja.

TABOR: Žiberna, Petelin, Humar, 
(v d.p. Lah), Muikič, Stanojkovič, 
Abram, Zadel, Devanovič, Pahor, (v 
d.p. Podgoršek), Vitulič, Krsmano- 
vič, (v d.p. Bezek),

STRELCI: Podgoršek v 63. min., 
Raseni v 69. in 81. min.

V okviru priprav na bližnje pr
venstvo tretje amaterske lige se je 
Kras v sredo zvečer na proseškem 
igrišču v prijateljskem srečanju spo
prijel s sežansko ekipo Tabor. Ta
bor nastopa v slovenski ligi — Za
hod — in trenutno vodi na začasni 
lestvici. Že na samem začetku je 
kazalo, da bo tekma razgibana in 
borbena. V 14. min. zasledimo zelo 
lepo kombinacijo med Germanijem 
in Vilalto, ki jo je slednji zaključil 
z močnim strelom, ki je zadel des
no vratnico. Nekaj minut kasneje 
se je Ljubo Milič znašel sam pred 
vratarjem, vendar je iz težkega po
ložaja streljal naravnost v njega. V 
31. min. je Bogateč imel prilož
nost, da se izkaže, ko je z drznim 
posegom rešil vrata pred strelom 
Stevanoviča z roba 16-metrskega

prostora. V 10. min. d.p. je Vascot
to poslal proti vratom močan strel, 
ki je bil za vratarja nedosegljiv, 
a je Stanojkovič prav na črti z 
glavo rešil. V 18. min. je Tabor 
povedel s Podgorškom, ki je spret
no izkoristil zmedo Krasovih bra
nilcev v kazenskem prostoru. Šest 
minut kasneje je Raseni izenačil, 
potem ko je prodrl proti vratom in 
premagal vratarja. Nekaj minut 
pred »sodnikovim žvižgom' je Rase
ni zapečatil končni izid na 2:1. Kot 
po navadi so se tudi tokrat odbor
niki in igralci obeh klubov zbrali ko je bi, v glavnini kl je (:om. 
na zakuski v gostilni Križman v j paktno vozila proti cilju. V torek 
Repnu ter se domenili za povratno I pa je vozil na nočni kriterijski 
srečanje v Sežani. S. Z, I dirki, dva kroga pred ciljem je bil

ponesrečil v prostem izvajanju pa 
je bil boljši, saj je zasedel 5. me
sto. Prvi na lestvici je Fabio Fran- 
chini iz Bologne.

Za prijetno presenečenje pa sta 
teden dni kasneje v Piši poskrbela 
Samo Kokorovec in Damjan Kos
mač. Oba sta nastopala v kategori
ji naraščajnikov ARCI - UISP Ko
korovec se je uvrstil na odlično prvo 
mesto, Kosmač pa je bil deseti na 
skupno 21 tekmovalcev.

Za Kokorovea je bilo to tekmo
vanje odlična preizkušnja pred dr
žavnim prvenstvom FIHP v kate
goriji naraščajnikov, ki bo v ne
deljo v Trstu v športni palači. U- 
pajmo, da se bo tudi na . tem tek
movanju dobro odrezal, saj je s to 
uvrstitvijo dokazal, da ima resne 
možnosti. al' J'"

Za Damjana Kosmača pa naj o- 
menimo, da je začel s kotalkanjem 
komaj pred slabim letom in zato je 
njegovo deseto mesto odličen uspeh. 
Kosmač se bo udeležil v prihodnosti 
tudi državnega prvenstva mladin
skih iger, kjer ima dobre možnosti 
za visoko uvrstitev.

EKR

KOLESARSTVO

8. POKAL ADhlE

V nedeljo 
Dolina-Mačkoljc

V nedeljo je bila v Nabrežini 
kolesarska dirka na kronometer, ki 
jo je priredil tržaški kolesarski 
klub Gent eman. V vožnji sta na
stopil; tudi dve ekip; lonjerskega 
društva Adria. Med mladinci je 
par Skupek-Leniša zasedel zelo 
bobro tretje mesto, med veterani 
pa sta se Poropat in Bonanno u- 
vrstila na osmo mesto.

Med junior.ii pa je lonjerski vo
zač Sandro čok vozil v nedeljo in 
v torek. Obakrat je tekmoval v 
Venetu, vendar je imel oba dneva 
smolo. V nedeljo je padel na na
porni gorski vožnji kahih dvaj
set kilometrov pred ciljem potem

med peterico ubežnikov z nekaj 
sekundami naskoka pred glavnino 
sedemdesetih tekmovalcev, ko so 
jih ujeli, prišlo je .do padca kakih 
petnajstih tekmovalcev, ki je za
jel tudi lonjerskega kolesarja, ki 
jo je skupil z lažjimi odrgninami, 
vendar pa je bil nato vsak njegov 
poskus zasledovanja brez pomena, 
kajti v zadnjih dveh kilometrih je 
bilo malo kaj zasledovati pri vož
nji preko šestdesetih kilometrov 
na uro. Naj dodamo, da je na 
sedemdesetih kilometrih krožne pro: 
ge bila poprečna hitrost 47 km 
na uro.

V nedeljo bo na sporedu kole
sarska dirka cikloamaterjev za 8. 
p kal Adrie, ki ga na krežni pro
gi v Dolini prireja kolesarski klub 
Adria iz Lonjerja. Celotna proga 
bo dolga 53 kilometrov, po vožnji 
pri tovarni Velikih motorjev pa bo 
končni dlj po 4 kilometre dolgem 
vzponu v Mačkoljah. Start dirke 
bo ob 9-30.

R. Pečar

Magdeburg (NDR)
Young Boys Bern (Švi.) —

Steaua Bukarešta (Rom.)
Lahd:n Reipas (Fin ) —

Aris B"nnevol (Luks.)
Innsbruck (Av.) —

Lokomotiv Kcsice (ČSSR) 
Arsenal (Ang.) —

Fenerbrhce (Tur.) 2:0
PCKAL UEFA 

Progres Nicderco n (Luks ) — 
Grasshoppers (Švi.) 26. septembra 

Sp-riing Lisb-na (Por.) — 
Bchomhns Dublin (liska) 2:0

Rap* d Dunaj (Av.) —
Dicsgyor Miskolo (Mcdž.) 0:1

Ziirich (Švi.) - 
Krisers autern (ZUN)

Widze\v Lcdz (Pel.) —
St. ECcnne (Fr.)

Borussia (ZRN) —
Viking S‘avangcr (Nor.)

Dundee (Šk ) —
Anderlccht (Bel.)

Aberdeen (Šk ) —
Ein*rarht Frankfurt (ZRN) 

Wiener (A v ) —
Univer Craiova (Rom )

1:3

2:0

0:0

1:2

0:0

V PRIJATELJSKI TEKMI

Jadriin D^ani -Zarja 0:3
JADRAN: Piciga L, Šču.ac, Zer- 

bo, Sergaš, Rafaelič, Jerebica, Pici
ga II., Černigoj, Furianič, Stanko
vič, Samec.

ZARJA: Franko Pucer (Žagar), 
Grgič, Terčon, Samese, Franzolini 
(v d.p. Cacchi), Santoni, Vidussi, 
Dana (v d p. Mikuš), Cancian, (v 
d.p. Krasna), Fonda (v d.p. Ra- 
žem).

V sredo so se v Dekanih v pri
jateljskem srečanju spoprijeli enaj
sterici domačega Jadrana in bazo
viške Zarje. Tekma, ki sodi v po
glabljanje obojestranskih odnosov je 
odlično uspela, saj sta moštvi pri
kazali dober nogomet. V prvem pol
času so Dekančani imeli rahlo pre
moč in so tudi večkrat zaposlili vra
tarja Pucer ja, ki je dobio opravil 
svoje delo. Zarjani pa so le v ne
katerih protinapadih ogrozili vrata 
domačinov. V drugem polčasu pa so 
Bazovci prevzeli pobudo v svoje ro
ke in prisilili igralce Jadrana na 
obrambni sistem igre. Nekajkrat 
so si napadalci gostov zapravili tu
di lepe priložnosti, da bi prišli v 
vodstvo. Le proti koncu tekme so se 
Dekančani nekoliko prebudili in za
igrali bolj nspadalno, vendar pa 
se jim ni posrečilo, da bi zatresli 
bazovsko mrežo. Po tekmi so doma
či tetesmkultumi delavci priredili 
družabno srečanje v šoli pri De
kanih z ogledom nove telovadnice.

Big

AVTOMOBILIZEM

NICA"— Francoski dirkač Ber
nard Damiche na avtomobilu znam
ke lancia stratos je zmagal na 38. 
avtomobilski dirki po Franciji. Dru
go in tretje mesto sta zasedla An- 
druet in evropska prvakinja Mou- 
ton; oba sta vozila na fiatu a- 
barth 131.

IHHHIIHIHIfHlinHHIIIIIHIIIIIIHIIHHIHtll<<l>HIIIMIIHll<l||IIIIIIIIIIHIHHHHHHIHHIHHHIIHIiniHHHIH|HIII

BALINANJE Na DP v C. M on fetra tu

Četverka Gradine 
v pokrajinski ekipi

To je vsekakor lep uspeh naših balinarjev

V nedeljo, 9. septembra, je bilo 
v priredbi balinarskega društva 
Gradina iz Doberdoba 15. medpo- 
krajinsko balinarsko tekmovanje 
dvojic za člane UBI. Prijavilo se 
je 58 parov iz goriške in tržaške 
pokrajine. Tudi tokrat je obvelja
la tradicija, da odnesejo prva 
mesta tuje ekipe. Igrali so na 14 
stezah v Doberdobu, Ronkah in 
Tržiču. Zmaga je pripadala Ko- 
vac-Balbi kluba ARCI Portuale iz 
Trsta, ki so tako odnesli trofejo, 
darilo gradbenega podjetja Stanka

IIHHIHHHtIHHHHHHHHHIIIHHHIIHHIHHHHHHHnmHHIHIHIItllHHHIHHIIHHmiIHniHmHHHIIHinmilIftIHHHHHIIHHHIHIHHIIIHIHtIHHHHIHHHtHinHIHIII«

Italijanski skakalci v izredni formi

Na mednarodnem mitingu v Bologni so italijanski skakalci v višino še enkrat potrdili, da so v iz
redni formi. Kar trije atleti so preskočili 227 cm in s tem izboljšali državni rekord. Na sliki, od 
leve proti desni, novi italijanski prvaki Massimo Di Giorgio, Bruno Bruni in Oscar Raise. Na prireditvi 
se je dobro izkazal tudi Pietro Mennea, ki je pretekel 100 m v odličnem času 10”18 (Telefoto ANSA)

Košiča, častno mesto je zasedla 
dvojica Rossoni-Belic kluba ltal- 
sider, ki sta prejela pokal podjetja 
Luciano. Tretja sta bila Čher- 
mpsi-Saher, ki sta prejela po
kal podjetja Candusso; četrta pa 
Pellaschier-Scarcelli, ki sta si ta
ko priborila pokal občinske upra
ve. Pokal Primorskega dnevnika je 
romal v Ronke, z dvojico, ki je 
zasedla šesto mesto. Od domačih 
zastopnikov najdemo na sedmem 
mestu par bratov Jožefa in Mari
na Čadeža.

Med nagrajevanjem so se pri
reditelji zahvalili potrpežljivemu 
sodniku Stanku Frandoliču, ki so
di brezhibno že cd prvega turnirja 
pred petnajstimi leti.

Več sreče pa so imeli Doberdob- 
ci naslednjo nedeljo. Dvojica Ma
rino FrandoHč in Giuliano Pizzo 
sta si privoščila v enakem tekmo
vanju v Ronkah kar prvo mesto. 
Naj omenimo še, da bo 29. in 30. 
septembra zastopala našo pokra
jino na vsedržavnem prvenstvu v 
Casale Monferratu četverka sestav
ljena iz bratov Marino in Amaldo 
Frandolič ter Marino in Jožef Ča
dež. Za rezervo pa bo odpotoval 
igralec Jožef Lakovič. To postavo 
so si gradinovci priborili pred ne
kaj meseci, ko so na selekcijskem 
pokrajinskem prvenstvu zasedli pr
vo mesto v četvericah, če jim na 
domačem igrišču pred dvema dne
voma ni «ratalo», jim želimo večjega 
uspeha v Piemontu, kjer ne bedo 
branili samo lastnega slovesa in 
ugleda ^krajinskega združenja ba
linarjev, marveč tudi svoj sloven
ski klub, kateremu pripadajo.

SMUČANJE

DUimAJ — Kakor poroča avstrij
ski dnevnik Kurier, naj bi se zdrav
stveno stanje italijanskega smu
čarja Leonarda Davida rahlo iz
boljšalo. Zdravniki pa menijo, da 
je vsekakor prerano razrešiti pri
držano prognozo ter govoriti o po
polnem okrevanju nesrečnega smu
čarja.

Ingemar Stenmark, ki je prav ta
ko v innsbruški kliniki kot David, 
pa bo moral ostati še nekaj dni pod 
zdravniškim nadzorstvom.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul Montecchi 6. PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 lini|e)
Podružnico Gorica. Ul. 24 Maggio 1 — Tel (0481) 8 33 82 57 23
Naročnina
Mesečno 3.500 Mr — vnaprej plačano celotna 32.000 lir Letno naročnino 
za inozemstvo 48.000 Mr. za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 3,50 din, ob nedeljah 4,00 din, za zasebnike mesečno 50,00, 
letno 500.00 din. zo organizacije in DOdjetja mesečno 65,00, letno 650,00 din

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 «ADIT» • DZS • 61000 Ljubllono. 
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš 43 mm)
18.800 lir. Finančni 700. legalni 600. osmrtnice 300, sožaHO 

400 Ur za mm višine v širini 1 stolpca Mali oglasi 150 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 14%. Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, 
v Italiji pri SPI.

vseh drugih dežel

J*
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374 Stran 6 21. Septembra 1979 Odgovorni urednik Gorazd Vesel

Izdajal 
in tiska I
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Član Italijanske 
zveze časopisnih 
založnikov FIEG

KONČNA RESOLUCIJA SEMINARJA «EVROPA REGIJ«

Manjšinam zagotoviti neposredno 
zastopstvo v evropskem parlamentu

Predlog ločene zbornice za dežele in regije - Čuden 
poseg predstavnice Škotske nacionalistične stranke

KOPENHAGEN — Evropski par
lament se mora zanimati za vse 
manjšine, ki živijo na ozemlju 
držav združene Evrope, zavzeti se 
mora za njihovo zaščito in ustva
riti pogoje, da bodo že na prihod
njih volitvah te manjšine neposred
no zastopane v evropskem parla
mentu.

To so osnovne misli resolucije, 
ki so jo včeraj soglasno sprejeli u- 
deleženci seminarja «Evropa regij*, 
ki se je po štirih dneh živahnih raz
prav končal v Kopenliagnu. Resolu
cijo so poslali predsedstvu evropske
ga parlamenta in o njej se bo ve
rjetno začela razprava v pristojnih 
komisijah, ki imajo manjšinska 
vprašanja že itak na dnevnem redu 
svojih prihodnjih zasedanj.

Resolucija po uvodnem pozdravu 
novemu parlamentu poziva to skup
ščino, naj pri sestavljanju novega 
volilnega zakona za prihodnje evrop
ske volitve, ki bodo leta 1984, pred
videva tudi neposredno in številčno 
primemo prisotnost etničnih, kul
turnih in jezikovnih manjšin, ki ži
ve v državnih članicah. Te manjši
ne bi lahko sestavljale posebno lo
čeno zbornico, v kateri bi bile za
stopane tudi dežele in regije, kot 
je marsikdo že predlagal. Medtem pa 
naj bi sestavili posebno komisijo, ki 
bi se do prihodnjih evropskih volitev 
ukvarjala s problematiko zaščite 
in razvoja manjšin.

V resoluciji je nadalje izraženo za
dovoljstvo nad predlogom, po kate
rem naj bi Evropska skupnost kot 
taka ratificirala evropsko koncen- 
cijo o človekovih pravicah, ter pod
pora pobudi evropskega parlamen
ta, da sestavi »listino o pravicah čla
nov te skupnosti*, v katero pa mo
ra obvezno vključiti tudi obvezo za 
pozitivno rešitev manjšinske pro
blematike.

Drugi del resolucije pa zadeva 
predvsem vprašanje regij, finansira
nje predelov Evrope v razvoju, de
javnost komisije EGS in možnost 
priziva, ki bi jo morale imeti ti
ste dežele, ki kljub prošnji niso bi
le vključene v seznam finansiranj iz 
skladov skupnosti.

To resolucijo, ki jo je izdelala ko
misija, so, kot že rečeno, sprejeli 
soglasno in po sorazmeroma kratki 
razpravi. Pač pa je bila zato živah
nejša razprava o poročilu poslanke 
v evropskem parlamentu Winnifred 
Ewing, predstavnice Škotske nacio
nalistične stranke. Ewingova je raz
burila duhove že s tonom svojega 
poročila. Ni govorila o problematiki 
Škotske, ampak o «svoji» stranki in 
»svojih* uspehih. Brez vsakršne 
skromnosti si ženska lasti privile
gij, da zastopa vso Škotsko in ves 
škotski narod. Njena politična smer
nica je ena sama: popolna odcepi
tev od Anglije, ki jo je «tako dobro 
razumel že rimski cesar Hadrijan, 
ki je dal zgraditi zid na meji*. Pri 
tem pa Ewingova išče zaveznikov 
vsepovsod: od Irske, ki je prav ta
ko keltska dežela do Norveške, ki 
je najbližja na vzhodu in končno še 
do Francije z zanimivo ugotovitvijo, 
s katero je utemeljila Svoj vstop v 
golistično skupino v evropskem par
lamentu: ko se je škotska borila 
proti Angliji ji je vedno pomagala 
Francija.

Seveda ima Ewingova pri nekate

rih vprašanjih prav. Med temi je 
treba omeniti predvsem kritike bri
tanskemu volilnemu sistemu, kjer 
je v vsakem okrožju izvoljen tisti 
poslanec, ki je prejel največje šte
vilo glasov. Tako se je zgodilo Škot
ski nacionalistični stranki, ki je na
stopila na zadnjih parlamentarnih 
volitvah, da je v londonski poslanski 
zbornici izgubila pet mest za manj 
kot 1.500 glasov razlike za izvolje
nim kandidatom. Prav tako je govo
rila Ewingova resnico, ko je na- 
glašala gospodarsko zaostalost 
Škotske.

Vendar, kje je tu narodnostno 
vprašanje? Prav pri tem dela Ewin- 
gova grobo napako. Po eni strani 
pravi, da je narod osnova vsega 
in da na tej osnovi zahtevajo Škoti 
svojo državo, po drugi strani pa 
sploh ne govori o tistih vprašanjih, 
ki so osnova nekega jezika ni mo
goče rešiti, ker ga le malokdo go
vori in tudi zato, ker je pač na 
ŠkotsKem jezikov več, pri čemer 
Evvingova očitno misli na narečja 
škotskega jezika, tako je bilo mogo
če razbrati iz njenih besed. Prav 
tako se ne zanima za kulturni raz

voj škotskega naroda. Edino, za kar 
se poteguje, je samostojna država. 
In to njen0 potegovanje je odloč
no, prepričano, v veliki meri fana
tično proti - angleško, pa ne zato 
ker Angleži govorijo angleško, am
pak zato, ker so Angleži vladajoči 
razred v Veliki Britaniji. Evvingo
va si ne prizadeva, da bi' s sodelo
vanjem in z razpravo prišla do 
rešitve, ki bi omogočila narodni, 
kulturni in gospodarski razvoj škot
ske, razvoj, za katerega se dejan
sko ne poteguje. Zanima jo le poli
tična neodvisnost Škotske, osnova
nje nove države, ki pa je v trenut
ku evropske integracije pravi ab
surd. Sicer pa Evropa Evvingove 
ne zanima, saj je celo s ponosom 
povedala, da je vedno bila, je in Jo 
proti vsakršni obliki združevanja E- 
vrope. Prepričana je namreč, da E- 
vropa in škotska ne sodita skupaj.

PRAGA — Sinoči je državni radio 
sporočil, da je včeraj v Pragi umrl 
pri starosti 84 let bivši predsednik 
češkoslovaške republike Ludvik Svo
boda.

Vesti s teleprinterja
SVP za ločevanje 
med Italijani in Nemci
BOČEN — Odbornik za šolstvo bocenske pokrajinske uprave Anton 

Zegler (Siidtiroler Volkspartei) je ponovno ostro napadel «vse anar
histe in nihiliste*, ki so si pred časom upali «predlagati», da bi se z 
izmenjavo učnih programov in s tesnejšimi osebnimi stiki, bolje spo
znali šolski otroci italijanske in nemške narodnosti. V glasilu svoje 
stranke «Dolomiten» je namreč napisal, da se bo dosledno boril za 
strogo ločitev obeh narodnih skupnosti, posebno med mladimi in to 
že od otroškega vrtca naprej.

Močan požar v Rimu
RIM — Močan požar je danes v rimski četrti Centocelle liudo 

poškodoval 5-nadstropuo stavbo in še nekatere bližnje hiše. Gasilci niso 
še ugotovili točno, kje je izbruhnil siloviti požar, čeprav so mnenja, 
da se je ogenj razširil iz neke bližnje kemijske tovarne. Zaradi požara 
so že izselili 33 družin, ki so stanovale v poškodovani hiši in ki so 
tako sedaj ostale brez strehe.

Letalska tovarna Douglas 
ponovno v težavah
NEW YORK — Tovarna letal McDonnel Douglas je v teh dneh 

ponovno v središču hudih polemik zaradi okvare ventila za umetni 
pritisk letala vrste «DC9» kanadske letalske družbe «Air Canada», ki 
je v torek prisilila pilota na zasilen pristanek v Bostonu. Tehniki 
letalske družbe sedaj skrbno pregledujejo vsa letala «DC9* in ni 
izključeno, da bo kanadska vlada prepovedala polete letal te vrste. 
Podoben skep je pred meseci sprejela ameriška vlada za letala «DC10», 
takoj zatem ko je v Chicagu zaradi okvare na enem izmed motorjev 
strmoglavilo letalo iste vrste in povzročilo smrt vseh potnikov in 
članov posadke.

Na Kitajskem «prepovedano» poljubljanje
PEKING — »Delavski dnevnik«, organ kitajskih sindikatov, je 

včeraj v svoji zdravstveni rubriki «cbvestil» Kitajce, da poljubljanje 
škodi zdravju. Nepodpisani zdravnik se je trudil dokazovati, s statis
tičnimi podatki in znanstvenimi formulami, da je lahko poljub nosilec 
mnogih nalezljivih bolezni ter zaključil: «Pozivam torej stare in mlade 
Kitajce, naj se čimprej iznebijo te grde in nezdrave navade!« Zanimivo 
bi bilo preveriti koliko bralcev in bralk ((Delavskega dnevnika« se bo 
držalo teh nasvetov.

TRŽAŠKI DNEVNIK
PREDSINOČNJIM_ V GABROVCU

Nagrade vinogradnikom zgoniške občine

V ORGANIZACIJI TOSKANSKE DEŽELNE UPRAVE

Kriza v italijanski dražbi 
predmet razprave v Firencah

Predstavniki vseh italijanskih dežel zbrani v Palazzu 
vecchio - Kmalu bo izšla obširna študija o teh vprašanjih

FIRENCE — Nekaj se krha v 
italijanski družbi. Vsak lahko to 
opazi, četudi samo površno zasle
duje pojave družbene, gospodarske 
in celo psihološke krize zadnjih let. 
Predvsem se je nekaj skrhalo med 
državo in državljani, med osrednjo 
in krajevno oblastjo, med formal
nimi ustanovami in organizacijami 
družbe, skupin, slojev, strok, sin
dikatov in združenj. Skratka vpra
šati se moramo, ali je italijanska 
družba pred razsulom, ali pa je 
izbruhnila na dan bolezen, ki se je 
kuhala že dolgo iet in šibila njen 
organizem.

Na postavljena vprašanja skuša 
odgovoriti študija, ki jo je pripra
vila skupina znanstvenikov in po
litologov, naročii pa toskanski de
želni svet kot svojstven prispevek 
k neformalnim, pač Da kritičnim 
proslavam 30-letnice sprejetja repu
bliške ustave.

Zaključek te študije predstavlja 
delo v osmih knjigah, ki bo vsak 
čas izšlo pri založbi II Mulino. Iz
sledke raziskave pa so predstavili 
ra konferenci, ki se je včeraj pri
čela v Firencah pod pokrovitelj
stvom predsednika republike in ob 
prisotnosti predsednice poslanske 
zbornice Nilde Jotti. Konference se 
je udeležil tudi prvi predsednik 
ustavodajne skupščine Umberto Ter- 
racini.

V Palazzu vecchio. sedežu staro
davne toskanske avtonomije, so se 
za razpravo o teh tako aktualnih 
temah (dramatično čutimo prepad 
med organizirano družbo in državo 
prav Tržačani, čeprav na bolestni 
način zaradi avtonomistične histe
rije nekaterih mestnih priviligisan- 
cev) srečali predstavniki vseh ita
lijanskih dežel. Furlanijo - Julijsko 
krajino zastopajo njen predsednik 
Mario Colli. deželni odbornik Alfeo 
Mizzau in član predsedstva dežel
nega sveta Persello.

Z uvodnimi posegi po uradnih 
pozdravih predsednice toskanskega 
deželnega sveta Lorette Montemag- 
gi in župana iz Firenc so nastopili 
prof. Piero Scoppola, Leopoldo E- 
lia, Francesco Galgano in Giuliano 
Amati.

Scoppola je poudaril, da smo v 
Italiji bili priča prvemu zgodovin
skemu kompromisu v sami ustavo
dajni skupščini, ko so osnovne po
litične skupine odložile za nekaj let 
naraščajoči svetovnonazorski sjjo- 
pad in opredelile značaj razvoja 
italijanske družbe. V ustavni listi
ni je namreč jasno razvidno, da 
gre za usklajevanje perspektivnih 
teženj katoliškega, liberalnega, so
cialističnega in komunističnega gi
banja.

Scoppola je priznal, da nista ne 
centrizem niti lev: center bila spo-

■iiiiiiniiiMMMiiminiiiiUMnimiiiimiiiiiiimimiiiiiiiiiiiiiiiuMMiMiuimiMiiimMiiiHiiHHiiMiiiumiiHiiinMMMimMHiiiiiiiiimMHUiHiiiiiiiiiuiiiiiHiiniiiiiima

PO UPORU V «POSEBNEM» ZAPORU V TERMINI IMERESE

Začelo se je premeščanje pripornikov

Pod »ajstrožjim nadzorstvom so karabinjerji tudi z oklepnimi furgo- 
ai odpeljali uporne pripornike v druge zapore. Kam, nihče ne ve

TERMINI IMERESE - Po mne
nju karabinjerjev, ki so pristojni 
za »posebne zapore*, so se politični 
priporniki, ki so sprožili upor, ho
teli pridružiti navadnim kaznjen
cem v njihovem paviljonu, od ko
der je možnost bega lažja. Kara
binjerji so s streli iz brzostrelk 
preprečili njihov namen in končno 
so se morali priporniki po iz urah 
upora predati. Sele tedaj so spre
jeli njihovo zahtevo po premestitvi 
v navadne zapore, vsekakor bližje 
doma. nikakor pa pravosodno mi
nistrstvo ni hotelo sprejeti zahteve 
po ukinitvi »posebnih* zaporov.

Celo noč in tudi včeraj se je na
daljevalo premeščanje pripornikov 
v druge zapore. Baje so jih pre 
mestih le manjše število, druge pa 
so zadržali v Termini Imerese, kjer 
so ugotovili, da škoda v celicah 
paviljona, kjer so nameščeni super 
vami zapori, ni taka, da bi mo
rah poslopje opustiti. Vsekakor se 
govori o 100 milijonov lir škode.

Medtem se nadaljuje preiskava, s 
katero bodo skušali ugotovili, kako 
so politična priporniki prišh do o- 
rožja.

NEAPELJ — Emesto Galletta 
Scotti, 41-letni Neapeljčan, je vče
raj že drugič samotno preplaval iz 
Ischie na Capri in to «iz protesta 
proti nasilju za svobodo in demokra
cijo*. Novinarjem in radovednežem, 
katerim ni dovolil, da bi spremljali 
njegov »protestni* podvig je izjavil, 
da hoče s tem protestirati tudi pro
ti onesnaženju okolja, živ problem, 
ki je prisoten predvsem v Neaplju. 
Galletta Scott je pred leti kot prvi 
preplaval razdaljo iz Procide v 
Neapelj, a o tem podvigu ni takrat 
obvestil nikogar.

sobna uresničiti ustavni program 
globokih družbenih in političnih 
sprememb. Zato bo najbrž potreb
no še tretje obdobje skupnih na
porov. da se v spremenjenih oko
liščinah izkoristi ustavna pot za 
obnovo italijanske družbe, tokrat 
na novih temeljih.

Zanimivo je bilo predavanje Giu- 
liana Amatija, ki je razglabljal o 
novih subjektih in nosilcih razvo
ja organizirane demokracije v I- 
tahji. Poudaril je, da so to pred
vsem krajevne avtonomije, dežel
ne uprave, sindikati in druge in
teresne skupnosti. Mi lahko tem 
spoznanjem dodamo še narodne 
manjšine, katerim je ustavna listi
na posvetila poseben člen prav na 
začetku, med temeljnimi načeh. 
Razprava se nadaljuje v delovnih 
komisijah. Drevi je ".a sporedu za
nimiva okrogla miza, za katero bo
do razpravljali o aktualnih politič
nih vprašanjih, demokristjan Gallo- 
ni, socialist Signorile, komunist 
Natta, republikanec Del Pennino, 
demoproletarec Milani, radikalec 
Mellini in drugi, (sp)

po-

FANT JE ŠEL V ŠOLO

Bratov mlajši sin 
tarča ugrabiteljev?

CAGLIARI — Medtem ko s< 
hcijske in karabinjerske izvidnice 
dobesedno preplavile hribovito, za
radi kotlin, jam in goščave težko 
prehodno področje med Gibo in Ca
gliarijem v iskanju skrivahšča, ka
mor so ugrabitelji od peljali^ 65- 
letnega posestnika Benigna Braia, 
so preiskovalni organi mnenja, da 
je bil 18-letrvi Braiev sin, ki je 
celo poletje spremljal očeta na po
sestvo, tarča ugrabiteljev. Toda 
fant predvčerajšnjim ni šel z oče
tom, pač pa v Cagliari, kjer po- 
seča šolo. Ugrabitelji se torej niso 
zavedh začetka pouka, in ker se 
niso hoteli oddaljiti praznih rok, so 
odpeljali betežnega in hudo bolne
ga Braia, ki je potreben stalne 
zdravniške nege in predvsem toč
no določenih zdravil. Svojci so o- 
bjavili seznam zdravil, ki jih Brai 
nujno potrebuje, vrhutega so ugra
bitelje povabili, da čimprej vzpo- 
stavije stike za pogajanja.

MED DRŽAVAMI EGS

Načelen sporazum 
o porazdelitvi 
petrolejskega uvoza

BRUSELJ — Ministri za energijo 
devetih držav EGS (Italijo je za
stopal minister za industrijo Bisa- 
glia) so dosegli načelen sporazum o 
porazdelitvi 472 milijonov ton petro
leja letno do leta 1985, ki je skraj
na meja, za katero so se obvezah 
junija v Ženevi in nato še v Tokiu 
na vrhu zahodnih industrijskih dr
žav. Po tem dogovoru, naj bi Ita
lija smela v prihodnjih letih uva
žati po 122 do 127 tori nafte (seda
nja poraba je okrog 106 milijonov 
ton na leto), pri čemer so upošteva
li njeno skoraj popolno odvisnost od 
uvoza za zadostitev energetskih po
treb.

Tako porazdelitev petrolejskega u- 
voza bosta morala še potrditi novi 
vrh med Italijo, Francijo, Zahod
no Nemčijo, Anglijo, ZDA, Japonsko 
in Kanado ter nato še svet Evrop
ske skupnosti.

Suša pesti Indijo
NEW DELHI —• Izredno huda su

ša je skoraj po vsej Indiji priza
dela kmetijstvo. Medtem ko preti 
indijskemu prebivalstvu žeja, zna
ša škoda uničenih poljskih pridel
kov več milijard dolarjev. Vseka
kor pa so predstavniki indijske vla
de zagotovili, da bodo zaloge žita 
zadostovale potrebam. Najbolj je 
prizadeto severno področje Utar 
Pradeš. ki je najbolj obljuden pre
del indijske države (100 milijonov 
prebivalcev). Po uradnih vesteh 
znaša škoda uničenega riža in žita 
na tem podj-očju približno sedem 
milijard rupij, to je 700 milijard 
lir. Na tisoče poljskih delavcev je 
zaradi tega ostalo brez dela,

V decembru ali januarju pa so 
predvidene državne volitve: na od
ločitev Indijcev bodo seveda vpli
vale posledice sedanje katastrofe. 
Vodje krajevnih opozicijskih gibanj 
so obtožili centralno vlado, da ni 
bila sposobna takoj sprejeti vse 
varnostne ukrepe. Zaradi tega je 
mogoče razumeti previdnost cen
tralnih oblasti v ocenjevanju ško
de. medtem ko se ponekod govori, 
da je to najhujša dosedanja suša, 
kar jih človek pomni.

V Utar Pradešu je predsednik 
vlade pozval vse politične skupine 
k skupnemu reševanju sedanjega 
problema. V mnogih državah sku
šajo oblasti pomagati prizadetemu 
prebivalstvu, s tem da nudijo po
sojila po zelo ugodnih pogojih, ven
dar družine, ki živijo samo od te
ga, kar pridelajo na svoji zemlji, 
trpijo že lakoto.

Kot posledica hude suše je bila 
v mnogih predelih zmanjšana do
bava električne energije in s tem 
povzročila precejšnjo izgubo v in
dustriji.

Poleg te katastrofe se indijske 
oblasti v teh dneh soočajo v neka
terih mestih, kot je Varanasi (nek
danje Benares) s problemom epi
demij. Prejšnji teden je bilo v tem 
mestu zabeleženih 400 primerov 
kuge.

Medtem ko je večina indijskega 
ozemlja prizadela suša, je v pre
delu Asam prejšnji teden ostalo 
brez strehe 20 tisoč ljudi zaradi 
strahovitih poplav, v severni drža
vi Himachal oa je zapadel sneg. 
Indija je očitno dežela metereolo- 
ških paradoksov, (ns)

Smo res taki?
AQI)1LA — Kapitalistične vred

note naše družbe in hitri industrij
ski razvoj, ki poudarjajo predvsem 
produkcijsko sposobnost posamezni
ka in njegove potrošniške lastnosti, 
so prav gotovo odvzele človeku ti
sti način življenja, ko je vsak imel 
svojo vlogo v družbeni dinamiki, 
ko je čudak ali stari ded ohranil 
svoj prostor v družini in s svojo 
različnostjo bogatil odnose med sta
ro in mlado generacijo.

V velikih mestih pa zgleda, da je 
to nemogoče: mladi morajo veliko 
delati, če si hočejo zagotoviti dolo
čeno življenjsko raven, stanovanja 
s0 majhna, vsaka družina je celica 
zase, malo je komunikacije med ljud
mi, dosti pa pohlepnega iskanja po 
ceneni zabavi. V tem okviru pred
stavljajo starejši le odvečno breme, 
zato jih sorodniki zapuščajo v za
vetiščih, kjer So največkrat prepu
ščeni samim sebi in dolgočasnim 
uram, ki nikakor nočejo mimo.

Vendar so občinske uprave in 
druge ustanove, ki upravljajo te 
domove starih, postale v zadnjih ča
sih bolj pozorne do problemov sta
rih. Tako je občinska uprava A- 
quile organizirala 15-dnevno bivanje 
starejših gostov občinskega doma 
onemoglih o letoviščarskem kraju 
Lhianciano. Starčki so se tako od- 
pravili v Toskano, kjer .j priča
kovali, da bodo lahko bolj bogato 
zaživeli, vsaj za 15 dni.

V Chiancianu pa jih je čakala ža
lostna resničnost: v hotelih jih ni
so hoteli sprejeti, ker bi njihova pri
sotnost motila veselo razpoložene tu
riste in ugled gostinskih obratov. 
Zapuščene starčke je tak0 čakal le 
povratek v «Caso sereno», povratek 
v izrinjenost, povratek na rob.

Tako za belo vino kot za teran 
je prvo mesto na razstavi vin v Zgo
niku odnesel Stojan Stubelj iz Sa- 
leža. To je ena od značilnosti le
tošnje debro uspele razstave, že 
15. po vrsti, na kateri so podelili 
kar štirinajst priznanj.

Nagrajevanje je bilo predvčerajš
njim zvečer v Gabrovcu. Uvodoma 
je zgoniški župan Guštin pozdravil 
številne goste, med katerimi pred
sednika deželnega sveta Collija, 
vladnega komisarja prefekta Mar- 
rosuja, deželna svetovalca Štoko in 
Iskro ter izrekel zahvalo vsem, ki 
so prispevali k uspehu in še zlasti 
vinogradnikom, ki so se množično 
udeležili razstave, občinskim usluž
bencem ter tistim, ki so prispevali 
pokale in druge nagrade.

Sledilo je nagrajevanje. Kot smo 
omenili, je prvo nagrado za belo 
vino in teran prejel Stojan Stubelj. 
drugo mesto za belo vino je zasedel 
Stanko Milič iz Zgonika, tretje pa 
Miro Žigon, prav tako iz1 Zgonika. 
Drugo mesto za teran je šlo Carlu 
Peganu iz Zgonika, tretje Borisu 
Miliču iz Saleža. Pokale so prejeli 
tudi najstarejši razstavljavec, Car- 
lo Štolfa iz Saleža, ter štiri pred
stavnice ženskega spola, ki so sode
lovale na razstavi. Na razpolago je 
bilo tudi nekaj praktičnih nagrad, 
ki so jih razdelili drugim trem raz
stavljavcem.

Na sliki: nagrajenci z nagradami 
in pokali.

Delo deželnih komisij
Deželna komisija za prevoze in 

turizem je imela včeraj sestanek z 
raznimi organizacijami, da bi izve
dela za njihov; mnenja glede za
konskega osnutka za reorganizacijo 
turizma v deželi in uzakonitve takse 
za turizem. Prihodnji teden se bo
do sestale posebna komisija za vpra
šanja potresnega področja, komi
sija za javna dela in komisija za 
krajevne ustanove, financo in na
črtovanje.

...................................... .

PONOVNO UGOTOVILO MINISTRSTVA

S IRT: v sredo srečanje 
z ministrom Bisaglio

Posredovanje poslancev Cuffara in Tombesija ■ Last- 
nik tovarne Landini se je predvčerajšnjim sestal 

s predstavnikom ministrstva za industrijo

Minister za industrijo Bisaglia je 
zagotovil poslancema Cuffaru in 
Tombesiju, ki sta v zvezi z zadevo 
bivše tovarne «Vetrobel» (SIRT) 
posegla pri predsedstvu vlade in 
na ministrstvu za industrijo, da bo 
obljubljeni odločilni sestanek res 26. 
t.m. v Rimu. Srečanja bi se moral 
po nalogu predsednika ministrskega 
sveta Cossige udeležiti osebno Bi
saglia, ki bo sprejel odposlanstvo 
SIRT, sindikalne predstavnike, de
želne parlamentarce ter predstavni 
ke deželne uprave.

V okviru omenjenih sestankov sta 
Cuffaro in Tombesi potrdila nujnost 
čimprejšnje rešitve vprašanja, ki je 
zavzelo širši politični, gospodarski 
in družbeni pomen i., ne zadeva le 
zainteresiranih delavcev, ampak hro 
mi splošni gospodarski položaj v 
našem mestu. Bisaglia je zagotovil, 
da bo sporočil dokončne usmeritve 
vlade in pobude za rešitev tega 
vprašanja.

Predvčerajšnjim sta se v Rimu 
srečala tudi lastnik tovarne Landini 
in funkcionar pri ministrstvu za in
dustrijo Carbone, vendar se o tem 
srečanju ni zvedelo nobene podrob
nosti.

O vprašanju SIRT bo tekla bese 
da tudi na torkovi seji deželnega 
sveta, torej dan pred odhodom v 
Rim. Na seji bo deželni svet raz
pravljal o posebni resoluciji, ki jo 
bosta deželni predsednik Comelli in 
odbornik za industrijo Rinaldi pred-
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DANES POPOLDNE NA GOLDONIJEVEM TRGU

Javna razprava o osnutku 
«proti spolnemu nasilju»

Srečanje prireja Zveza žensk Italije

V nasilju nad žensko ni nič »za
sebnega*, nič «tajinstvenega» prav 
nič takega, česar bi se ženska mo
rala sramovati: to je bilo vodilo 
ženskega gibanja v Italiji v borbi 
proti zastrašujočemu naraščanju pri
merov odkritega nasilja nad žensko, 
to je bilo tudi med glavnimi razlogi, 
da so članice Gibanja za osvobodi
tev ženske — MLD — izdelale za
konski osnutek »proti spolnemu na
silju*.

O njihovi pobudi, tako o zamish, 
kakor tudi o osnutku samem, pa se 
morajo prav v teh dneh izreči v 
prvi vrsti vse ženske. V kratkem 
bodo namreč pobudnice, Gibanju za 
osvoboditev ženske so se pridružile 
skoraj vse ženske in feministične or
ganizacije, začele zbirati podpise, da 
bi osnutek prišel v razpravo v par
lament.

Pred tem pa se morajo s predlo
gom MLD seznaniti ženske, demo
kratične sile in pa tudi predstavniki 
tiska in javne uprave: med take se
stanke - debate sodi srečanje, ki ga 
danes na Goldonijevem trgu prire
ja Zveza žensk Italije ob sodelova
nju vseh tistih organizacij in posa
meznic, ki sodelujejo v Odboru za 
zdravje žensk.

Nikakor pa ne bi smelo srečanje, 
tako poudarjajo pobudnice, izzvene
ti kot gola obrazložitev zakonskega 
osnutka «proti spolnemu nasilju* in 
pojasnjevanje njegovih namenov, 
temveč bi ga morala obogatiti pri
čevanja žensk in pa posegi javnih 
upraviteljev, političnih delavcev in 
pa predstavnikov tiska.

Zakonski osnutek »proti spolnemu 
nasilju* namreč načenja in tudi sku
ša reševati veliko tako pomembnih

vprašanj, mimo katerih ne more no
ben «splošno demokratično čuteč člo
vek*, saj je tudi pojav nasilja za
nikanje demokratičnih svoboščin so
človeka.

Tako so v spremni besedi k za
konskemu osnutku zapisale člani
ce MLD in s tem seveda pozvale 
vsakogar, da se o njihovi pobudi iz
reče.

»Nikakršnega moralističnega ah 
kazenskega pohoda ne načenjamo*, 
so v vabilu za razpravo podčrtale 
ženske organizacije, «želimo samo,, 
da bi italijanski kazenski zakonik u- 
pošteval stvarnost in težnje današ
njega časa, predvsem pa, da bi jav
no mnenje nasilje nad žensko začelo 
ocenjevati za to, kar v bistvu je — 
za napad na demokratičen ustroj 
družbe*, (bp)

t.m., bo v 
18.000-tonska

Obisk ameriške 
križarke

Prihodnjo sredo, 26. 
naše mesto priplula 
in več kot 200 metrov dolga ameri
ška raketna križarka «Albany», ad
miralska ladja VI. brodovja. Pri 
nas se bo ladja, na kateri je več 
kot 900 mož posadke, ustvarila do 
29. septembra. Ameriško VI. bro- 
dovje ima trenutno v Sredozemskem 
morju 35 ladij, 200 letal in 25 tisoč 
mornarjev.

tožila ministru Bisaghi. Istega dne. 
to je 25. t.m., se bo sestala tu® 
delavska skupščina v prostorih biv- 
še Vetrobel. _

Odlašanje ne koristi več kot 4UU 
delavcem v dopolnilni blagajni. Ve
de« je namreč treba, da po 36 me- 
secih dopolnilne blagajne, ki so j® 
uslužbenci bivše Vetrobel že davno 
prekoračili, ne plačujejo več pokoj' 
ninskih prispevkov: delavci ima)0 
sicer zagotovljeno bolniško oskrba, 
ne teče pa jim delovna doba. Vpra
šanje je precej pereče, saj je veči
na zaposlenih že v letih, in bodo ta
ko prisiljeni ah nadaljevati z delom 
ah se zadovoljiti z nižjo pokojnin0- 
Sama preosnova podjetja pa cdpira 
drugo vprašanje: s prehodom 113 
proizvodnjo jekla prejšnje kvalifik3' 
cije ne bodo imele nikakršnega p°; 
mena in vsi bodo postali navadn1 
delavci in bodo morali začeli vit 
znova.

Solidarnost PSI 
z delavci SIRT

Tržaška federacija PSI izraža vs<> 
svojo solidarnost delavcem bivše 
tovarne Vetrobel, ki so z omikan® 
zasedbo deželnega sveta ponovno m 
odločno zahtevah, da se po 53 tuf 
secih dopolnilne blagajne zaključil® 
njihova prizadevanja za ohranite” 
delovnega mesta. Tržaška federaci
ja PSI med drugim poudarja, d* 
je treba rešiti vprašanje bivše t®" 
vame Vetrobel tako na deželni, 
kot na državni ravni, da bi ind®' 
strijska cona ponovno zaživela Pa 
so potrebni drugačni, programski 
posegi, ne pa podporna politika, * 
katero ni mogoče rešiti teh probl®' 
mov. Delavci imajo vse pravice, da 
se borijo za ohranitev delovni® 
mest, zaključuje federacija PSI, ta*1 
primeri pa ne smejo postati r,e' 
kakšni alibiji za finančne posege^ 
ki so se večkrat izkazali za nega' 
tivne.

V okviru ciklusa koncertov «Glas- 
beni september» b0 jutri ob 20.30 
nastopil v luteranski cerkvi na Trgu 
Panfili mladinski pevski zbor »Cit- 
td di Trieste», ki ga vodi Edda Cal 
vam.

Predstavnika prometnega 
bazena obiskala Dolino
V sredo sta se na dolinskem ili' 

panstvu predsednik 4. prometne#3 
bazena profesor Ferrari in podpre®' 
sednik Millo sestala z županom š'a' 
bom, podžupanom Pečenikom in °®' 
bomikom Sancinom. Prisotni s 
razpravljali o problemih javnih Pjf*j 
vozov v dolinski občini in prou®1^ 
možnost funkeionalnejše struktura®’' 
je le-teh. Na koncu sta si predstav 
nika prometnega bazena še ogledr 
la kraje in prometne zveze v obči®-

Leva struja SSk 
o slovenski šoli

Položaj slovenske šole jč bila ^ 
srednja tema ponedeljkove seje 
vršnega odbora leve struje 
Odbor je izrekel kritično oceno z _ 
sti na račun tržaške občinske upra' 
ve in njenega reševanja problem®^ 
otroških vrtcev na tržaškem Kr3' 
su. Solidarnost pa je izvršni odb®* 
leve struje SSk izrazil slovensk*® 
šolnikom pri njihovem nesebičnem 
boju za izboljšanje življenjskih P®* 
gojev našega šolstva. Posebej J 
obravnaval pereč položaj šole v 
Miljah, o čemer poročamo na dr’1' 
gem mestu.

• Na pobudo pristojnega odbornj* 
ka Bombena bo deželna upi'3',* 
Furlanije - Julijske krajine odpf’* 
deželni turistični urad v Rimu.


